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Czy to zdalne nauczanie
jest odpowiedzialne
za słabe wyniki na maturach? str. 25

Epidemia | Przed obiecaną szczepionką

Czy będziemy się szczepić? 
Część wstrzymuje się z decyzją
W minionych dniach rozmawialiśmy na licach Łowicza z mieszkańcami 
na temat zapowiadanego przez rząd, rozpoczęcia szczepień na koronawirusa. 
Pytaliśmy, czy chcieli się szczepić. Odpowiedzi zaskakują.

Wśród zapytanych przez nas 
jest Stanisław Gajewski z Ży-
chlina, emeryt, były prezes Spół-
dzielni Ogrodniczo-Pszczelar-
skiej z Kutna.

– Mnie koronawirus chyba do-
rwał na przełomie lutego i marca, 
gdy nikt jeszcze głośno nie mó-
wił o nim. Wtedy miałem bardzo 
wysoka temperaturę, straciłem 
węch i smak. Brałem antybioty-
ki. Trzymało mnie przez tydzień. 
Niestety, do dziś nie miałem ba-
dań czy mam przeciwciała. La-
tem, gdy wyjeżdżałem na reha-
bilitację, miałem tylko badanie 
na koronawirusa i okazało się, że 
nie jestem zakażony. Znam wie-
le osób, które bezobjawowo prze-
chorowały chorobę. Może naj-
pierw należałoby zrobić badanie 
czy w ogóle przeszedłem tę cho-
robę? Na pierwszą linię raczej 

bym się nie pchał. Do szczepień 
jeszcze 2 miesiące i wiele może 
się wydarzyć – mówi.

Ignacy Kubiak i Krystyna 
Kubiak to mieszkańcy Mirosła-
wic z gminy Bedlno. Pan Ignacy 
to aktywny strażak OSP Mirosła-
wice, dziadek Miłosza, który kil-
ka lat temu przeszedł przeszczep 
szpiku w walce z białaczką. Pa-
miętamy jak wtedy w gminie Be-
dlno organizowano liczne chary-
tatywne akcje na rzecz Miłosza.

– Miłosz czuje się dobrze. Te-
raz ma 13 lat. Przerósł już dziad-
ka i świetnie się uczy – mówi 
pani Halina Kubiak.

W rodzinie państwa Kubiaków 
zdania są podzielone. Każdy ma 
prawo do swojego zdania. 

– Jak będą szczepionki, za-
szczepię się. Pracuję zawodowo, 
mam kontakt z wieloma ludźmi 
i potencjalnie mogę się zarazić 
koronawirusem. Chcę minimali-
zować zagrożenie – mówi Ignacy 
Kubiak. – Jestem w grupie ryzy-
ka 60+. Obawy co do szczepio-
nek są. Ale przecież koronawirus 

może też mnie dopaść w każdej 
chwili.

Żona pana Ignacego, Krystyna 
nie jest jednak do końca przeko-
nana co do skuteczności szcze-
pionek. – Wszystkie badania są 
robione na chybcika. Nie wiemy 
jak będzie zachowywać się orga-
nizm po szczepieniu. Tak jak te-
raz testy są nieprecyzyjne, czasa-
mi fałszują wynik, tak też może 
być ze szczepionkami. Pocze-
kam na rozwój sytuacji. Zoba-
czymy jak ludzie będą reagować. 
Jeszcze 2 miesiące zanim zaczną 
szczepić – uspokaja sama siebie.

Ryszard Sieczkowski z Go-
lędzkiego, gmina Oporów, były 
radny, jest zdecydowany.

– Będę się szczepić – mówi. – 
Od 10 lat szczepię się przeciwko 
grypie i szczepionka działała, ni-
gdy w  tym czasie nie chorowa-
łem. Kilku znajomych chorowa-
ło na koronawiruysa i wiem jak 
ciężko ją przechodziło. Chcę tego 
uniknąć i dlatego zaszczepię się.

Krystyna Kiełbasa z Przyla-
sek w gminie Pacyna, żona byłe-

go radnego Piotra nie ukrywa, że 
poczeka z decyzją. – Jeszcze nad 
tym się nie zastanawialiśmy – 
mówi. – Z jednej strony dobrze by 
było się zaszczepić, z drugiej stro-
ny są obawy. My jesteśmy z poko-
lenia, gdy szczepienia były obo-
wiązkowe. Szczepiona byłam ja, 
jak i moje dzieci. Nikt nie choro-
wał. Mąż skończył 60 lat, ja mam 
59 lat więc zanim kolejka do nas 
dojdzie, będzie już nieco więcej 

wiadomo na temat skuteczności 
szczepień i ewentualnych powi-
kłań – ocenia. 

Wahań nie ma za to pani Ja-
dwiga Melcher, emerytka, była 
dyrektor ZDK, była radna:

– Mam 68 lat i jestem w gru-
pie ryzyka, gdyż mam choroby 
współistniejące układu krążenia 
i cukrzycę – ocenia swą sytuację. 
– Czekam na szczepionkę z nie-
cierpliwością. Koronawirus zbiera 
swoje żniwo. Wiele osób spośród 
znajomych z  Żychlina umarło 
przez koronawirusa, to nie są żar-
ty. Ja jestem zdecydowanie prosz-
czepionkowa. Ludzie różne rzeczy 
mówią i piszą, ale ja wierzę w wy-
powiedzi lekarzy, specjalistów 
z całego świata. Wierzę w naukę i 
słucham mądrych ludzi. Za moich 
czasów szczepionki na różne cho-
roby były obowiązkowe. Szcze-
piona byłam ja i szczepione były 
moje dzieci. Nikt nie miał żad-
nych powikłań, i nikt nie zacho-
rował na choroby, przeciwko któ-
rym był szczepiony. Ja uważam, 
że szczepionki mogą uratować 
życie. Sześć lat temu, gdy moja 
córka starała się o wizę do USA, 
musiała koniecznie przedłożyć 
książeczkę szczepień. Bez tego 
by nie wyjechała do Ameryki.  �

DOROTA
GRĄBCZEWSKA

zychlin@lowiczanin.info

Wszystkie badania 
są robione 
na chybcika. 
Nie wiemy jak 
będzie zachowywać 
się organizm 
po szczepieniu. 
Poczekam na rozwój 
sytuacji. Zobaczymy 
jak ludzie będą 
reagować.

RZUT OKIEM | MIKOŁAJ ODWIEDZIŁ PRZEDSZKOLAKÓW Z ŻERONIC

W poniedziałek 7 grudnia 
do przedszkolaków z oddziału 
przedszkolnego i punktu 
przedszkolnego w Szkole 
Podstawowej w Żeronicach 
przyszedł Mikołaj ze słodkimi 
upominkami. Dzieci tego dnia 
też były ubrane w czerwone 
sukieneczki i bluzeczki. 
Na głowie każde dziecko miało 
czerwoną Mikołajową czapkę. 
Najpierw były piosenki i wierszyki 
adresowane do Mikołaja, później 
rozdanie podarunków i oczywiście 
wspólne zdjęcie z Mikołajem 
na pamiątkę. dagFO
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Żychlin | ŻDK

Targ świąteczny
Dzisiaj, 10 grudnia przed targo-

wiskiem miejskim i strażnicą OSP 
stanie mobilny punkt Żychlińskie-
go Domu Kultury, na którym będą 
wystawione stroiki bożenarodze-
niowe i inne ozdoby świąteczne. 
Ozdoby można też kupić online.

– Prace zostały wykonane 
w pracowniach plastycznej i kra-
wieckiej „Igłą i nitką” działają-
cych w Żychlińskim Domu Kul-
tury i można je rezerwować pod 
nr telefonu 24 351 20 57 – zachę-
ta Renata Dziuba, instruktor ŻDK.

– Każda z prac jest niepowta-
rzalna i jedyna w swoim rodzaju! 
Termin odbioru pracy jest usta-
lany telefoniczne. Płatność nale-
ży uregulować w  dniu odbioru. 
Na stronie www.zedek.pl będzie-
my przez cały tydzień umieszczać 
zdjęcia prac. Zapraszamy do oglą-
dania i rezerwowania prac!  dag

FIL podzielony
Nasze gminy 
bez kasy
8 grudnia biuro prasowe 
wojewody łódzkiego 
przekazało informację 
na temat podziału 
środków, w kwocie łącznie 
292.909.391 zł na realizację 
zadań zgłoszonych 
przez samorządy w ramach 
rządowego programu 
Funduszu Inwestycji 
Lokalnych.

W woj. łódzkim zrealizowa-
ne będą 133 inwestycje. Niestety, 
na liście rankingowej nie ma ani 
gminy Bedlno, która wnioskowała 
o modernizację SUW w Pniewie 
wraz z  częścią sieci, ani gminy 
Żychlin, która zabiegała o pienią-
dze na kompleksowy remont ulicy 
Sienkiewicza.

Wśród szczęśliwców znalazł się 
jeden projekt powiatu kutnowskie-
go, który dostanie dofi nansowanie 
w wysokości 1,2 mln zł na budo-
wę boiska wielofunkcyjnego o na-
wierzchni poliuretanowej przy Ze-
spole Szkół nr 3 im. Grabskiego 
w Kutnie.

Akceptację uzyskały aż 3 
projekty z  gminy Dąbrowice: 
855.000 zł na przebudowę boiska 
wraz z zagospodarowaniem ziele-
ni, oraz dwa projekty moderniza-
cji SUW wraz z sieciami w Dą-
browicach i Babach po 900.000 zł 
każdy. Dofi nansowanie 1.000.000 
zł dostanie też gmina Krzyżanów 
na zamontowanie 600 szt. instala-
cji fotowoltaicznych u mieszkań-
ców. Gmina Kutno otrzyma 1,2 
mln zł na budowę sieci wodno-
-kanalizacyjnej na długości 6 km 
w  terenie domków jednorodzin-
nych. Gmina Strzelce dostanie 
800.000 zł na budowę świetlicy 
wiejskiej w Zarannej.

Sąsiadująca gmina Zduny bę-
dzie realizować aż 4 projekty, któ-
re zostały zaakceptowane do reali-
zacji. Gmina dostanie łącznie ok. 
2,5 mln zł na modernizację 5 km 
dróg, termomodernizację SP Zdu-
ny i SP Bąków Górny, boisko wie-
lofunkcyjne przy SP Bąków Gór-
ny z  bieżnią oraz modernizację 
SUW z siecią wodociągową.

Wkrótce rozpocznie się dru-
gi nabór wniosków. Przypomnij-
my, że latem do samorządów tra-
fi ły pieniądze w ramach Funduszu 
Inwestycji Lokalnych wylicza-
ne wg algorytmu. Gmina Bedlno 
otrzymała 887.242 zł, gmina Ży-
chlin 500.000 zł, gmina Oporów 
500.000 zł.  dag
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Chińczykowi 
nie oddasz 
– więc go najpierw sprawdź. str. 11

Cukrownia inwestuje
we własny prąd 
jako pierwsza w KSC. str. 5
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Bezpieczeństwo
NASI DZIENNIKARZE DO WASZEJ DYSPOZYCJI 
OD 8.30 DO 15.30
Telefon redakcyjny 796 455 333
e-mail: zychlin@lowiczanin.info
DOROTA GRĄBCZEWSKA

Łódź | Ważna decyzja wojewody łódzkiego w sprawie szpitali

Covidowskie szpitale odmrażane
Zgodnie z decyzją wojewody łódzkiego Tobiasza 
Bocheńskiego od soboty 12 grudnia część łóżek 
w szpitalach na terenie województwa łódzkiego 
zostaje odmrożona dla pacjentów niecovidowych. 
Kutnowski Szpital Samorządowy uruchomi 
40 łóżek na oddziale ginekologiczno-położniczym. 
To dobra wiadomość dla przyszłych mam.

Kutnowski szpital Samorządo-
wy decyzją wojewody łódzkiego 
z  dniem 30 października został 
przekształcony w  szpital covi-
dowski, co oznaczało, że w Kut-
nie mogły tylko rodzić kobiety 
z Covidem lub z ciążą zagrożoną, 
gdzie pomoc lekarska musiała być 
jak najszybsza. Było kilka takich 
porodów. Teraz kutnianki będą 
mogły rodzić dzieci na miejscu. 

Podstawą do decyzji wojewo-
dy jest zmniejszająca się ilość za-

każeń Covid-19 i coraz mniejsze 
obłożenie szpitalnych łóżek. 

W Wojewódzkim Szpita-
lu Specjalistycznym w  Zgierzu 
będzie odmrożonych 20 łóżek, 
w  Poddębickim Centrum Zdro-
wia 24 łóżka (obecnie szpital 
przestaje posiadać osobny od-
dział covidowy; w szpitalu nadal 
funkcjonuje oddzielny oddział 
onkologiczny) i Tomaszowskim 
Centrum Zdrowia 30 łóżek (cho-
roby wewnętrzne).

Wojewoda postanowił w pierw-
szej kolejności przywrócić świad-

czenia tam, gdzie najwięcej łóżek 
zostało przekształconych w covi-

dowe, a pacjenci uskarżają się, że 
mają problem z dostaniem się do 
lekarza. Po drugie uwzględnił do-
stępność geografi czną do szpitali 
tzn. chodziło o to, aby przekształ-
cić szpitale w  takich miejscach, 
gdzie nie ma bliskości świadczeń, 
a pacjent musiał daleko jechać do 
oddziału szpitalnego. Po trzecie 
chodzi o uwzględnienie złożono-
ści procesu przekształcenia i od-
kształcenia, ponieważ nie wiemy 
czy będzie, czy nie będzie trzeciej 
fali zakażeń COVID-19 – czytamy 
w  komunikacje biura prasowego 
wojewody łódzkiego.

Jesteśmy w ciągłym kontakcie 
ze służbami wojewody, czego wy-
nikiem jest odmrożenie w pierw-
szej kolejności tych oddziałów, 
które wskazują mieszkańcy po-
wiatu kutnowskiego, a  państwo 
wskazaliście na położnictwo i gi-

nekologię, co uwzględnił wojewo-
da – komentuje starosta kutnowski 
Daniel Kowalik.

Każda z tych decyzji jest tym-
czasowa i będzie dostosowana do 
aktualnej sytuacji epidemicznej 
w  województwie łódzkim. Jeśli 
sytuacja będzie ulegać stabiliza-
cji i stopniowej poprawie, w  ko-
lejnych tygodniach grudnia woje-
woda będzie podejmować kolejne 
decyzje o przywracaniu szpitalom 
ich pierwotnej funkcji.

– Oby jak najszybciej służba 
zdrowia wróciła do normalności, 
bo z każdym miesiącem covidow-
skim coraz więcej osób ma inne 
problemy zdrowotne. Ludzie nie 
chodzą do lekarza, bo ciężko się 
dostać, a e-porada jest mało sku-
teczna – mówi Zbigniew M. z Ży-
chlina. – pójście do przychodni 
czy jeszcze gorzej do szpitala to 
potencjalne miejsce na zarażenie 
się wirusem. W efekcie u wielu 
osób nieleczone i niezdiagnozo-
wane choroby się rozwijają i ich 
opanowanie będzie trudniejsze. 
Wiele ludzi umrze, ale już nie na 
koronawirusa. Dorota Grąbczewska

Żychlin | Gmina wszczęła postępowanie 

Inwestor chce stawiać w Krukach 
wieżę telefonii komórkowej
Urząd Gminy w Żychlinie 
wszczął postępowanie 
administracyjne w sprawie 
budowy stacji bazowej 
telefonii komórkowej P4 
„Kut4480A” wraz 
z niezbędną infrastrukturą 
techniczną. Wieża ma mieć 
do 65 m wysokości.

Wniosek o  ustalenie lokaliza-
cji inwestycji celu publicznego 20 
listopada 2020 r. do Urzędu Gmi-
ny w Żychlinie złożyła fi rma P4 
z Warszawy.

– Z dokumentów przedstawio-
nych przez inwestora wieża ma 
nieć do 65 m wysokości. Będzie 
na niej umieszczonych 9 anten 
sektorowych i 5 anten radiolinii – 
informuje Krzysztof Anyszka, kie-

rownik ds. budownictwa w Urzę-
dzie Gminy Żychlin. – Inwestor 
przedłożył ocenę, że planowana 
inwestycja nie ma negatywnego 
wpływu na zdrowie i życie ludzi 
i nie wymaga opracowania rapor-
tu oddziaływania na środowisko. 
Na razie poprosiliśmy inwestora 
o uzupełnienie wniosku.

Z dokumentacją wniosku moż-
na się zapoznać w pokoju nr 11, 
w  godz. 7.30-15.00, tel. 24-351-
20-41.

Informacja jest ważna dla 
mieszkańców, by nie powtórzyła 
się sytuacja, że mieszkańcy o in-
westycji nic nie wiedzą, tak jak to 
było w  przypadku mieszkańców 
ulicy Sannickiej. Ludzie zareago-
wali, gdy już wszystkie formalno-
ści zostały załatwione, a wieża za-
częła powstawać.  dag

Zdrowie | Nadal po kilkadziesiąt zakażeń

Wciąż wiele osób 
bez maseczek
W powiecie kutnowskim 
od wielu dni obserwuje 
się ustabilizowaną liczbę 
nowych zakażeń. 
Wczoraj było to 36 osób. 
W powiecie gostynińskim 
było ich 13.

Niemal każdego dnia przyby-
wa ofi ar śmiertelnych koronawi-
rusa. Również w Żychlinie z po-
wodu koronawirusa umarło wiele 
znanych osób. Coraz więcej ludzi 
zdaje sobie sprawę, że koronawi-
rus jest naprawdę bardzo złośliwy, 
a słabsze organizmy sobie z nim 
nie radzą, a inni przechodzą cho-
robę bardzo źle. 

O jej przebiegu opowiadają ci, 
którzy przez nią przeszli. Niestety, 

wciąż jest spora grupa osób, która 
nie przestrzega zasad: maseczka, 
dezynfekcja i dystans.

– Z przykrością muszę stwier-
dzić, że wiele osób wciąż wchodzi 
do sklepu bez maseczek, pchają 
się na plecy nie zachowując dy-
stansu – mówi Jadwiga Melcher 
z Żychlina.

Potwierdza to samo pan Hen-
ryk, który niedawno przechodził 
zakażenie bardzo ciężko, o czym 
pisaliśmy na łamach NŁ. – Po-
nad miesiąc nie byłem w sklepie. 
To co ostatnio zobaczyłem jest za-
trważające – mówi. 

Wiele osób wciąż bagatelizu-
je koronawirusa. Niepokojące jest 
to, że wśród tych co nie noszą ma-
seczek, jest wiele osób starszych. 
 dag

Autostrada A1 | Tragiczny wypadek

Niebezpieczne łosie
Pisaliśmy przed tygodniem, że w wyniku 
zderzenia Skody Octavii z łosiem 28 listopada 
śmierć poniósł pasażer tego samochodu. Do tej 
tragedii doszło na autostradzie A1 w okolicy 
Kutna. Takich wypadków jest więcej.

Do niebezpiecznych zdarzeń 
drogowych z  udziałem zwierząt 
dochodzi też często w  okolicach 
Łowicza, ze szczególnie niebez-
pieczną pod tym względem ucho-
dzi DK 70 na odcinku Łowicz – 
Skierniewice.

– Ok. godz. 17.50 na 247. ki-
lometrze autostrady A1 pomię-
dzy węzłami Kutno Północ i Kut-
no Wschód, samochód osobowy 
skoda octavia uderzył w  prze-
biegającego przez jezdnię łosia. 
W wypadku śmierć poniósł pasa-
żer pojazdu – informował o tam-
tym zdarzeniu nadkom. Adam 
Kolasa z KWP w Łodzi.

Do policji dotarły też wówczas 
informacje o  uszkodzeniu przez 
łosia innego samochodu osobo-
wego na tej trasie. 

Stwarzają zagrożenie 
na drogach krajowych
Również na naszym terenie co 

jakiś czas dochodzą do nas sy-
gnały, o  niebezpiecznych zda-
rzeniach drogowych, w  których 
rolę odgrywały łosie. W końcu to 
zwierzęta, u których najbardziej 
dorodne samce mogą mierzyć 
nawet przeszło 2 metrów wzro-
stu i ważyć blisko 800 kg, a przy 
tym, z uwagi na brak naturalnego 
przeciwnika, nie są na ogół pło-
chliwe.

Podajmy dwa przykłady tylko 
z  jesieni tego roku. 16 września 
do kolizji z udziałem łosia doszło 
na DK nr 14 w Wyskokach (pod 
Strykowem). 22 października ko-
lizja drogowa z łosiem miała miej-
sce na DK 70 na terenie gminy 
Nieborów. Biorąc pod uwagę, że 
nie wszystkie kolizje są zgłasza-
ne, mogło być ich więcej, nie mó-

wiąc już o sytuacjach, w których 
było blisko.

Niestety, w  niedalekiej prze-
szłości były też wypadki tragicz-
ne z udziałem łosia. Mamy jesz-
cze świeżo w  pamięci wypadek 
z lutego 2019 roku, kiedy na sku-
tek zderzenia samochodu ze zwie-
rzęciem zginął 32-letni mieszka-
niec powiatu łowickiego – miało 
to miejsce na DK 70, w pobliżu 
węzła autostrady.

Łosi jest coraz więcej
Był już czas, na przełomie wie-

ków, gdy populacja łosia w całej 
Polsce spadła do niebezpiecznej 
liczby zaledwie ok. 2000 osobni-
ków. W 2001 roku zostało wpro-
wadzone memorandum, zaka-
zujące polowań na łosie, które 
miało obowiązywać przez 10 lat, 
a w praktyce utrzymywane jest do 
teraz. Według danych PZŁ obec-
nie jest przeszło 20.000 łosi w Pol-
sce – i nadal można dyskutować 

nad tym, czy to dużo jak na cały 
kraj, ale fakt, że to przeszło 10 razy 
więcej niż 20 lat temu. 

Myśliwi podkreślają, że 
w przyrodzie praktycznie nie ma u 
nas drapieżnika, który stanowiłby 
dla populacji łosia poważne zagro-
żenie. Nawet wilki, które spotyka 
się również na naszym terenie, ze 
względu na rozmiar łosia, szukają 
raczej mniejszych ofi ar, jak sarna 
czy nawet jeleń.

Bariery ochraniają, 
ale nie na 100%
Kiedy projektowane były au-

tostrady A1 i A2 populacja łosia 
była stosunkowo niewielka, stąd 
też mogło się wydawać, że ogro-
dzenie autostrady na przeszło 2 
metry to przesada. Ze względu 
na wypadki z udziałem zwierząt, 
w tym łosi, GDDKiA już kilka lat 
temu wymieniała ogrodzenia na 
wyższe. 

Na odcinku A1, na którym pod 
koniec listopada doszło do śmier-
telnego wypadku, wysokość ogro-
dzenia wynosi od 2,20 do 2,60 m. 
Łoś takiego ogrodzenia nie jest 
w stanie przeskoczyć, ale...

– Proszę jednak pamiętać, że 
bez względu na wysokość zasto-
sowanych ogrodzeń, nie da się 
w  100% „uszczelnić” autostrady 
– mówi Maciej Zalewski, głów-
ny specjalista ds. komunikacji 
społecznej GDDKiA w Łodzi. – 
Zwierzęta mogą się na nią dostać 

przez węzły, których nie da się 
całkowicie wygrodzić. 

Trudno więc ustalić w jaki spo-
sób, gdzie i kiedy zwierzę przedo-
stało się na teren autostrady. Ło-
sie mogą wędrować kilometrami. 
W grudniu ubiegłego roku, łoś 
widziany przez kierowców przy 
jezdni autostrady A1 w pobliżu 
węzła Brzeziny, był poszukiwany 
przez kilka dni.

Jest już lepiej
Świadomość tego, że praktycz-

nie na każdej drodze może nam 
wyskoczyć przed samochód łoś 
nie napawa optymizmem, są jed-
nak pozytywne informacje w po-
staci statystyk z lat 2017-2019, ja-
kimi dysponuje łódzka GDDKiA.

Na autostradach w  wojewódz-
twie łódzkim w 2017 roku odno-
towano 20.110 zdarzeń drogowych 
z udziałem dzikich zwierząt (nie 
tylko łosi), w 2018 roku było ich 
23.000, ale w 2019 już 8.220. Tak 
duży spadek (o ok. 2/3) w  roku 
2019 to efekt przede wszystkim 
ogrodzenia tzw. „starego odcinka” 
autostrady A1 (od węzła Tuszyn 
do Piotrkowa Trybunalskiego). 
Od tego czasu wszystkie odcinki 
autostrad w  naszym wojewódz-
twie są ogrodzone. 

Łącznie to 51.330 takich zda-
rzeń w  ciągu trzech lat. Maciej 
Zalewski podkreśla, że mówimy 
o  odcinkach autostrad liczących 
łącznie 110 km.   tm

Od soboty 12 grudnia oddział położniczo-ginekologiczny w KSS 
zostanie uruchomiony dla pacjentów niecovidowych.
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Zdarzenie łosia z samochodem na autostradzie A1 skończyło się 
tragicznie. Zginął pasażer.
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mogą się na nią 
dostać przez węzły, 
których nie da się 
całkowicie wygrodzić.
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Żychlin | Plac koło fontanny

Świąteczna choinka  
i bombka
W piątek 4 grudnia na placu koło fontanny stanęła 
świąteczna choinka z mnóstwem lampeczek oraz bombka  
na specjalnej konstrukcji z kolorowymi światełkami.  
Na słupach zamontowano świecące ozdoby. Jest inaczej niż 
w poprzednich latach, gdy ustawiano żywą choinkę.

Już pierwszego dnia przy 
ozdobach świątecznych pojawi-
li się pierwsi mieszkańcy, rów-
nież z  dziećmi, by zrobić sobie 
pamiątkowe zdjęcia. W tym trud-
nym czasie pandemii trochę kolo-
rowych światełek od razu popra-
wia nastrój.

Świąteczne ozdoby zostały wy-
najęte przez Urząd Gminy Żychlin 
do końca lutego za kwotę 17.000 zł. 

– Jest ładnie, ale przydałoby się 
więcej takich świątecznych ele-
mentów. Główna ulica Narutowi-
cza wciąż jest smutna. A może, 
wzorem Gostynina, należałoby 
kupić sznury lampeczek i  roz-
wiesić je na drzewach. To nie był-
by zawrotny wydatek, a efekt re-
welacyjny – mówi pani Monika.  
– W Gostyninie od wielu lat w ten 
sposób ozdabiają drzewa. Do 

świąt zostało jeszcze trochę czasu 
i można ozdób dokładać.  dag

Aktualności
Bedlno | Dieta za 2020 rok trafiła do 57 dzieci

Kieszonkowe od radnego 
Radny gminy Bedlno, Tomasz Ryczkowski 
z PiS, po raz drugi przekazał swoje diety z tytułu 
pełnienia funkcji wszystkim dzieciom ze swojego 
okręgu wyborczego w okolicach Wojszyc.  
Pomoc odebrało 57 dzieci, czyli po 46,53 zł  
na każde dziecko.

– W miniony weekend 14 go-
dzin poświęciłem, by dotrzeć do 
33 rodzin. Zostały jeszcze 2 rodzi-
ny, gdyż w weekend nie udało się 
ich zastać – mówi Tomasz Rycz-
kowski. – Dwie rodziny z czwór-
ką dzieci podziękowały za po-
moc (razem 186,12 zł) i poprosiły, 
abym przekazał pieniądze na inny 
cel. Dlatego pieniądze dołożę do 
puli diet w trzecim roku, za 2021.

W  tym roku radny otrzymał 
2.652 zł diety, mało, gdyż z  po-

wodu pandemii nie było tak wiele 
spotkań radnych. Doszła do tego 
jedna nieobecność z powodu cho-
roby – a więc i dieta była niższa.

Za udział w  posiedzeniu rady 
oraz za pracę w  komisji radny 
dostaje po 221 zł. Rok temu rad-
ny przekazał diety 59 dzieciom,  
na łączną kwotę 4.420 zł. W cią-
gu 2 lat radny przekazał dzieciom 
kwotę łącznie już 7.072 zł.

– Wizyta u  rodzin to również 
możliwość rozmowy z moimi wy-

borcami – przyznaje radny Rycz-
kowski. – Cieszy mnie to, że po 
2 latach bycia radnym mieszkań-
cy chcą ze mną rozmawiać, zapra-
szali mnie do swoich domów, czę-
stowali kawą, herbatą i  ciastem, 
a nawet zaproponowano mi obiad. 
Cieszę się, że poparcie dla mnie 
nie spada.

Radny przyznaje, że docierają 
do niego opinie niektórych osób, 
które wyśmiewają się z  niego,  
że rozdaje swoje pieniądze,  
że kwoty, jakie przekazuje dzie-
ciom, są śmiesznie małe.

– Kieszonkowe od radnego jest 
częścią mojego programu wybor-
czego i dlatego go realizuję – wy-
jaśnia radny Tomasz Ryczkowski. 
– Wiem, że dla niektórych poświę-
cenie dla innych to pojęcie niezna-
ne. Rzeczywiście w tym roku było 

skromniej przez pandemię. Przed 
nami jeszcze 3 lata. Razem bę-
dzie to kilkanaście tysięcy złotych. 
Zaproponuję obu radnym, którzy 
krytykują moją inicjatywę, aby 
też te „marne grosze” ze swoich 
„opasłych kont bankowych” prze-
kazali na cele społeczne. Najła-
twiej jest krytykować, stękać, na-
rzekać, a trudniej jest coś samemu 
zrobić dla innych.

Wyborcy doceniają inicjatywę 
radnego. – Może w tym roku było 
mniej niż rok temu, ale liczy się 
dotrzymanie słowa, nie przez rok, 
a już dwa lata. Dzieciaki są zado-
wolone, że pan Tomek przyjeżdża 
i coś od siebie im daje. Nie waż-
ne czy jest to 53 zł czy 70 zł – ko-
mentuje na facebooku Dorota P. 
– On pokazuje, że dla niego bycie 
radnym nie jest sposobem na za-

robienie kasy. Wykonuje funkcję,  
bo lubi, spełnia swoje przedwy-
borcze obietnice. Inni wiele obie-
cywali, a po wyborach zapominali 
o wyborcach. Brawa, że mamy ta-
kiego radnego.

Brawo Tomku! Jesteś super fa-
cetem i super radnym. Wiele pozy-
tywnych opinii słyszymy o Tobie, 
z  twojego okręgu, a  złośliwymi 
komentarzami się nie przejmuj  
– pisze Małgorzata S. – Wypo-
wiadają ją ci, którzy Ci zazdrosz-
czą. Trzymaj się i rób swoje. Oni 
nigdy takich akcji nie robili. Byli 
przyzwyczajeni, że obietnicami 
wygrywają wybory, a później za-
pominają o  swoich wyborcach.  
Za 3 lata mądrzy wyborcy podsu-
mują swoich radnych.

Słowa uznania na portalu spo-
łecznościowym zamieścił też ks. 
Robert Lejwoda z  Pleckiej Dą-
browy (przeciwny koniec gminy). 
– Widać, że jest młody człowiek, 
który służy bezinteresownie spo-
łeczeństwu. Serce rośnie patrząc 
na jego młodzieńczy zapał i  en-
tuzjazm – podkreśla ksiądz pro-
boszcz.  Dorota Grąbczewska

Radny PiS z Wojszyc Tomasz 
Ryczkowski drugi rok oddaje 
całe swoje diety dzieciom 
z okręgu. Przez dwa lata to już 
ponad 7.000 zł.
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Pacyna | Wybory uzupełniające

W Luszynie do wyborów 
pójdą 14 lutego
1 grudnia komisarz 
wyborczy w Płocku 
opublikował zarządzenie 
wojewody mazowieckiego 
wydane 30 listopada 
w sprawie zarządzenia 
wyborów uzupełniających 
do Rady Gminy Pacyna. 
Wyznaczył je na 14 lutego.

Przypomnijmy, że postanowie-
nie komisarza wyborczego o wy-
gaśnięciu mandatu zmarłego rad-
nego Stanisława Kołodziejczyka 
zostało wydane 20 listopada, pod-
czas gdy radny zmarł 25 paździer-
nika.

Tak więc wyborcy z  okręgu 
jednomandatowego nr 3 w  Lu-
szynie do wyborów pójdą 14 lute-
go. Głosować będą od godz. 7.00  
do 21.00.

Jednocześnie wojewoda wy-
znaczył harmonogram działań.

Do 21 grudnia należy powia-
domić Komisarza wyborczego 
w Płocku o utworzeniu komitetu 
wyborczego i  zamiarze zgłasza-
nia kandydata na radnego. Do 31 
grudnia do komisarza trzeba zgło-
sić kandydatów do składu Gmin-
nej Komisji Wyborczej w  Pa-
cynie. Do 5 stycznia komisarz 
wyborczy w Płocku powoła skład 
Gminnej Komisji Wyborczej.

Do 10 stycznia będzie trwać 
zgłaszanie list kandydatów na rad-
nego. Do 15 stycznia będzie zgła-
szanie kandydatów do obwodowej 
komisji wyborczej. Do 24 stycznia 
2021 r. zostaną przyznane numery 
list zarejestrowanych kandydatów. 
Do 30 stycznia ma nastąpić roz-
plakatowanie informacji o zareje-
strowanych listach i nazwiska kan-
dydatów na radnego.  dag

Bedlno | GOK
Konkurs 
bożonarodzeniowy

Do 16 grudnia można przesy-
łać lub dostarczyć osobiście do 
GOK w Bedlnie prace plastyczne  
na konkurs bożonarodzeniowy.

Konkurs dla dzieci z gm. Be-
dlno od 3 do 15 lat. Przedszkolaki  
i klasy I-III wykonują aniołka 
świątecznego (ozdoba choinko-
wa; w przypadku przedszkolaków 
może to być praca w  formacie 
A4), a klasy IV-VIII stroik bożo-
narodzeniowy. Technika dowolna.

Ogłoszenie wyników 18 grud-
nia na stronie GOK. Laureaci 
otrzymają informację o wynikach 
indywidualnie.

Prace muszą być opatrzone 
imieniem i  nazwiskiem autora, 
klasą i  szkołą oraz numerem te-
lefonu do opiekuna. Wzory kart 
zgłoszeniowych na stronie GOK. 

Organizator przewidział nagro-
dy i  dyplomy dla trzech najlep-
szych prac oraz osób wyróżnio-
nych.  dag

Po raz pierwszy na placu koło fontanny pojawiła się świecąca świąteczna bombka.  
Mała Kinga wraz z rodzicami była zachwycona iluminacją.
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Tegoroczna 6-metrowa choinka 
była obiektem pamiątkowych 
zdjęć wykonywanych  
przez nastolatków z Żychlina.
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W Pacynie marzą
o ciężkim wozie
dla strażaków. str. 6Aktualności
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Bedlno | Kiedy zaświecą lampy uliczne?

Mieszkańcy czekają na światło
Podczas zdalnej sesji 
Rady Gminy Bedlno 
radni i sołtysi pytali, 
kiedy na terenie gminy 
zaświecą lampy uliczne 
zakładane w kilku 
sołectwach ze środków 
funduszu sołeckiego. 
Chodzi o kilkadziesiąt 
lamp.

– Wykonawca miał lekkie 
opóźnienie z  dostarczeniem 
lamp. Wszystkie mają być za-
montowane zgodnie z  umową 
do 15 grudnia – wyjaśniał na se-

sji Józef Ignaczewski, wójt gmi-
ny Bedlno. – tam, gdzie są liczni-
ki oświetlenie świeci lub wkrótce 
zaświeci. Gorzej w tych miejsco-
wościach, w których nie ma licz-
ników energetycznych i trzeba je 
zamontować. Niestety, to już nie 
zależy od nas, tylko od Zakładu 
Energetycznego. Myślę, że lam-
py tam zaświecą na początku 
2021 roku.

Przypomnijmy. Na podniesie-
nie standardu oświetlenia na te-
renie gminy Bedlno pieniądze 
z  funduszu sołeckiego przezna-
czyły: sołectwo Annetów 14.000 
zł, sołectwo Antoniew 10.000 zł, 
sołectwo Bedlno Parcel 12.400 
zł, sołectwo Bedlno Wieś 10.000 

zł, sołectwo Florianów 5.830 zł, 
sołectwo Janów 9.904 zł, Jaro-
szówka 9.000 zł, sołectwo Kazi-
mierek 8.500 zł, sołectwo Mate-
uszew 11.453 zł, sołectwo Potok 
8.500 zł, sołectwo Szewce Wa-
lentyna 10.000 zł, sołectwo Zle-
szyn 11.700 zł, sołectwo Zosi-
nów 9.000 zł. 

Ponadto na oświetlenie ulicz-
ne część swojego funduszu so-
łeckiego przeznaczyły sołec-
twa: Głuchów 11.000 zł, Groszki 
1000 zł, Kręcieszki 4.000 zł, 
Plecka Dąbrowa 5.000 zł, Pnie-
wo 855 zł, Wewiórz 9.000 zł, 
Wojszyce Kolonia 2.000 zł, 
Wojszyce Parcel 10.000 zł, Wy-
rów 9.000 zł.  dag

Żychlin | MDP

Zmiana 
personalna
5 grudnia podjęto decyzję 
o awansowaniu adeptów do 
rady Młodzieżowej Drużyny 
Pożarniczej Żychlin. Starsi 
przeszli do OSP Żychlin 
i czekają na szkolenia 
uprawniające do udziału 
w akcjach ratunkowych.

Teraz dowódcą MDP jest Szy-
mon Nowotniak, a  jego zastęp-
cą została Aleksandra Jóźwiak. 
Skarbnikiem został Miłosz Le-
wandowski. 

MDP czeka na kolejnych adep-
tów straży. Warunek ukończone 
13 lat, do 18 lat. 

Pandemia ogranicza działal-
ność, nie można robić zbiórek, ale 
młodzi strażacy aktywnie włącza-
ją się w akcje charytatywne. Była 
zbiórka pluszaków „Misie ratow-
nisie” dla dzieci z domu dziecka, 
zbiórka zabawek dla Nadii i  dla 
dzieci chorych na nowotwór. Te-
raz razem z Żychlińskim Domem 
Kultury rozpoczyna się akcja po-
mocy Seniorom.  dag

Żychlin | Przedszkole Miejskie nr 1 zamknięte

Covid wśród pracowników
Przedszkole Miejskie nr 1 w Żychlinie od kilku 
dni jest zamknięte. Ani dzieci ani pracownicy nie 
przychodzą do pracy. Są w izolacjach domowych 
lub na kwarantannach. Na razie przedszkole ma 
być zamknięte do 13 grudnia.

Początkowo przedszkole było 
zamknięte przez trzy dni, od 2 
grudnia do 5 grudnia. Wtedy oka-
zało się, że pierwsza osoba ma 
koronawirusa. 

W całym przedszkolu zrobio-
no dezynfekcję i  ozonowanie. 
Później okazało się, że są kolejne 
zakażone osoby. 

Stacja Sanitarno-Epidemio-
logiczna rekomendowała naukę 
zdalną, na kolejnych siedem dni, 

co w praktyce oznacza zamknię-
cie placówki aż do 13 grudnia. 

Na wtorek 8 grudnia zakażo-
nych było 3 nauczycieli, włącz-
nie z  dyrektorką placówki oraz 
jeden pracownik obsługi. Do 
przedszkola było zapisanych 100 
dzieci. 

Co będzie dalej? Czy przed-
szkole zostanie ponownie otwar-
te? Czy Sanepid nadal będzie re-
komendować pracę zdalną?

– Nauka zdalna z maluchami 
to pic na wodę. Przecież małe 
dzieci nie potrafią obsłużyć kom-
putera. Wszystko spada na rodzi-
ców, którzy albo mają czas, albo 
go nie mają, by odczytywać za-
dania kierowane przez nauczy-
cieli – mówi jeden z  rodziców. 
– Szkoda czasu, bo w  domu są 
jeszcze dzieci szkolne i  z  nimi 
też trzeba posiedzieć, by odrobi-
ły lekcje.

Teraz rodzice uważnie patrzą 
na domowników czy nie mają 
objawów chorobowych Covid, 
w  obawie czy dziecko, które 
może być wyłącznie przenosicie-
lem wirusa, nie przyniosło ich do 
domu.  dag

RZUT OKIEM | ŁATANIE DACHU NA KAMIENICY

We wtorek 8 grudnia pracownicy Zakładu Gospodarki Mieszkaniowej w Żychlinie,  naprawiali dach na 
kamienicy komunalnej Narutowicza 43. Mieszkańcy od lat borykali się z przeciekającym dachem. Zgłaszali 
problem do Samorządowego Zakładu Budżetowego, ale zawsze brakowało kasy na kompleksowy remont. 
– Łatanie dachu w grudniu, to zła pora na tego typu prace. Dobrze, że połatają, ale na wiosnę problem znów 
powróci – obawia się jeden z lokatorów kamienicy. Jesienią SZB zaczął ocieplać szczyt budynku. Zamocowano 
jedynie styropian, nie pokryto go na razie tynkiem. Oby przez zimę styropian się nie zniszczył. dag 
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Krajowa Spółka Cukrowa | Powstanie pięć farm fotowoltaicznych

Pierwsza farma w Dobrzelinie
 Krajowa Spółka Cukrowa S.A. planuje budowę dużych instalacji fotowoltaicznych 
przy swoich cukrowniach. Jako pierwsza powstanie farma o mocy 0,5 MW 
w Cukrowni Dobrzelin. Koszt instalacji to ok. 2,2 mln złotych. Wykonawca już jest 
wyłoniony. Farma ma powstać do końca czerwca 2021.

– Bycie liderem w branży cu-
krowniczej zobowiązuje. Ina-
czej niż nasi zagraniczni konku-
renci, nie zamykamy cukrowni 
w  Polsce, a  systematycznie in-
westujemy w nasze zakłady, roz-
budowując zdolności produkcyj-
ne i  obniżając koszty związane  
z produkcją, w tym środowiskowe 
– mówi Krzysztof Kowa, prezes 
zarządu Krajowej Spółki Cukro-
wej S.A. – Instalacje fotowoltaicz-
ne są przyjazne dla środowiska, są 
bezemisyjne, nie generują hałasu 
ani odpadów. Pozwalają unieza-
leżnić się od rosnących cen energii 
elektrycznej oraz zwiększyć bez-
pieczeństwo energetyczne KSC.

Przygotowania do budowy farm 
fotowoltaicznych, które dostarcza-
łyby zieloną energię na potrzeby 
własne KSC S.A., rozpoczęły się 
w 2018 r. Przy udziale zewnętrz-
nych ekspertów analizowano uwa-
runkowania lokalizacyjne (na-
słonecznienie oraz zacienienie 
terenów) oraz wpływ czynników 
zewnętrznych na prace instalacji 
(jak zanieczyszczenia, zapylenie, 
zadymienie, śnieg, temperatura) 
we wszystkich siedmiu cukrow-
niach KSC w Polsce. 

Po analizach i wizytach studyj-
nych firma W4E Energia Odna-
wialna przedstawiła pozytywne 
rekomendacje dotyczące budo-

wy instalacji fotowoltaicznych dla 
cukrowni w Dobrzelinie, Klucze-
wie, Krasnymstawie, Kruszwicy  
oraz Nakle, które dysponują odpo-
wiednim terenami. 

Ambitny program rozwoju fo-
towoltaiki postanowiono rozpo-
cząć od budowy instalacji foto-
woltaicznej na terenie cukrowni 
w Dobrzelinie. Po ukończeniu in-
westycji w  Cukrowni Dobrzelin 
rozpoczną się kolejne analizy dla 
pozostałych cukrowni.

– Cukrownia Dobrzelin ma 
duży potencjał posiadanych te-
renów, dzięki czemu można tam 
zbudować instalację fotowoltaicz-
ną o optymalnej mocy, dostosowa-

ną do potrzeb zakładu, nastawioną 
na oszczędności kosztów energii 
elektrycznej, zwłaszcza w  okre-
sie międzykampanijnym, czyli 
wiosenno-letnim, gdy nie pracuje 
nasza elektrociepłownia i  korzy-
stamy z energii elektrycznej kupo-
wanej z zewnątrz – mówi Tomasz 
Olenderek, członek zarządu KSC 
ds. Rozwoju, Innowacji i Logisty-
ki. – Farma fotowoltaiczna pozwo-
li nam nie tylko optymalizować 
koszty działalności, ale też daje 
szansę na dalszy rozwój czystych 
technologii. W Cukrowni Dobrze-
lin w ramach projektu BIOSTRA-
TEG powstała prototypowa insta-
lacja doświadczalna do produkcji 
wodoru i metanu z melasy metodą 
mikrobiologiczną, którą również 
chcemy rozwijać. Instalacja foto-
woltaiczna może dostarczać ener-
gię elektryczną na potrzeby pro-
dukcji wodoru z biomasy.

Planowana farma fotowoltaicz-
na w  Dobrzelinie ma mieć moc 
520 kW, optymalną w  stosunku 
do zapotrzebowania Cukrowni 
Dobrzelin na energię elektrycz-
ną i zajmie ok. 1 ha powierzchni. 
Elektrownia będzie produkować 
ok. 520 MWh rocznie, co pozwo-
li na oszczędności 35 proc. kosz-
tów zakupów energii elektrycznej 
w ciągu roku kalendarzowego. 

Efekt ekologiczny to ograni-
czenie emisji CO2 na poziomie 
409,05 Mg CO2/rok. Wybrana lo-
kalizacja pozwala na rozbudowę 
farmy fotowoltaicznej dwukrot-
nie, do mocy 1 MW. Za lokaliza-
cją przemawia fakt, że Cukrownia 
Dobrzelin ma aż 8 ha terenu.

Jak mówi nam Marek Giżyń-
ski, dyrektor Cukrowni Dobrzelin, 
farma fotowoltaiczna powstanie 
na dawnym terenie buraczanym. 
W procesie przygotowywania in-
westycji w Dobrzelinie uzyskano 
decyzję o  warunkach zabudowy 
oraz opracowano projekt budow-
lany, a następnie uzyskano decyzję 
o warunkach przyłączenia do sieci 
oraz pozwolenie na budowę. KSC 

złożyła do Wojewódzkiego Fun-
duszu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w Łodzi wnio-
sek o pożyczkę na preferencyjnych 
warunkach na sfinansowanie bu-
dowy instalacji. Zakończył się 
już proces wyboru wykonaw-
cy – farmę zbuduje firma SOON 
ENERGY Poland Sp. z o.o.

– Budowa instalacji fotowolta-
icznej w Cukrowni Dobrzelin po-
winna zakończyć się w II kwartale 
2021 r., tak, byśmy mogli w peł-
ni wykorzystać jej możliwości 
w  sezonie letnim, zgodnie z na-
szymi założeniami. Na bazie do-
świadczeń z realizacji inwestycji 
w Dobrzelinie zamierzamy syste-
matycznie rozwijać projekt foto-
woltaiczny w pozostałych naszych 
czterech oddziałach. Technologie 
fotowoltaiczne stale są rozwijane, 
ich koszt spada, dlatego na pew-
no będziemy z nich korzystać, by 
ograniczać koszty funkcjonowa-
nia cukrowni i jednocześnie niwe-
lować wpływ na środowisko natu-
ralne – mówi Tomasz Olenderek, 
członek zarządu KSC.

 Dorota Grąbczewska

Rolnictwo | Pilotażowy program Krajowej Spółki Cukrowej

Buraki okrywane agrowłókniną
Cukrownia Dobrzelin 
realizuje pilotażowy 
program okrywania 
buraków cukrowych, które 
mają być dostarczane do 
cukrowni po 10 grudnia. 
W terenie można spotkać 
pryzmy buraków okryte 
białą agrowłókniną, choć 
kolor – jak wyjaśnia nam 
dyrektor cukrowni  
– nie ma znaczenia.

Do tej pory cukrownia zachęca-
ła rolników, którzy mieli zaplano-
wane dostawy w grudniu, by sami 
okrywali swoje pryzmy. Cukrow-
nia nawet płaciła po 2,5 zł od tony, 
ale niewielu rolników decydowa-

ło się na dodatkowy trud. Stąd 
pomysł, aby robiły to cukrownie. 
Cukrownia Dobrzelin została wy-
brana jako cukrownia pilotażowa. 

– Wynajęliśmy niemiecką fir-
mę, która dysponuje specjalnym 
urządzeniem i okrywa buraczane 
pryzmy. Agrowłóknina ma ochro-
nić buraki przed przemarzaniem  
i nadmiarem wody – wyjaśnia 
Marek Giżyński, dyrektor cu-
krowni. – Zwykle na przełomie 
listopada i grudnia chwytały mro-
zy, a później przychodziła odwilż, 
co sprawiało, że duża część bura-
ków dostarczanych do cukrowni  
w grudniu nie nadawała się do 
przerobu. Konieczne było stoso-
wanie bardzo kosztownego enzy-
mu, dekstronazy, który pozwalał 
na ich przerób. Zobaczymy jak 

okrywanie wpłynie na jakość do-
starczanego w grudniu surowca. 
Nasze doświadczenia będą pod-
dane analizie i zastosowane w po-
zostałych cukrowniach.

Dyrektor liczy, że przykrywa-
nie pryzm buraczanych poprawi 
jakość surowca i zminimalizuje 
straty w zawartości cukru w bura-
kach, na czym skorzysta i cukrow-
nia, i rolnik. Koszty okrywania 
pryzm buraczanych przez Cu-
krownie Dobrzelin zamiast do rol-
ników trafią do firmy zewnętrznej.

W terenie widać, że jakość 
okrywania pryzm buraczanych też 
jest różna. Jedne są okryte dokład-
nie, inne byle jak, jak te w Opo-
rowie, gdzie agrowłóknina chroni 
tylko część zebranych buraków. 
 dag

Niemiecka firma na zlecenie Cukrowni Dobrzelin okrywa buraki cukrowe, które będą odbierane  
po 10 grudnia. Ta pryzma w Oporowie nie jest najlepiej przykryta.
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Pacyna | Ochotnicza Straż Pożarna

Strażacy chcą kupić  
ciężki wóz strażacki
OSP Pacyna, które jest w Krajowym Systemie Ratowniczo-Gaśniczym,  
chce w 2021 roku kupić nowy ciężki wóz gaśniczy. W październiku sprzedali 
swojego Mercedesa z 2008 roku o przebiegu 10.000 km. Dostali ok. 400.000 zł. 
Część z tych środków chcą przeznaczyć na wkład własny do zakupu nowego auta.

– Jesteśmy pierwsi w  kolejce 
jeśli chodzi o rekomendację PSP 
w Gostyninie do zakupu nowego 
wozu bojowego – mówi Grzegorz 
Michalak, prezes OSP Pacyna.  
– Ponieważ gmina wcześniej nam 
odpowiedziała, że nie ma 200.000 
zł na wkład własny, zdecydowa-
liśmy się na inny manewr. Sprze-
daliśmy naszego Mercedesa, zo-
stawiając sobie Stara z 1992 roku, 
którego kupiliśmy w  2019 roku 
ze środków własnych za 14.500 
zł (gdy w Mercedesie awarii ule-
gła pompa, a pojazd był długo 
wyłączony z  podziału bojowe-

go – przyp. red.). Samochód jest 
sprawny, a my nadal dyspozycyj-
ni w KSRG. Teraz, gdy mamy pie-
niądze na wkład własny, będzie-
my zabiegać o dotacje do nowego 
wozu gaśniczego. Prezes nie kry-
je, że jednostka marzy o dużym, 
ciężkim samochodzie gaśniczym, 
który zabierałby jednorazowo 
7.000-8.000 litrów wody. Straża-
cy chcą zostawić sobie Stara, by 
mógł on jeździć do pożarów łąk.

Zwróciłem się do Rady, by 
w budżecie na 2021 rok dołoży-
ła nam trochę środków do zakupu 
nowego auta – dodaje prezes. – Li-

czę, że gmina przekaże nam ja-
kąś dotację, wtedy nam zostałoby 
więcej pieniędzy na realizację ko-
lejnych projektów, gdzie oczywi-
ście wymagany jest wkład własny.

Rok 2020 przez pandemię nie 
był dla strażaków korzystny, bo-
wiem nie mogli organizować 
żadnych imprez, zabaw, które by 
wzbogacały kasę OSP.

Prostowanie spraw 
własnościowych
Prezes Grzegorz Michalak 

przyznaje, że zarząd OSP Pa-
cyna podjął działania, aby ure-

gulować stan prawny nierucho-
mości, na której stoi strażnica. 
Do tej pory grunt pod strażnicą 
i  garażami jest własnością Skar-
bu Państwa, a  to utrudnia straża-
kom w  pozyskiwaniu środków 
zewnętrznych z  róznych progra-
mów. – Wraz z  naszym prawni-
kiem zdecydowaliśmy, że naj-
prostsza metodą będzie przejęcie 
gruntu na własność przez zasie-
dzenie – 30 lat – wyjaśnia. – Ze-
braliśmy już całą niezbędną do-
kumentację i jeszcze w tym roku 
składamy wniosek do Sądu Re-
jonowego w  Gostyninie o  zasie-
dzenie. Z pieniędzy ze sprzedaży 
samochodu musimy pokryć kosz-
ty prawnika. Liczę, że sąd upora 
się z  tą sprawą w miarę szybko.

Do OSP Pacyna należy 52 dru-
hów, z których 25 osób ma odpo-
wiednie przeszkolenie, by uczest-
niczyć w  akcjach gaśniczych. 
– Mamy kolejnych kilku młod-
szych druhów, których chcieli-
śmy wysłać na szkolenie. Niestety 
szkolenia, ze względu na pande-
mię, na razie są zawieszone. 

W OSP Pacyna działa też Mło-
dzieżowa Drużyna Pożarnicza  
(7 chłopców i 8 dziewcząt).  dag

Bedlno | Gminny Ośrodek Kultury

Dzieci kochają misie – nagrody pieniężne
Gminny Ośrodek Kultury 

w  Bedlnie rozstrzygnął konkurs 
literacko-plastyczny „Mój przy-
jaciel miś”. Po odczytaniu opo-
wiadań uczestników konkursu 
i  obejrzeniu namalowanych mi-
siów rozdzielono nagrody pie-
niężne w  postaci kart podarun-
kowych do Empiku. Za I miejsce 
150 zł, za II miejsce 100 zł, za III 
miejsce – 50 zł.

W kategorii 7-10 lat najwyżej 
oceniono opowiadanie Francisz-
ka Jędrachowicza ze Stradzewa, 
7 lat, ucznia kl. I z SP Żeronice, 
II miejsce jury przyznało Jakubo-
wi Andrzejczykowi z  Tomasze-
wa, uczniowi kl. II z SP Pniewo,  
III miejsce jury przyznało Alek-

sandrowi Jóźwiakowi, 9 lat, 
uczniowi kl. III z  SP Żeroni-
ce i  Dawidowi Kołachowi lat 
7, uczniowi I kl. z  SP Żeronice. 

W kat. 11-15 lat I miejsce przyzna-
no Alicji Fabiańskiej z  Wojszyc, 
uczennicy kl. VII SP w Szewcach 
Nadolnych, za opowiadanie. 

Najmłodszym uczestnikom 
konkursu fotograficznego, przed-
szkolakom, przekazano słodycze. 
 dag

Remki | Świetlica wiejska docieplona

Niedoróbki czekają  
na poprawę
Dzięki środkom 
pozyskanym z budżetu 
Województwa 
Mazowieckiego w ramach 
„Mazowieckiego 
Instrumentu Aktywizacji 
Sołectw MAZOWSZE 
2020” w wysokości  
10.000 zł udało się docieplić 
ściany części budynku, 
w którym znajduje 
się świetlica wiejska 
w Remkach. 

Na ścianach ułożono 10 cm 
warstwę styropianu i  tynk struk-
turalny. Prace wykonywali pra-
cownicy zatrudnieni przez gminę.  
Teraz w  świetlicy będzie cieplej. 
Na zewnątrz świetlica też wy-
gląda estetyczniej. Na wyremon-
towanie czekają jeszcze schody  
do świetlicy.

Na pierwszy rzut oka wszystko 
wygląda ładnie, ale jak się dokład-
niej przyjrzeć, widać niedorób-
ki. Z tyłu budynku, pod dachem, 
jest dziwna dziura, która nie zo-
stała załatana, a  jedynie obmalo-
wana dookoła. Słup oddzielają-
cy część należącą do świetlicy od 
dalszej części niewykorzystywa-
nego budynku nie ma ocieplenia. 

Został tylko pomalowany. Widać 
wyraźne pęknięcie na murze, któ-
re nawet nie zostało zaprawione. 
Na niskim fundamencie od stro-
ny podwórka warstwa tynku jest 
tak mała, że widać ułożoną pod 
spodem siatkę, jakby wykonaw-
com zabrakło materiału. 

– Cieszymy się, że urząd do-
cieplił nam świetlicę, ale rzeczy-
wiście są niedoróbki. Zgłaszałam 
temat do Urzędu Gminy w Pacy-
nie i oczekuję, że zostaną one usu-
nięte – przyznaje radna Marzena 
Woźniak. – Nad pracownikami 
powinna być jakaś kontrola.  dag

Dzięki grantowi 10.000 zł z województwa mazowieckiego 
docieplono świetlicę wiejską w Remkach. Są jednak niedoróbki.
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Słup oddzielający część 
budynku, w którym jest świetlica, 
został tylko pomalowany.  
Nie zaprawiono, nie wyrównano 
nawet pęknięcia.
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Za zdjęcie z ulubionymi pluszakami milusińscy dostali słodkie nagrody ufundowane przez GOK w Bedlnie.
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Zduny | Kościół św. Jakuba Apostoła

Pod czterema warstwami
farby odkryto freski
– To będzie „perełka” w tym kościele, która tchnie 
trochę życia we wnętrze, które pod względem 
kolorystycznym jest dość jednolite – powiedziała 
nam Anna Andrzejewska, konserwator dzieł 
sztuki, która wraz z Kacprem Kacprzakiem 
nadzoruje prace konserwatorskie prowadzone 
w kościele pw. św. Jakuba Apostoła. 

Osoby, które znają ten kościół, 
ale nie były w nim w ostatnim cza-
sie, gdy ustawione jest rusztowanie, 
mogą być zaskoczone, że odkryto 
w nim freski. 

Wnętrze kościoła jest poma-
lowane na jasny odcień koloru 
żółtego, z  dodatkiem bieli, która 
uwydatnia kształty i szczegóły ar-
chitektoniczne. Dlatego zaskaku-
jąca była informacja, która dotarła 
do naszej redakcji kilka miesięcy 
temu, mówiąca o  tym, że parafi a 
w Zdunach w Sejmiku Wojewódz-
twa Łódzkiego uzyskała dotację na 
konserwację fresków. Przyznano 
75 tys. zł na przeprowadzenie tych 
prac, choć wnioskowała o 100 tys. 
zł. Prace rozpoczęły się jesienią. 

Skąd wiadomo było, że w ko-
ściele są freski? Można uznać, 
że nikt o tym nie wiedział. W tym 
roku proboszczem parafi i w Zdu-
nach został ks. Ireneusz Cieślak, 
który został skierowany tutaj decy-
zją biskupa łowickiego Andrzeja 
Dziuby. Wcześniej pracował w pa-
rafi i św. Marcina w Siedlcu pod Łę-
czycą. 

W nowym miejscu proboszcz 
przystąpił do opracowania pla-
nu prac konserwatorskich w  ko-
ściele i poprosił o pomoc w oglę-
dzinach obiektu konserwatorów 
zabytków z  Torunia, z  którymi 
wcześniej współpracował. Oce-
nili oni, że w kościele najbardziej 
zdegradowane są kaplice bocz-
ne zamontowane w  transepcie 
(czyli nawie poprzecznej). 
Na drewnianych, rzeźbionych oł-
tarzach, była wilgoć, w absydach 
były widoczne odpryski farby. To 
wskazywało na nieszczelne opie-
rzenie obróbek dakarskich na ze-
wnątrz, na styku okna i  ściany, 
przez które do środka kościoła do-
stawała się woda. 

Błękit 
w odprysku farby
Konserwatorzy wykonali od-

krywki, zdejmując w  kilku pa-
sach i kwadratach kolejnych kilka 
warstw farby, żeby sprawdzić, co 
się pod nimi kryje. Kacper Kac-
przak w rozmowie z nami przy-
znał, że nie było żadnych dowo-
dów na to, że w kościele są freski. 
Wszyscy uważali, że nie ma cze-
go szukać, jednak on i Anna An-
drzejewska fachowym okiem 
zauważyli w  odpryskach kolor 
niebieski. Gdy zaczęli go odkry-

wać, okazało się, że są tam malo-
widła, ukryte pod aż czterema (!) 
warstwami farby. Podjęto działa-
nia, żeby malowidła odsłonić, 
zakonserwować i  przeprowadzić 

ich renowację, za zgodą konser-
watora zabytków. 

Nie wiadomo w jakim okresie 
zostały one zamalowane. Kościół 
w  Zdunach pobudowany został 

na przełomie XIX i  XX wieku. 
W  1899 roku abp metropolita 
Wincenty Teofi l Chościak-Popiel 
poświęcił kamień węgielny pod 
jego budowę. Ta została ukoń-
czona w 1906 roku. Kościół nie 
miał fundatora, pobudowany zo-
stał z datków parafi an. Jego gaba-
ryty i bogate wyposażenie to do-
wód na zamożność darczyńców 
– na co dzisiaj zwracają uwa-
gę konserwatorzy, podkreślając, 
że parafi a przecież nigdy nie była 
duża. 

Precyzja, 
ze skalpelem w dłoni
Prace polegają na ręcznym 

zdejmowaniu wspomnianych 
warstw farby i wydobywaniu fre-
sków. Narzędziem, jakiego się do 
tego używa, jest skalpel. Praca 
jest żmudna i wymaga niespoty-
kanej cierpliwości, ponieważ far-
ba, której używano do kolejnych 
przemalowań kościoła, jest silnie 
klejąca, czyli trudno ją rozwar-
stwić. Wykonywane jest też uzu-
pełnianie ubytków w tynku i ich 
scalanie. 

Obecnie rozpoczęło się rów-
nież tzw. punktowanie, czyli od-
nawianie malowideł z  użyciem 
farby, którą nakłada się punkto-
wo, aby odpowiedni efekt wi-
doczny był z dużej odległości. 

Wspomniane prace prowa-
dzone są na sklepieniu prezbite-
rium oraz sklepieniach transeptu 
– czyli nad ołtarzami bocznymi.

Konserwatorzy zdradzili nam, 
że odkryli farbę w  intensyw-
nych kolorach – różowym i nie-
bieskim, charakterystyczną dla 
neogotyku. Przy prawym ołtarzu 
rozmalowania są 4-kolorowe, ale 
nie ma tam żadnych ornamentów, 
podobnie w  prezbiterium. Naj-
ciekawsza jest lewa strona, bo tu 
freski są najbogatsze. Przedsta-
wiają ornament fl orystyczny, błę-
kit nieba i gwiazdki – te wyko-
nano techniką szlagmetalu. Nie 
użyto jednak płatków złota, lecz 
stopu podobnego do mosiądzu, 
który z  czasem, pod wpływem 
wilgoci, ulega korozji. W  pew-
nym stopniu ten błękit i gwiazdki 
podobne są do motywu znanego 
z pobliskiego kościoła w Złako-
wie Kościelnym. 

Dlaczego to miejsce 
było wyjątkowe
Zdaniem Kacpra Kacprzaka 

i  Anny Andrzejewskiej wyróż-
niające się zdobienie tej części 
kościoła nie mogło być przypad-
kowe, przeciwnie – miało pod-
kreślać wyjątkowość miejsca. 
Obecnie lewy boczny ołtarz jest 
poświęcony św. Maksymiliano-
wi Marii Kolbe, jednak on zgi-
nął w czasie II wojny światowej, 
w obozie w Auschwitz, więc nie 
mógł być pierwotnym patronem 
tego ołtarza. Komu ołtarz wcze-
śniej był dedykowany? – niestety 
nie wiadomo, jednak konserwa-
torzy czynią starania, aby odtwo-
rzyć jak największą część histo-
rii kościoła w Zdunach, również 
to, kto wykonał freski. Możliwe, 
że gdzieś widnieje podpis autora 
lub jakaś inskrypcja. Jeśli nie zo-
stanie on odnaleziony, konserwa-
torzy będą starali się opisać to co 
odkryli przez analogię. �

Najciekawsza jest 
lewa strona, bo tu 
freski są najbogatsze. 
W pewnym stopniu 
ten błękit i gwiazdki 
podobne są 
do motywu znanego 
z pobliskiego 
kościoła w Złakowie 
Kościelnym. MIRKA WOLSKA

-KOBIERECKA

mirka.wolska@lowiczanin.info

Kacper Kacprzak podczas precyzyjnej i żmudnej pracy, 
ze skalpelem w ręku. 
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Gmina Zduny | Jackowice 

Inne wioski będą zazdrościć
Gmina Zduny planuje zainwestować  
około 1,2 mln zł na nowe zagospodarowanie 
terenu boiska w Jackowicach. Wątpliwej urody 
nieruchomość o powierzchni około 1,5 ha,  
na której organizowane były zwykle gminne 
zawody ratowniczo-pożarnicze, została w tym roku 
oczyszczona z zakrzaczeń i uporządkowana. 

Pośrodku pozostanie na niej 
murawa, która, po wykonaniu od-
wodnienia, nie będzie wykorzy-
stywana do celów sportowych, 

lecz edukacyjnych i  rekreacyj-
nych. Wiele atrakcji dla dzieci, 
młodzieży i  dorosłych powsta-
nie wokół niej. Obiekt, który ma 

pełnić nową rolę terenów zieleni 
wraz z bazami edukacyjnymi, bę-
dzie miał wykonane nowe ogro-
dzenie modułowe. 

Jeszcze w maju gmina Zduny 
złożyła wniosek do Wojewódz-
kiego Funduszu Ochrony Śro-
dowiska i  Gospodarki Wodnej 
w  Łodzi o  udzielenie pożyczki 
i dotacji na planowane do przepro-
wadzenia prace. Ich koszt osza-
cowano na 1.246.943,06 zł. Uda-
ło się uzyskać w  formie dotacji 
486.586 zł oraz w formie pożycz-

ki – 324.426 zł (spłaty zaplanowa-
no na lata 2021-2035), czyli w su-
mie samorząd będzie miał 811.012 
zł środków zewnętrznych. Umowa 
z WFOŚiGw ma zostać podpisa-
na jeszcze w  tym roku. Przystę-
pując do starań o dofinansowanie 
gmina zleciła wykonanie koncep-
cji zagospodarowania terenu fir-
mie z Sokołowa Podlaskiego. 

Przygotowane przez nią opra-
cowanie zakłada stworzenie cią-
gu spacerowego, wzdłuż które-
go  będzie zlokalizowana ścieżka 
dydaktyczna o  tematyce pszcze-
larskiej, na której powstaną  inte-
raktywne tablice edukacyjne, gry 
itp. instalacje. 

W  północno-zachodniej czę-
ści  terenu  powstanie altana, któ-
ra pozwoli na prowadzenie zajęć 
edukacyjnych w terenie. W połu-
dniowo-zachodniej – siłownia ze-
wnętrzna. W sąsiedztwie istnieją-
cego  placu  zabaw  (który będzie 
miał nawierzchnię z  piasku) po-
wstanie mała ścianka wspinacz-
kowa. 

Głównym elementem, który 
uatrakcyjni przestrzeń, będą nasa-
dzenia dużej liczby drzew i krze-
wów,  które będą podzielone  
na kilka sekcji: ogród ptasi, ogród 
owadów  pożytecznych i  motyli, 
ogród leśny i ogród suchych sta-
nowisk.

Nie zabraknie też elementów 
małej architektury: ławek, koszy 
na śmieci i stojaka na rowery. Te-
ren będzie oświetlany przez nowo-
czesne lampy solarne.

Wójt gminy Zduny Krzysztof 
Skowroński nie chce na razie de-
klarować czy cała inwestycja bę-
dzie zrealizowana w  przyszłym 
roku, czy zostanie rozłożona  
na lata 2021-2022. Przyznaje 
jednak, że chciałby, aby właśnie 
w tym miejscu mogły się w przy-
szłości odbywać gminne impre-
zy, jak np. dożynki czy turniej 
wsi. Będzie to wręcz wymarzo-
ne miejsce do rodzinnej rekreacji. 
 mwk

Nieborów | Gmina szuka oszczędności

Na makulaturze można zarobić
Gmina Nieborów miała w tym roku, w ramach 
odbioru odpadów od mieszkańców, jedną zbiórkę 
makulatury. Za 25 ton papierów zapłaciła 
operatorowi ponad 25 tys zł. Wójt Jarosław 
Papuga wpadł jednak na pomysł, aby ograniczyć 
te wydatki i jeszcze na makulaturze zarobić.

Od 23 listopada na terenie gmi-
ny prowadzona jest zbiórka maku-
latury, która zaczyna się cieszyć 
coraz większym powodzeniem. 
Dyrektor Szkoły Podstawowej 
w  Dzierzgówku Dariusz Skuli-
mowski powiedział nam, że po-
mysł bardzo się mu spodobał, pra-
cownicy gospodarczy placówki 
własnym sumptem zmontowali 

z  dostępnych materiałów namiot 
przykryty plandeką, w  którym 
można pozostawiać papiery.

– Przyjeżdżają do naszego 
punktu rodzice z  dziećmi, czę-
sto ich widzę, bo mam ustawiony 
podgląd monitoringu na to miej-
sce, nasz namiot szybko się zapeł-
nił, obecnie paczki układane są już 
za nim – mówi.

Dyrektor jest radnym gminy 
Łowicz i, jak przyznał, pomysł, 
aby tak zmniejszyć koszty odbio-
ru odpadów, jest bardzo dobry 
i chętnie widziałby go w realizacji 
w swoim samorządzie.

– Udało nam się znaleźć firmę 
i podpisać z nią umowę na odbiór 
kartonów oraz makulatury we 
wszelkiej innej postaci, za kartony 
nic nie zarobimy, ale za pozostałe 
papiery: zeszyty, gazety, książki, 
wydruki – już tak, za każdy kilo-
gram 10 groszy – powiedział nam. 
Liczy on na wsparcie mieszkań-
ców gminy i tłumne dostarczanie 
do wyznaczonych punktów ma-
kulatury. Ważne tylko, by była ona 
spakowana w  dobrze związane 

paczki, co ułatwi transport. W ten 
sposób gmina na każdej tonie ma-
kulatury może zarobić 100 zł.

– W  przyszłym roku mamy 
w umowie z operatorem odbiera-
jącym odpady zapewnione dwa 

odbiory makulatury, zapis znaj-
dujący się w  niej mówi, że bez 
względu na trasę, jaką pokonu-
ją samochody, za tonę będziemy 
musieli zapłacić 1.100 zł. Przez 
zbiórkę chcemy zminimalizować 

te wydatki. Dlatego, jeśli pomysł 
się przyjmie, będzie funkcjonował 
przez cały rok – mówi wójt.

– Gotowy jest też pomysł na 
wykorzystanie pieniędzy, które 
uda się uzyskać ze sprzedaży ma-
kulatury – całość zostanie prze-
znaczona na zakup drzew, krze-
wów i  kwiatów dla gminnych 
placówek, które przyjmują papie-
ry. Wójt mówi, że zależy mu, aby 
w ten sposób podziękować miesz-
kańcom za zaangażowanie i zro-
zumienie dla akcji.

Punkty odbioru makulatury 
funkcjonują na terenie gminy 
w godzinach pracy, przy szko-
łach w Bełchowie, Bobrowni-
kach, Bednarach, Mysłakowie 
i Nieborowie oraz ośrodkach 
kultury i bibliotekach w Nie-
borowie, Bobrownikach i Beł-
chowie, a także przy Urzędzie 
Gminy w Nieborowie.  tb

Punkt przyjmowania makulatury zorganizowany na terenie Szkoły 
Podstawowej w Dzierzgówku.
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Gmina Łyszkowice | Zawiadomienie do prokuratury 

Co policja robiła w urzędzie?
Przewodnicząca Rady Gminy Łyszkowice Grażyna 
Rykała 26 października powiadomiła prokuraturę 
o możliwych nieprawidłowościach w funkcjonowaniu 
urzędu gminy. Wójt Adam Ruta uważa, że nie ma nic 
do ukrycia, a cała sprawa to efekt nienawiści (takiego 
dokładnie określenia użył) przewodniczącej wobec niego.

Efektem zawiadomienia były 
czynności prowadzone przez poli-
cję w urzędzie gminy 27 listopada, 
w tym także przesłuchania wójta 
i jego pracowników. Na razie spra-
wa jest w  toku. Będziemy pisać 
o jej dalszym przebiegu. 

O złożeniu zawiadomienia po-
informowała na sesji rady gmi-
ny 30 listopada przewodnicząca 
Grażyna Rykała. Złożyła je jako 
osoba prywatna, ponieważ skłoni-
ła ją do tego odpowiedź uzyskana 
z Urzędu Wojewódzkiego w Ło-
dzi na jej pismo z  28 maja, sy-
gnalizujące potencjalne nieprawi-
dłowości w pracy Urzędu Gminy, 
czyli de facto wniosek o podjęcie 
działań przez wojewodę. 

Dyrektor Wydziału Prawnego, 
Nadzoru i Kontroli UW w Łodzi 
Ewa Wurdęga odpowiada w nim, 
że rozstrzyganie sporu o interpre-
tację prawa pomiędzy dwoma or-
ganami nie upoważnia wojewody 
do ingerencji, a  jeżeli jest mowa 
o czynach mogących stanowić na-
ruszenie prawa ścigane z urzędu, 
to powinny się nim zająć organy 
ścigania, a ostatecznie sąd.

Zarzuty zawarte w  zawiado-
mieniu są w  zasadzie tożsame 
z tymi, o których Grażyna Ryka-
ła informowała wojewodę w maju. 
Wśród nich są sprawy, o których 
już pisaliśmy na naszych łamach.

Drewno do altany
O tym pisaliśmy najwięcej, 

więc przypomnijmy w  skrócie. 
Wykonawca altany biesiadnej sto-
jącej przy budynku GOKiS użył 
do jej wykonania drewna gorszej 
jakości niż to zakładała dokumen-
tacja, a  jednocześnie przedstawił 
certyfi kat jakości, który okazał się 
podrobiony. W tej sprawie zapadł 
prawomocny wyrok skazujący 
wykonawcę – Pawła T. 

Wójt nie podjął natomiast wo-
bec skazanego faktycznych lub 
prawnych działań mających na 
celu naprawienie szkody, jaką jest 
zbudowanie altany z niecertyfi ko-
wanego materiału, nie nakazał też 
rozbiórki obiektu i postawienia go 
zgodnie z dokumentacją. Prawdo-
podobnie gdyby nie zgłoszenie do 
prokuratury sprawy przez męża 
Grażyny Rykały, w ogóle nie by-
łoby postępowania w tej sprawie.

Wójt Adam Ruta uważa, 
że Grażyna Rykała w tej sprawie 
realizuje prywatny interes. Nie 
jest żadną tajemnicą, że to fi rma 
jej męża czuła się oszukana w po-

stępowaniu wykonawcy zlecenia. 
Dodajmy, że jeszcze wtedy Gra-
żyna Rykała nie pełniła funkcji sa-
morządowych. Ona sama uważa 
za oszczerstwo mówienie o  tym, 
jakoby chodziło jej o prywatny in-
teres.

Bezprawne 
użycie podpisu 
elektronicznego
To też nie jest sprawa nowa, 

zdawałoby się może, że nawet 
zapomniana – ale niekoniecznie. 
Przewodnicząca Grażyna Rykała 
w 2019 roku zawiadomiła proku-
raturę o tym, że jej kwalifi kowany 
podpis elektroniczny został użyty 
bez jej wiedzy do podpisania elek-
tronicznych wersji kilku uchwał 
rady gminy. W  tej sprawie rów-
nież zapadł prawomocny wyrok, 
za winną została uznana pracow-
nik urzędu Marta Z. 

W tym przypadku elektronicz-
ne wersje nie różniły się co do 
treści względem pisanych na pa-
pierze, rzeczywiście podpisanych 
przez przewodniczącą. Sąd uznał, 
że działania urzędniczki nie były 
zamierzonym naruszeniem pra-
wa. Choć nie miał wątpliwości co 

do jej winy, to uwzględniając jej 
niekaralność i  dobrą opinię, wy-
rażoną skruchę oraz nieznaczną 
szkodliwość społeczną czynu, wa-
runkowo umorzył postępowanie 
na rok próby. Marta Z. nadal pra-
cuje w urzędzie i cieszy się zaufa-
niem wójta.

Tu już różnice były
Znalazły się jednak przypadki 

istotnych nieścisłości w przedkła-
danych przewodniczącej do pod-
pisania dokumentach. Grażyna 
Rykała zauważyła, że 1 paździer-
nika 2019 roku pracownik urzędu 
gminy dał jej, jako przewodniczą-
cej rady, do podpisania Uchwałę 
w  innym brzmieniu, niż faktycz-
nie przyjęta podczas sesji. 

Dotyczyła ona budowy oświe-
tlenia ulicznego ulicy Szkol-
nej w  Łyszkowicach, zastrzeże-
nie dotyczy części tabelarycznej. 
W przedłożonej do podpisu, nie-
zgodnie ze stanowiskiem wypra-
cowanym przez radę, kwota na 
oświetlenie tej ulicy była pomniej-
szona o 22.800 zł, które w tym sa-
mym zadaniu zostały przepisane 
na budowę oświetlenia ulicznego 
drogi Wrzeczko-Daniek. W  rze-
czywistości była przyjęta autopo-
prawka o takim przeniesieniu, ale 
kwoty 7.000 zł, a nie 22.800 zł.

Podobna sytuacja miała miej-
sce 2 kwietnia 2019 roku. Zda-
niem przewodniczącej dano jej 
wtedy do podpisania uchwałę 
w kształcie, jaki został przez radę 
odrzucony. – Tylko moja czuj-
ność zapobiegła jej podpisaniu, 
a  co za tym idzie, wprowadze-
niu do obrotu prawnego – uważa 

przewodnicząca. – Przedstawiony 
sposób działania wobec przewod-
niczącego rady gminy, powtarzal-
ność i tożsamy schemat, a ponad-
to krótkie odstępy czasowe, mogą 
wskazywać na świadome i celowe 
działanie, zmierzające do przero-
bienia dokumentu.

Jak było z tym wotum?
Grażyna Rykała w  zawiado-

mieniu porusza też wątek wotum 
zaufania wobec wójta za 2018 
rok. Przypomnijmy, że 28 czerw-
ca 2019 roku projekt uchwały 
o udzielenie wotum zaufania dla 
wójta nie otrzymał wymaganej 
liczby głosów ustawowego składu 
rady – to akurat jest faktem bez-
spornym. 

Wójt przekonywał jednak, że 
w  przypadku organu pochodzą-
cego z  wyboru (jakim jest rzecz 
jasna wójt), nieprzyjęcie uchwały 
udzielającej wotum zaufania nie 
jest tożsame z nieudzieleniem go, 
bo do tego potrzebne byłoby przy-
jęcie uchwały o nieudzieleniu ta-
kiego wotum. Uznawszy więc, 
że takie wotum ma, przedłożył 
wojewodzie, celem wszczęcia 
działań nadzorczych, projekt, któ-
ry nie został przyjęty przez radę 
ani jej przewodniczącą. 

Zostało to wytknięte przez wo-
jewodę w  kwietniu 2020 roku 
jako naruszenie ze strony wójta. 
– Wójt, podejmując to działanie, 
nie zważał nawet na opinię adwo-
kata świadczącego usługi praw-
ne dla urzędu – zauważa Grażyna 
Rykała.

Komentarze po sesji
– Odkąd zostałem wójtem, ten 

urząd, dzięki dobrej współpra-
cy z  jego pracownikami, działa 
zgodnie z literą prawa tak, jak nie 
działał nigdy wcześniej – mówi 
z kolei Adam Ruta. – To ja wpro-
wadziłem w praktykę to, że każ-
da uchwała i  każdy podpisywa-
ny dokument jest przedstawiany 
radcy prawnemu. Sprawy, o któ-
rych w czytanym na sesji piśmie 
pisze pani przewodnicząca, były 
już wielokrotnie wyjaśniane. 
Ich ponowne wywoływanie ma 
na celu tylko oczernianie, podwa-
żanie zaufania i utrudnianie pracy 
tak mnie, jak i kierowanemu prze-
ze mnie urzędowi. 

Wójt zapowiada, że rozważy 
złożenie do prokuratury zawia-
domienia o złamaniu przez prze-
wodniczącą podczas sesji praw 
do zachowania danych osobo-
wych dwóch osób. Chodzi o  to, 
że przedstawiając sprawy wyro-
ków Marty Z. oraz Pawła T. użyła 
publicznie ich nazwisk w pełnym 
brzmieniu.

 Grażyna Rykała uważa nato-
miast, że typową dla Adama Ruty 
formą obrony jest atak, zamiast 
odniesienia się do konkretnych 
argumentów. – Wójt zarzuca mi, 
że zamiast współpracować, pi-
szę pisma podważające zaufanie 
do urzędu. Zapomina przy tym, 
że to on pierwszy przyjął taką for-
mę działania wobec rady, poprzez 
podważanie i zaskarżanie jej decy-
zji – mówi. �

Sprawy, o których 
pisze przewodnicząca, 
były już wielokrotnie 
wyjaśniane. 

wójt Adam Ruta

Typową dla Adama 
Ruty formą obrony 
jest atak, zamiast 
odniesienia się 
do konkretnych 
argumentów.

przewodnicząca RG 
Grażyna Rykała

TOMASZ
MATUSIAK

tomasz.matusiak@lowiczanin.info
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Handel w sieci | Zanim kupisz, przeczytaj regulamin

Kolejny powód, aby wybierać polski sklep
Dropshipping – słowo, którego możesz nie znać, 
ale warto wiedzieć na czym polega, aby w szale 
przedświątecznych zakupów dokonywanych 
w internecie nie dać się zaskoczyć. 

W dobie epidemii znacznie 
chętniej kupujemy w  internecie. 
Zwłaszcza teraz, w okresie przed-
świątecznym, gdy kupujemy nie 
tylko dla siebie, ale również dla 
swoich najbliższych prezenty pod 
choinkę. Dropshipping to model 
logistyczny. Polega on na tym, 
że nie kupujemy danego towaru 
w  sklepie, gdzie go zamawiamy, 
ale mamy do czynienia z dwoma 
podmiotami. Pierwszy to właśnie 
sklep internetowy, który jest zare-
jestrowany w Polsce. Drugi to naj-
częściej przedsiębiorca z siedzibą 
na Dalekim Wschodzie i stamtąd 
dostarczany jest towar, który ku-
pujemy. Sklep jest tylko pośred-
nikiem. 

Czytacie regulamin 
sklepu internetowego?
Ważne jest, aby przed zaku-

pem sprawdzić w  regulaminie, 
kto tak naprawdę jest sprzedawcą 
i  za co odpowiada polski sklep. 
Przyzwyczailiśmy się do zasad, 
jakie w  naszym kraju obowią-
zują i nie zdajemy sobie sprawy 
z  tego, że jeśli sprzedawca jest 
z  Azji, możemy mieć problemy 
z  dochodzeniem naszych praw, 
ponieważ takiego przedsiębiorcy 
nie obowiązują polskie prawa, ale 
miejscowe. 

Chodzi o sytuację, gdy zapła-
cimy, a  towaru nie otrzymamy, 
gdy chcemy odstąpić od umowy 
sprzedaży (w Polsce przy sprze-
daży na odległość mamy do tego 
prawo w  ciągu 14 dni) lub gdy 
chcemy zgłosić reklamację. 

W regulaminie – którego być 
może nie czytamy – powin-
ny znaleźć się zapisy na temat 
sklepu internetowego. Czasami 
mogą być wyjątkowo niepoko-
jące np., że sprzedawca towaru 
jest z Azji, a klient – jako impor-
ter ponosi opłaty celno-skarbo-
we. Urząd Ochrony Konkurencji 
i Konsumentów uważa, że w ta-
kiej sytuacji powinna nam się za-
palić „czerwona lampka”, bo to-
war, na pozór tańszy w  takim 
sklepie, w  ostateczności, po do-
liczeniu cła, może okazać droż-
szy niż u  bezpośredniego do-
stawcy. Praktyka jest dozwolona, 
ale trzeba mieć świadomość, że 
urząd skarbowy w  takim przy-
padku zgłosi się do nabywcy, aby 
zapłacił zaległe cło. 

Jak sprawdzić,  
czy to dropshipping?
Metod jest kilka. UOKiK po-

daje 5 charakterystycznych za-
pisów, których powinniśmy szu-
kać w  regulaminie. Są łatwe 

do zapamiętania: jeśli dostaw-
ca jest z Azji; jeśli w  regulami-
nie znajdzie się wspominany 
wpis o  opłacie celno-skarbowej;  
jeśli sklep jest platformą kojarzą-
cą kupującego i  dostawcę; jeśli 
w  przypadku sporów prawnych 
właściwym jest prawo siedziby 
dostawcy i  jeśli termin dostawy 
może wynieść do 40 dni robo-
czych (w UE 30, w Polsce zwy-
kle kilka). 

Ważne jest nawet to, aby prze-
czytać adres sklepu – bo mamy 
prawo go znać. Musimy spraw-
dzić czy cena jaką płacimy jest 
łączna, ostateczna i  nie przyj-
dzie za jakiś czas nakaz zapłace-
nia cła. Jasno określony musi być 
sposób i termin zapłaty. Sprawdź-
my też zapis na temat adresu, pod 
jaki należy zgłaszać reklamacje 

lub wysłać towar, który będziemy 
być może chcieli zwrócić (czy 
nie jest inny niż adres sklepu). Bo 
jeśli sklep będzie polski – to mo-
żemy to zrobić i nie poniesiemy 
dużych kosztów. Do Chin raczej 
nie będzie nam się opłaciło zwra-
cać towaru. 

A jeśli regulaminu nie ma? Le-
piej nic w takim sklepie nie ku-
pować. Gdy zostaniemy oszuka-
ni, nie będziemy nawet wiedzieli 
przez kogo. 

Rzecznik konsumenta w  Ło-
wiczu Agnieszka Kopczyńska 
radzi korzystać z  portalu www.
legalniewsieci.pl, gdzie szybko 
i  sprawnie możemy sprawdzić 
sklep, w  którym chcemy zrobić 
zakupy. Wystarczy, że wpiszemy 
jego nazwę lub „wkleimy” link 
sklepu.  mwk

SKLEP WYGLĄDAŁ ZWYCZAJNIE 
Powiatowy rzecznik konsumentów 
w Łowiczu Agnieszka Kopczyńska 
miała w tym roku do czynienia 
z następującym przypadkiem 
nieuczciwych praktyk sklepów 
działających na zasadzie 
dropshippingu. Mieszkanka 
powiatu łowickiego kupiła odzież 
na stronie www.hejdeals.pl 
i okazało się, że choć rozmiar  
na metce był taki, jaki zamówiła, to 
towar był niedopasowany i chciała 
go zwrócić. Wtedy otrzymała 
informację, że może otrzymać zwrot 
20% ceny i zachować go, ponieważ 

odesłanie będzie droższe niż 
wartość zakupów. Wtedy dopiero 
dowiedziała się, że zamówienia są 
realizowane w Chinach, a sklep 
nie ma magazynu na terenie 
Polski. Ponieważ nie zgodziła 
się, w dalszej korespondencji 
padła propozycja, że może 
odzyskać 30% ceny zakupu. 
Wtedy sprawa została zgłoszona 
do rzecznika konsumentów. 
Agnieszka Kopczyńska zbadała 
sprawę i poinformowała o niej 
Urząd Kontroli Konkurencji 
i Konsumentów – od którego, 

po pewnym czasie otrzymała 
informację, że domena tego sklepu 
jest już nieaktywna. 
Ponieważ wcześniej rzecznik 
ją dokładnie obejrzała i zrobiła 
potrzebne do dokumentacji zrzuty 
ekranu, mogła nam przekazać, 
gdzie w tej sprawie tkwił „haczyk”.
Strona sklepu wyglądała 
zwyczajnie, jak wiele podobnych. 
W regulaminie wskazano 
możliwość zwrotu towaru – ale 
brakowało informacji o właścicielu 
sklepu – jak nazywa się firma 
i gdzie się mieści, był podany 
tylko jej adres mailowy. Z poziomu 

sklepu nie można było jednak tego 
sprawdzić. 
Agnieszka Kopczyńska znalazła te 
informacje wchodząc na domenę 
przez wyszukiwarkę Google, 
wtedy wyświetlały się na dole 
zakładki, których nie było, gdy 
w inny sposób tam trafialiśmy, np. 
przez Ceneo czy przez wpisanie 
adresu www. Dopiero tam było 
napisane, że dostawcą towaru jest 
chińska firma. Poinformowała więc 
osobę, która się do niej zgłosiła, 
że prawdopodobny finał sprawy 
będzie taki, że nie odzyska więcej 
niż proponowane 30%. mwk
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Raport
Edukacja | Żadna szkoła nie miała w pierwszym terminie zdawalności 100%

„Znów za rok matura”  
– tym razem dla 143 osób
Zdalna nauka odbiła się na wynikach egzaminów maturalnych, które w roku szkolnym 2019/2020 przeprowadzone zostały  
dopiero w czerwcu, czyli z miesięcznym opóźnieniem. Żadna z łowickich szkół przed wrześniowymi egzaminami poprawkowymi  
nie mogła poszczycić się stuprocentową zdawalnością. Tymczasem w ubiegłym roku szkolnym maturę w terminie głównym  
(tj. w maju 2019 r.) zdali wszyscy uczniowie aż trzech łowickich szkół: I Liceum Ogólnokształcącego (w czerwcu br. zdawalność 
wyniosła 98,3%), Pijarskiego Liceum Ogólnokształcącego Królowej Pokoju (98,1%) oraz IV Liceum Ogólnokształcącego 
w Zespole Szkół Ponadpodstawowych nr 4 im. Władysława Grabskiego (90,3%). 

Jak pamiętamy, na mocy rozpo-
rządzenia Ministerstwa Edukacji 
Narodowej, podyktowanego za-
pobieganiem, przeciwdziałaniem 
i  zwalczaniem Covid-19, zdecy-
dowano, że egzaminy odbędą się 
tylko w  formie pisemnej. Trwa-
ły one od 8 do  29 czerwca, ter-
min dodatkowy, przeznaczony 
dla absolwentów, którzy z  przy-
czyn losowych nie mogli pisać 
egzaminów w  terminie głów-
nym, wyznaczany był od 8 do 17 
lipca. Poprawki przeprowadzono  
we wrześniu. 

Jak podaje Okręgowa Komisja 
Egzaminacyjna w Łodzi, na tere-
nie powiatu łowickiego do matury 
przystąpiło 606 osób, które w mi-
nionym roku szkolnym ukończy-
ły naukę w  liceach i  technikach.  
463 osoby zdały egzaminy po-
myślnie, co daje różnicę 143 nie-
zdanych matur, a  zdawalność na 
poziomie 76,4%. Nie jest to mało 
w  skali województwa łódzkie-
go, w którym maturę zdało 70% 
abiturientów. Gdy jednak wy-
nik porównamy do  roku 2019, 
gdy zdawalność wyniosła 82,7% 
– to  widzimy, że  spadła ona aż 
o 6,3 pkt. procentowego. 

W powiecie łowickim najwięk-
sza zdawalność była z języka pol-
skiego – 96% (w woj. łódzkim 
90%, w  kraju 92%), z  j. angiel-
skiego wyniosła 91% (w woj. 
łódzkim 72%, w  kraju – 92%), 
z  matematyki wyniosła 88% 
(w woj. łódzkim również 88%, 
w kraju – 86%). 

Analizując wyniki egzaminu 
z  przedmiotów obowiązkowych 

widać wyraźnie, że  najwyższe 
średnie z j. polskiego, angielskie-
go i matematyki na poziomie pod-
stawowym uzyskali uczniowie 
pijarskiego LO. Na II miejscu pla-
suje się I LO im. J. Chełmońskie-
go. W przypadku pierwszej z tych 
szkół matury nie zdała 1 oso-
ba z j. angielskiego, co przy nie-
wielkiej liczbie 54 maturzystów 
daje ogólną zdawalność 98,1%.  
W I LO niepowodzenie na egza-
minie z  matematyki miały dwie 
osoby na 120 absolwentów, stąd 
zdawalność wyniosła 98,3%. 

Wśród techników dobrze wy-
pada Technikum nr 4 w ZSP nr 4  
przy ul. Kaliskiej, ze zdawalno-
ścią 77%, na miejscu II jest Tech-
nikum nr 1 w ZSP nr 2 przy ul. 
Podrzecznej, w którym 67,6% ab-
solwentów pomyślnie zdało matu-
rę. Technikum nr 2 w ZSP nr na 
Blichu ma zdawalność 64%. Na-
dal jest to największa szkoła śred-
nia w naszym rejonie. W czerwcu 
do matury przystąpiło w niej 128 
absolwentów.

Słabą stroną uczniów kończą-
cych szkoły na poziomie matu-
ralnym jest matematyka. Tylko 
w  pijarskim LO egzamin z  tego 
przedmiotu zdało 100% abitu-
rientów, w I LO – 98%, w IV LO  
– 90%. Bardzo słabo wypadło tu-
taj Technikum nr 3 w ZSP nr 3 
przy ul. Powstańców, gdzie po-
myślnie egzamin z  matematyki 
zdało zaledwie 46% osób przystę-
pujących do niego. 

Poniżej przedstawiamy zebra-
ne przez nas w OKE i w szkołach 
wyniki: liczbę osób, które przystą-

piły do  egzaminów, zdawalność 
i  średnie uzyskane z  poszcze-
gólnych przedmiotów (dla tych 
szkół, w których maturę z danego 
przedmiotu pisało przynajmniej  
5 uczniów), a także nazwiska ab-
solwentów, którzy uzyskali naj-
lepsze wyniki i  komentarze dy-
rektorów. 

Pijarskie LO 
Królowej Pokoju
W Pijarskim LO klasy ma-

turalne ukończyło w  tym roku 
54 uczniów, tylu było też ma-
turzystów. 53 zdało w  pierw-
szym terminie, 1 w  egzami-
nie poprawkowym. Zdawalność 

z uwzględnieniem egzaminu po-
prawkowego wyniosła 100%.

– Bardzo cieszy nas fakt, 
że  wszyscy nasi maturzyści zda-
li egzamin maturalny i  uzyskali 
ze wszystkich przedmiotów śred-
nią wyższą od krajowej – komen-
tuje wyniki dyrektor Przemysław 
Jabłoński. – Znakomicie napisali 
matematykę, bardzo dobrze bio-
logię i chemię. Jak zwykle huma-
niści wypadli na bardzo wysokim 
poziomie: język polski, język an-
gielski, historia i WOS. Mimo epi-
demii, zmobilizowani przez na-
uczycieli osiągnęli takie wyniki. 

– Nasi uczniowie udowodni-
li, że naukę można łączyć z reali-
zacją własnych pasji: sport, teatr, 
schola, wolontariat, dziennikar-
stwo, bycie animatorem – konty-
nuuje dyrektor. – Dzięki wysokim 
wynikom, ponownie znaleźliśmy 
się w grupie najlepszych liceów 
w województwie, a nasi ucznio-
wie dostali się na wymarzone 
uczelnie. 

Z języka polskiego na poziomie 
podstawowym najlepsze wyni-
ki osiągnęli: Aleksandra Pietrzak  
– 93, Jan Szurgot – 90, Aleksan-
dra Filipowicz – 90, Julia Badłak 
– 87, Michalina Czerwińska – 86, 
Magdalena Chojnacka – 83, Ga-
briela Włodarczyk – 83, Emilia 
Filipowicz – 80, Danuta Wojda  
– 80, Joanna Chojnacka – 80 i Ju-
lia Jędrzejczak – 80. Średnia zda-
jących w tej szkole – 66,59.

Z tego samego przedmiotu na 
poziomie rozszerzonym najlepsi 
byli: Aleksandra Filipowicz – 100, 
Agata Multan – 85, Danuta Woj-

da – 83, Katarzyna Wierzchowska  
– 83 i  Patrycja Jabłońska – 80. 
Średnia – 79,64.

Z matematyki na poziomie 
podstawowym najlepsze wyniki 
uzyskali: Natalia Dałek – 100, 
Emilia Filipowicz – 100, Mar-
tyna Mazgaj – 100, Karolina 
Nowak – 100, Borys Raczek 
– 100, Kamil Walczak – 100, 
Julia Badłak – 98, Klaudia Czaj-
ka – 98, Mikołaj Zapisek – 98, 
Julia Łukawska – 96, Katarzy-
na Majer – 96, Aleksandra Pie-
trzak – 96, Julia Więckowska – 
96, Agata Wojciechowska – 96, 
Patryk Bliżniewski – 94, Wikto-
ria Cęcelek – 94, Aleksandra Fi-
lipowicz – 94, Jakub Staniszew-
ski – 94, Michalina Czerwińska 
– 92, Maja Fijałkowska – 92, 
Maja Filipowicz – 92, Weronika 

Lendzion – 92, Weronika Mal-
liou – 92, Jakub Papierzewski – 
92, Stefania Kosiacka – 90, Jan 
Szurgot – 90, Danuta Wojda – 90, 
Szymon Zakrzewski – 90. Śred-
nia szkoły – 83,26.

Na poz. rozszerzonym najle-
piej wypadli: Natalia Dałek – 98, 
Katarzyna Majer – 92, Jakub Sta-
nisławski – 92, Martyna Mazgaj  
– 88, Karolina Nowak – 88 i Julia 
Badłak – 86. Średnia – 60,13.

Z j. angielskiego na poziomie 
podstawowym: Wiktoria Cę-
celek – 100, Aleksandra Fi-
lipowicz – 100, Weronika 
Malliou – 100, Aleksandra 
Pietrzak – 100, Gabriela 
Włodarczyk – 100, Mikołaj 
Zapisek – 100, Klaudia Czajka 
– 98, Natalia Dałek – 98, Emilia 
Filipowicz – 98, Patrycja Jabłoń-
ska – 98, Julia Jędrzejczak – 98, 
Mateusz Kowalik – 98, Krzysztof 
Malczyk – 98, Martyna Mazgaj  
– 98, Karolina Nowak – 98, Bo-
rys Raczek – 98, Piotr Skonieczny 
– 98, Kamil Walczak – 98, Julia 
Więckowska – 98, Danuta Woj-
da – 98, Jakub Znyk – 98, Joanna 
Chojnacka – 96, Stefania Kosiac-
ka – 96, Marcin Koza – 96, Julia 
Łukawska – 96, Adam Pudłow-
ski – 96, Weronika Lendzion – 96, 
Szymon Zakrzewski – 96, Julia 
Gontarz – 94, Agata Wojciechow-
ska – 92, Patryk Bliżniewski – 90, 
Maja Fijałkowska – 90, Agata 
Multan – 90, Mikołaj Tymoshuck 
– 90, Maciej Urbański – 90. Śred-
nia – 88,28.

Angielski na poziomie rozsze-
rzonym: Karolina Nowak – 
100, Aleksandra Filipowicz – 98, 
Michalina Czerwińska – 98, Pa-
trycja Jabłońska – 96, Aleksandra 
Pietrzak – 94, Julia Więckowska 
– 94, Julia Badłak – 92, Wiktoria 
Cęcelek – 92, Julia Jędrzejczak  
– 92, Weronika Malliou – 92, Ga-
briela Włodarczyk – 92, Mateusz 
Kowalik – 88, Krzysztof Malczyk 
– 88, Martyna Mazgaj – 88, Piotr 
Skonieczny – 88, Jakub Znyk  
– 88, Klaudia Czajka – 86, Natalia 
Dałek – 84, Mikołaj Zapisek – 84, 
Emilia Filipowicz – 84, Weronika 
Lendzion – 84, Adam Pudłowski 
– 84, Stefania Kosiacka – 82, Ju-
lia Łukawska – 82, Borys Raczek 
– 80. Średnia – 74,61.

Z biologii najlepsi byli: Alek-
sandra Pietrzak – 85, Emilia Fi-
lipowicz – 82, Julia Więckowska 
– 77, Karolina Nowak – 75 i Wik-
toria Cęcelek – 73.Średnia – 64.10.

Z chemii: Aleksandra Pietrzak 
– 93 i Karolina Nowak – 87. Śred-
nia – 46,82.

Z fizyki: Martyna Mazgaj – 73 
i Jakub Staniszewski – 70. Średnia 
– 38,57.

Z historii: Jan Szurgot – 
100, Aleksandra Filipowicz – 
88, Julia Badłak – 88, Michalina 
Czerwińska – 84, Danuta Wojda – 
84, Maciej Urbański – 80. Średnia  
– 70.17.

Z WOS: Jan Szurgot – 77 i Ma-
ciej Urbański– 72. Średnia – 57,59.

I LO im. Józefa 
Chełmońskiego 
W I Liceum Ogólnokształ-

cącym im. Józefa Chełmoń-
skiego w Łowiczu do zdawania 
matury uprawnionych było 120 
uczniów i wszyscy przystąpili do 
niej w pierwszym terminie. Matu-
ry nie zdało 2 uczniów. Procento-
wa zdawalność egzaminu dojrza-

ZDAWALNOŚĆ – procent uczniów w danej szkole, którzy zdali maturę w 2020 r. 
(wyniki z uwgzlędnieniem egzaminów poprawkowych)

ŹRÓDŁO: OPRACOWANIE WŁASNE NŁ NA PODSTAWIE DANYCH UZYSKANYCH Z POSZCZEGÓLNYCH SZKÓŁ
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średnia powiatu łowickiego 76,4%

JĘZYK POLSKI – egzamin pisemny na poziomie podstawowym. Średni wynik uczniów danej szkoły 
w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych (*wynik po egzaminie głównym w czerwcu)

ŹRÓDŁO: OPRACOWANIE WŁASNE NŁ NA PODSTAWIE DANYCH UZYSKANYCH Z POSZCZEGÓLNYCH SZKÓŁ I OKE W ŁODZI
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Nasi uczniowie 
udowodnili,  
że naukę można 
łączyć z realizacją 
własnych pasji: 
sport, teatr, schola, 
wolontariat, 
dziennikarstwo, 
bycie animatorem.

dyrektor Pijarskiego LO 
Przemysław Jabłoński
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łości w tej szkole wynosi zatem 
98,3%. 

Z języka polskiego na pozio-
mie podstawowym uczniowie tej 
szkoły osiągnęli średnią 58,65%. 
Średnia wyników, jaką uzyskało 
33 uczniów zdający język polski 
na poziomie rozszerzonym, wy-
nosi natomiast 72,95%. 

Egzamin podstawowy z  ma-
tematyki uczniowie ukończyli ze 
średnią 73,60%. 100% z  mate-
matyki uzyskało 5 absolwentów, 
zaś kolejnych 32 uzyskało wynik 
na poziomie 90% i więcej. Roz-
szerzoną matematykę zdawało  
43 uczniów, średni wynik to 
48,60%. 

Język angielski na pozio-
mie podstawowym wybrało  
112 uczniów, zaś średnia wyni-
ków wynosiła 80,84%. 100% 
uzyskało 8 absolwentów, zaś ko-
lejnych 39 uzyskało wynik na 
poziomie 90% i więcej. Na roz-
szerzeniu język angielski posta-
nowiło zdawać 77 uczniów, ich 
wynik to 66,21%. 

Tylko 5 uczniów postanowi-
ło zdawać egzamin podstawowy  
z języka niemieckiego, zaś uzy-
skali oni średnią wyników 
67,20%. Do rozszerzonego egza-
minu z tego przedmiotu przystąpi-
ła tylko jedna osoba. 

Wśród pozostałych przedmio-
tów zdawanych na rozszerzeniu 
przez uczniów najpopularniejsza 
była chemia, którą wybrało aż 47 
zdających, a uzyskali oni średnią 
wyników 42,73%. Biologię zda-
wało 40 absolwentów I LO, a ich 
średnia to 56,17%. Do rozszerzo-
nego egzaminu z  fizyki przystą-
piło 21 zdających, a średni wynik 
to 48,65%. Wśród innych przed-
miotów zdawanych przez uczniów 
na rozszerzeniu znalazły się tak-
że: geografia (14 zdających, śred-
nia 25%), historia (13 zdających, 
średnia 42%), wiedza o społe-
czeństwie (12 zdających, średnia 
36,49%). 

Szkoła, niestety, nie podała nam 
nazwisk najlepszych uczniów. 

– Ze wszystkich przedmio-
tów obowiązkowych na pozio-
mie podstawowym wynik średni 
jest wyższy od średnich dla lice-
ów w Polsce i w województwie 
łódzkim, z  czego jesteśmy bar-
dzo zadowoleni – podkreśla wi-
cedyrektor I LO Agnieszka Jar-
ka. Jej zdaniem bardzo dobrze 
wypadły też egzaminy na pozio-
mie rozszerzonym, szczególnie 
z biologii, języka polskiego, ma-
tematyki oraz fizyki. – Świadczy 
to o tym, że uczniowie rozsądnie 
wybierają przedmioty dodatko-
we – podkreśla. Zauważa także, 
że na wyniki i zdawalność mia-
ło wpływ nauczanie zdalne, któ-
re niestety objęło klasy maturalne 
od marca 2020 r. 

II Liceum 
Ogólnokształcące  
im. Mikołaja Kopernika
W II LO w Łowiczu klasy ma-

turalne ukończyło 56 uczniów.  
55 było uprawnionych do zda-
wania matury. W pierwszym ter-
minie do egzaminu podeszło  
54 uczniów, zdało 45 z  nich.  
8 przystąpiło do egzaminu po-
prawkowego, połowa z nich zdała. 
Procentowa zdawalność tej szko-
ły (uwzględniając egz. poprawko-
wy), wyniosła 92,59%.

Z języka polskiego na pozio-
mie podstawowym uczniowie 
osiągnęli wynik 44,53 (średnia 
wszystkich zdających). Najlepszy 
pojedynczy wynik wyniósł 86. 
Na poziomie rozszerzonym średni 
wynik to 54,16, a najlepszy – 73.

Z matematyki na poziomie 
podstawowym średni wynik to 
48,15, a najlepszy – 90. Na pozio-
mie rozszerzonym zdawało mniej 
niż 5 uczniów. 

Z języka angielskiego na pozio-
mie podstawowym średni wynik 
wyniósł 63,58, a najlepszy – 98. 
Na poziomie rozszerzonym średni 
wynik to 66,37, najlepszy 92. 

Średnie wyniki z  pozostałych 
przedmiotów (gdy zdawało więcej 
niż 4 uczniów): biologia – 49,63, 
chemia– 32, WOS – 23,59, geo-
grafia – 15%.

Zespół Szkół 
Ponadpodstawowych 
nr 4 im. Władysława 
Grabskiego
W IV Liceum Ogólnokształ-

cącym w ZSP nr 4 w Łowiczu 
do  zdawania matury uprawnio-
nych było 62 uczniów i wszyscy 
przystąpili do  niej w  pierwszym 
terminie. Przy pierwszym podej-
ściu matury nie zdało 6 uczniów, 
jednak wszyscy oni przystąpili 
do egzaminu poprawkowego i go 
zdali. Zatem zdawalność procen-
towa matury dla tej szkoły wyno-
si 100%. 

Z języka polskiego na poziomie 
podstawowym uczniowie tej szko-
ły uzyskali średnią 57,68%. Naj-
wyższy wynik z  tej części egza-
minu wynosił 96%, a udało się go 
zdobyć Weronice Szeląg. Innymi 
wysokimi wynikami mogą się po-

chwalić: Anna Majewska (94%) 
i Klaudia Wilińska (91%). 

63,43% – to średnia z  języka 
polskiego na poziomie rozszerzo-
nym, który napisało 14 uczniów. 
Najwyższym wynikiem z tej czę-
ści egzaminu może pochwalić się 
Anna Majewska, która uzyskała 
95%. Bardzo dobre rezultaty osią-
gnęły też dwie inne uczennice: Ju-
lia Kolka (85%) i Gabriela Frąt-
czak (80%). 

Z matematyki na poziomie 
podstawowym uczniowie tej szko-
ły uzyskali 59,87%. Osobą, która 
najlepiej poradziła sobie z królo-
wą nauk, była Patrycja Reczulska 
(98%). 

Inne wysokie wyniki należą 
do Kornelii Kostrzewskiej i Patry-
cji Wołowiec – obie uzyskały po 
96%, a  także do Karoliny Bugaj 
i Natalii Cieślak – obie po 94%.

18 uczniów zdających mate-
matykę na poziomie rozszerzo-
nym uzyskało średnią procentową 
21,11%. 

Język angielski na pozio-
mie podstawowym wybrało 62 
uczniów, którzy uzyskali średnią 
77,58%. Na 100% napisała tę 
część egzaminu Patrycja Czap-
nik, natomiast pięć uczennic uzy-
skało rezultat 98%, a  są nimi: 
Aleksandra Kaźmierska, Anna 
Majewska, Diana Plichta, Patrycja 
Reczulska i Patrycja Wołowiec. 

Angielski na poziomie rozsze-
rzonym wybrało na maturze 51 
uczniów, którzy uzyskali średnią 
57,18%. Uczniami, którzy uzy-
skali najlepsze wyniki, byli: Marta 
Kmita (90%), Patrycja Wołowiec 
(88%), Patrycja Reczulska, Anna 
Majewska i Kornelia Kostrzewska 
– wszystkie trzy uczennice uzy-
skały po 86%. 

Biologię na poziomie rozsze-
rzonym zdawało 11 uczniów,  
ich średnia to 55,73%, zaś naj-
wyższe wyniki osiągnęły: Patry-
cja Wołowiec (87%) i Agnieszka 
Górczyńska (82%). 

Egzamin z chemii na poziomie 
rozszerzonym zdawało 8 uczniów, 
którzy uzyskali średnią 37,25%, 
a  najlepiej wypadła w  tej czę-
ści egzaminu Patrycja Reczulska 
(78%). 

Najchętniej na rozszerzeniu 
uczniowie zdawali geografię, wy-
brało ją 20 uczniów, zaś średnia 
wyników to 20,85%. Rozszerzo-
ną fizykę zdawało 12 uczniów, 
zaś egzamin zakończyli ze średnią 
wyników 16,67%. 

W Technikum nr 4 w  Ze-
spole Szkół Ponadpodstawowych 
nr 4 im. Władysława Grabskiego 
w  Łowiczu do  zdawania matury 
uprawnionych było 76 uczniów, 
jednak przystąpiło do  niego  
75 uczniów, co stanowi 98,68%. 
W pierwszym terminie nie zdało 

matury 17 uczniów. Do egzami-
nu poprawkowego podeszło 15 
osób, zaś 7 go zdało. W związ-
ku z  tym procentowa zdawal-
ność matury dla tej szkoły wyno-
si 86,67%. 

Z języka polskiego na po-
ziomie podstawowym ucznio-
wie tej szkoły uzyskali śred-
nią 49,34%, zaś najwyższymi 
wynikami mogą się pochwa-
lić Arkadiusz Golan (89%) 
i  Zuzanna Kędziora (83%). 
Na zdawanie języka polskiego  
na poziomie rozszerzonym nie 
zdecydował się żaden uczeń tej 
szkoły. 

48,28% – to średnia, jaką 
uczniowie tej szkoły uzyskali 
z matematyki na poziomie pod-
stawowym. Wyróżniające się 

wyniki osiągnęli: Damian Am-
broziak i Paulina Sochala – oboje 
po 90%, a także Izabela Łukaw-
ska (86%) i Natalia Sado (80%). 
Matematykę na poziomie rozsze-
rzonym zdecydowało się zdawać  
15 uczniów, którzy uzyskali śred-
nią 10,86%. 

Język angielski na pozio-
mie podstawowym wybrało  
73 uczniów, ich wynik to 
62,26%. Na docenienie zasługu-
ją uczniowie, którzy ukończyli 
tę część egzaminu z  wynikiem 
98%, a są to Szymon Flis i Piotr 
Galiński. Sylwia Janicka zdoby-
ła 96%, zaś wynik 92% osiągnę-
li Damian Ambroziak, Zuzanna 
Kędziora i Daniel Marciniak. 

Język angielski na poziomie 
rozszerzonym napisało 27 osób, 

którzy uzyskali średnią wyników 
44,77%. Najlepiej w swojej szko-
le tę część egzaminu napisali: Zu-
zanna Kędziora (82%) i Szymon 
Flis (80%). 

Dodatkowym przedmiotem, 
który uczniowie Technikum nr 4 
napisali na maturze na poziomie 
rozszerzonym, była geografia. 
Wybrało ją 49 uczniów, którzy 
osiągnęli średnią 14,54%. 

Szkoła podkreśla, że abiturien-
ci zarówno liceum, jak i  techni-
kum, uzyskali wyższą o  ponad 
10 punktów procentowych zda-
walność niż średnia wojewódzka 
i krajowa. Dyrekcję cieszy też fakt, 
że wyższą zdawalność uczniowie 
uzyskali ze wszystkich przedmio-
tów obowiązkowych, które objął 
egzamin maturalny.  →

REKLAMA

MATEMATYKA – egzamin pisemny na poziomie podstawowym. Średni wynik uczniów danej szkoły 
w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych (*wynik po egzaminie głównym w czerwcu)
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JĘZYK ANGIELSKI – egzamin pisemny na poziomie podstawowym. Średni wynik uczniów danej 
szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych (*wynik po egzaminie głównym w czerwcu)
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Na wyniki 
i zdawalność miało 
wpływ nauczanie 
zdalne, które 
niestety objęło klasy 
maturalne od marca 
2020 roku.
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REKLAMA

Zespół Szkół 
Ponadpodstawowych 
nr 1 w Łowiczu
W tej szkole 51 uczniów ukoń-

czyło w tym roku klasy matural-
ne. Do zdawania matury upraw-
nionych było 49, z  których 36 
przystąpiło do niej w pierwszym 
terminie. 11 osobom nie udało się 
zdać egzaminu w pierwszym ter-

minie, a do poprawki przystąpiło  
6 osób. Zdały ją 2 osoby.

Procentowa zdawalność dla 
szkoły to 75%. Średni wynik z ję-
zyka polskiego na poziomie pod-
stawowym to 38,83%. Najlepiej 
ten egzamin napisała Andżelika 
Górczyńska – 70%. 

Średnia z  matematyki na po-
ziomie podstawowym to 46,8%. 

Najlepiej napisali ją: Damian Pie-
trzak – 90%, Karolina Kołucka 
86%, Patryk Ledzion 82% i Hu-
bert Markiewicz – 80%. Do ma-
tury rozszerzonej z  matematy-
ki przystąpiło 20 osób, osiągając 
średni wynik 7,8%. Najlepiej na-
pisał ją Patryk Ledzion – 28%. 

Na poziomie podstawowym  
35 uczniów wybrało język an-

gielski, osiągając średni wynik 
62%. 

Uczniowie, którzy osiągnę-
li najlepsze wyniki, to: Wojciech 
Jachimek – 96%, Kacper Piechut  
– 92% i Patryk Ledzion – 90%. 

Do egzaminu z  języka nie-
mieckiego na poziomie podsta-
wowym przystąpiła w tej szkole 
tylko jedna osoba.

Do matury na poziomie roz-
szerzonym z  języka angielskie-
go przystąpiło 16 osób, uzyskując 
średni wynik 37,88%. Najlepiej 
napisali ją: Wojciech Jachimek  
– 74%, Maciej Godos – 62%, 
Aneta Kuśmirek – 62% oraz Pa-
tryk Ledzion – 62%.

Uczniowie wybierali też inne 
przedmioty na poziomie rozsze-
rzonym. Fizykę pisało 6 osób, któ-
re osiągnęły średni wynik 11,16%. 
Najlepiej napisała ją Karolina Ko-
łucka (16%). 

Na geografię zdecydowało się 
8 uczniów, którzy osiągnęli śred-
nią 9,5%. Najlepszy był Patryk 
Klimkiewicz (15%). 

5 osób pisało maturę rozsze-
rzoną z  informatyki; średnia 
23,6%. Najlepiej napisał ją Mar-
cel Filipiak – 42%. 

Do matury rozszerzonej z hi-
storii przystąpiły 4 osoby, osią-
gając średnią 25%. Najlepszy był 
Damian Płacheta (58%).

Jak powiedział nam dyrektor 
szkoły Dariusz Żywicki, wyniki 
absolwentów ocenia jako dobre.

– Uzyskaliśmy wyniki powy-
żej średniej krajowej i wojewódz-
kiej dla techników, mimo tego,  
że rekrutujemy do szkoły uczniów 
również ze słabymi wynikami 

z  poprzednich etapów edukacyj-
nych – mówi.

Szczególnie pozytywnie dyrek-
tor ocenia wyniki z  matematyki 
– zwrócił uwagę na bardzo dobrą 
zdawalność na poziomie podsta-
wowym. 

Zespół Szkół 
Ponadpodstawowych  
nr 2 CKZ im. Tadeusza 
Kościuszki
W zespole szkół na Blichu 

w tym roku klasy maturalne ukoń-
czyło 157 uczniów, z  których 
uprawnionych do zdawania egza-
minu było 121 i wszyscy skorzy-
stali z tej możliwości. 40 nie zdało 
go w pierwszym terminie, do eg-
zaminu poprawkowego przystąpi-
ło 30 osób, a zdało 12. Uwzględ-
niając egzamin poprawkowy, 
zdawalność uczniów Blichu wy-
niosła w tym roku 76,85%.

Wyniki egzaminu dla poszcze-
gólnych przedmiotów w tym roku 
wyglądały następująco: j. pol-
ski poziom podstawowy – średni 
wynik 57,00%, najwyższy wynik  
– 93%, matematyka poziom pod-
stawowy – średni wynik 46,40%, 
najwyższy wynik – 98%, po-
ziom rozszerzony: średni wynik 
15,70%, najwyższy wynik – 72%, 

JĘZYK POLSKI – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem 
egzaminów poprawkowych
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MATEMATYKA – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem 
egzaminów poprawkowych

ŹRÓDŁO: OPRACOWANIE WŁASNE NŁ NA PODSTAWIE DANYCH Z POSZCZEGÓLNYCH SZKÓŁ

P
ija

rs
k

ie
 L

O
 Ł

ow
ic

z

I 
LO

 Ł
ow

ic
z

LO
 w

 Z
S

P
 4

 Ł
ow

ic
z

Z
S

P
 2

 Ł
ow

ic
z

Z
S

P
 1

 Ł
ow

ic
z0

10%

20%

30%

40%

50%

60%

70%

6
0

,1
3

%

4
8

,6
0

%

2
1

,1
1

%

1
5

,7
0

%

7
,8

0
%

WIEDZA O SPOŁECZEŃSTWIE – egzamin pisemny na poziomie 
rozszerzonym. Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. 
z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych (*po egzaminie głównym)
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CHEMIA – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem 
egzaminów poprawkowych 
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FIZYKA – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem 
egzaminów poprawkowych
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JĘZYK ANGIELSKI – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych
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j. angielski poziom podstawowy: 
średni wynik – 60,56%, najwyż-
szy wynik – 100%, poziom roz-
szerzony: średni wynik – 44,96%, 
najwyższy wynik 88%, j. niemiec-
ki poziom podstawowy: średni 
wynik – 40,00%, najwyższy wy-
nik – 54%, geografia poziom roz-
szerzony: średni wynik – 11,26%, 
najwyższy wynik – 33%, biologia 
poziom rozszerzony: średni wy-
nik – 18,33%, najwyższy wynik 
– 28%, informatyka poziom roz-
szerzony: średni wynik – 19,33%, 
najwyższy wynik – 58%, historia 
poziom rozszerzony: średni wy-
nik – 26,80%, najwyższy wynik 
– 46%.

Wicedyrektor szkoły Ma-
ria Tataj następująco oceniła te-
goroczny egzamin maturalny: 
– Zdawalność w roku 2020 wy-
nosi 76,85% i jest to wynik niż-
szy od osiągniętych w poprzed-
nich latach, tj. 91,17% w  2019 
roku, 89,70% w 2018 roku. Śred-
nie wyniki osiągnięte przez na-
szych maturzystów z  przedmio-
tów obowiązkowych są zbliżone 
do  wyników wojewódzkich 
i  krajowych (technika). Cieszą 
100% wyniki osiągnięte przez 
zdających z  pisemnego egza-
minu z  języka angielskiego  
– 2 zdających, wyniki na pozio-
me 90% i wyższe osiągnęło – 21 
zdających, z matematyki najwyż-
szy wynik to 98% – 1 zdający, 
wyniki na poziomie 90% i wyż-
sze uzyskało 4 zdających, z języ-
ka polskiego najwyższy wynik to 
93%. 

Znacznie niższa zdawalność 
egzaminu maturalnego w  roku 
szkolnym 2019/2020 w  porów-
naniu do  lat ubiegłych zdaniem 
wicedyrektor wynika z  sytuacji 
epidemicznej – wprowadzenia 
zdalnego nauczania oraz zmian 
w harmonogramie egzaminu. 

– Młodzież w  okresie, kiedy 
należało poświęcić najwięcej cza-
su na przygotowanie się do egza-
minu, została pozostawiona bez 
pośredniego nadzoru nauczycie-
li i  nie wszyscy zdający potrafili 
się zmobilizować do  samodziel-
nej, zdalnie kontrolowanej pra-
cy – uważa. – W związku z tym,  
że większość naszej młodzie-
ży pochodzi z terenów wiejskich, 
występowały również przypadki 
braku dostępu do  internetu (sła-
by zasięg), a co się z  tym wiąże  
– ograniczenia aktywnego uczest-
niczenia w zdalnych zajęciach. 

Zespół Szkół 
Ponadpodstawowych  
nr 3 im. W. S. Reymonta
W ZSP 3 przy ul. Powstańców 

w Łowiczu do matury podcho-
dziło w pierwszym terminie 39 
uczniów. Zdało 14 z nich (czyli 
36%). W terminie poprawkowym 
podeszło 36 uczniów, zdało 21, co 
daje zdawalność szkoły na pozio-
mie 58%.

Z języka polskiego na pozio-
mie podstawowym uzyskali śred-
ni wynik 37,36. Na rozszerzonym 
5 uczniów uzyskało średnio 34. 

Z matematyki średni wynik 
szkoły na poziomie podstawo-
wym to 27,79, do rozszerzonego 
podeszło tylko 2 uczniów.

Z języka angielskiego na po-
ziomie podstawowym średni 
wynik to 36,56, a na rozszerzo-
nym 9 uczniów uzyskało średnio  
20 punktów. 

Jedynym przedmiotem dodat-
kowym, który w tej szkole zda-
wało więcej niż 5 uczniów, była 
geografia – 20 uczniów uzyskało 
z niej średni wynik 8,08.

– Najbardziej cieszy mnie wy-
soka zdawalność w terminie po-
prawkowym, po którym wyni-
ki są rzeczywiście dużo lepsze  

w porównaniu z tym, jakie mie-
liśmy po pierwszym terminie  
– mówi dyrektor szkoły Wojciech 
Baleja. – Widać, że ci uczniowie, 
którym zależało na poprawieniu 
wyniku, sumiennie przepracowa-
li lato. To był bardzo trudny rok 
szkolny dla nas wszystkich, bo 
nawet przy najlepiej prowadzo-
nym nauczaniu zdalnym może 
w pewnym momencie zabraknąć 
motywacji, a właściwy rytm pra-
cy został zaburzony, chociażby 
przez okres przechodzenia na na-
uczanie zdalne i niepewności co 
do terminów egzaminów. 

ZSP w Bolimowie
W Zespole Szkół Ponadpod-

stawowych w Bolimowie maturę 
zdawało w tym roku 17 uczniów, 
tylu ilu ukończyło klasę matural-
ną. Zdawalność, z  uwzględnie-
niem egzaminu poprawkowego, 
wyniosła 71%.

Niestety, z  powodu nieobec-
ności dyrektora szkoły Elżbie-
ty Gródeckiej, nie otrzymaliśmy 
z placówki informacji o uzyska-
nych wynikach z  poszczegól-
nych przedmiotów ani opinii.  
Postaramy się uzupełnić te infor-
macje w przyszłości oddzielnym 
tekstem.

Zespół Szkół CKR 
w Zduńskiej Dąbrowie
Naukę w  klasach technikum 

w  poprzednim roku szkolnym 
ukończyło 38 osób i  wszyscy 
byli uprawnieni do  przystąpienia 
do  matury. Nie wszyscy jednak 
z tej możliwości skorzystali. 

Do egzaminów przystąpi-
ło 26 absolwentów i  14 zdało je 
w  pierwszym terminie. Spośród 
12, którzy nie zdali, do poprawek 
przystąpiło 9, zdały je 4 osoby. 
Procentowa zdawalność szkoły 
wyniosła ogółem 69,23%. 

Średnia z  języka polskiego na 
poziomie podstawowym wyniosła 
51,54%, a największą liczbę punk-
tów uzyskała Stella Przybylska 
z klasy IV– wyniosła ona 80%. 

Na poziomie rozszerzonym 
średnia wyniosła 62,50%, a  naj-
lepszy indywidualny wynik uzy-
skała Wiktoria Okupska – 80%. 

Średnia z matematyki wyniosła 
35,15%. Najlepszy wynik z  tego 
przedmiotu, 52%, uzyskało pięć 
osób: Wiktoria Okupska, Stella 
Przybylska, Damian Olejniczak, 
Mateusz Guzek i Patryk Ciesiel-
ski. Nikt z maturzystów nie zmie-
rzył się z  testem z  matematyki  
na poziomie rozszerzonym. 

Język angielski zdawało 25 ab-
solwentów, a  niemiecki – jedna 
osoba. Średnia z angielskiego na 

poziomie podstawowym wynio-
sła 57,28%, najwyższy wynik in-
dywidualny uzyskała Katarzyna 
Bąk, a wyniósł on 96%. Średnia 
szkoły na poziomie rozszerzonym 
z  języka angielskiego wyniosła 
42,50%. W tym przypadku rów-
nież najlepszy wynik uzyskała 
Katarzyna Bąk – 76%. 

Biologię zdawało 12 uczniów, 
średnia uzyskana przez nich wy-
niosła 28,47%. Najlepszy wynik 
tej części egzaminu miała Anna 
Przybylska – 58%. 

Wicedyrektor szkoły Zofia 
Rosa, poproszona o  komentarz 
na temat wyników matury, zwró-
ciła uwagę, że  najlepsze wyniki 
z  przedmiotów obowiązkowych 
uczniowie uzyskali z  języka pol-
skiego, a  w  przypadku przed-

miotów zdawanych na pozio-
mie rozszerzonym – z  biologii, 
z tego przedmiotu średnia szkoły 
jest wyższa od średniej krajowej 
o 7,47%.

Średnie wyniki z  języka pol-
skiego na poziomie podstawo-
wym były wyższe o  5,46% od 
średniej krajowej, a w przypadku 
poziomu rozszerzonego z  języka 
polskiego były wyższe o 15% od 
średniej w kraju. Wynik z języka 
angielskiego był na poziomie zbli-
żonym do średniej krajowej. Naj-
słabiej uczniowie napisali egza-
min maturalny z matematyki.

– Choć uczniowie i nauczyciele 
bardzo się starali, myślę, że zdal-
na nauka miała znaczny wpływ na 
wyniki matur – uważa Zofia Rosa.

aa, ks, mwk, tb, tm

GEOGRAFIA – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych
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BIOLOGIA – egzamin pisemny na poziomie rozszerzonym
Średni wynik uczniów danej szkoły w 2020 r. z uwzględnieniem egzaminów poprawkowych
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Reportaż

Łowicz | Fambud wywiązuje się z umowy na modernizację oczyszczalni

Praca wre na budowie 
– pierwsza część gotowa
– To ważny dzień dla Łowicza – powiedział nam 
burmistrz miasta Krzysztof Kaliński, po tym jak 
1 grudnia symbolicznie, bez pompy i przecinania 
wstęg, uruchomił na miejskiej oczyszczalni ścieków 
nowo wybudowaną część odpowiedzialną za 
wstępne oczyszczanie. To pierwszy krok w kierunku 
zabezpieczenia niezawodnej pracy oczyszczalni.

Oznacza też wyłączenie z eks-
ploatacji wykorzystywanych dotąd 
podobnych, awaryjnych urządzeń. 
Nie oznacza to, że na oczyszczal-
ni prace dobiegły końca, jest ona 
obecnie terenem budowy z szero-
kim frontem robót.

Przypomnijmy, że pierwszy 
etap modernizacji części ścieko-
wej oczyszczalni został zlecony za 
niespełna 58 mln zł skierniewic-
kiej fi rmie Fambud, która w po-
łowie listopada 2019 roku wygra-
ła przetarg, 5 grudnia podpisała 
z miastem umowę, a kilka tygo-
dni później przystąpiła do prac. 
Skoncentrowała się ona właśnie 
na budowie uruchomionych teraz 
bloków wstępnego oczyszczania, 
ale otwierając też sukcesywnie 
kolejne prace, tworząc bardzo sze-
roki front robót.

Biorąc pod uwagę wielkość 
tych obiektów i  to, że budowa 
prowadzona była od podstaw, na 
podkreślenie zasługuje to, że pra-
ce przebiegły sprawnie, szybko 
i w niespełna rok. Burmistrz Ka-
liński w  rozmowie z  nami bar-
dzo pozytywnie wypowiada się 
o  skierniewickim wykonawcy. 
Cieszy go, że na oczyszczalni co-
dziennie trwają prace wykony-

wane przez kilkudziesięciu ludzi 
i, jak mówi trywializując, „widzi, 
że koparki wręcz ganiają się po 
placu budowy”. Już teraz Fambud 
przekroczył zakres prac przewi-
dziany w harmonogramie na 2020 
rok i wystąpił o zwiększenie płat-
ności o 5 mln 776 tys. zł.

Po wizycie na miejscu możemy 
śmiało podzielić zdanie burmi-
strza. Na oczyszczalni dzieje się 
naprawdę dużo i to przy cały czas 
działającej instalacji, co – jak pod-
kreśla jej kierownik Cezary Koło-
dziejski – od początku było i jest 
dużym wyzwaniem.

– Oddana instalacja poprawi 
funkcjonalność i  jakość oczysz-
czania ścieków, jesteśmy zobli-
gowani do przestrzegania okre-
ślonych norm, w  przypadku ich 
przekroczenia grożą nam wysokie 
kary środowiskowe – mówi Koło-
dziejski.

Nowa część oczyszczani, włą-
czona do użytku 1 grudnia, składa 
się z dwóch ciągów sitopiaskow-
ników, oddzielających ze ścieków 
frakcje stałe. Mogą one pracować 
pojedynczo, na zmianę lub – gdy 
ścieków będzie dużo – jednocze-
śnie. Wybudowano dalej komory 
osadników wstępnych, w których 
wytrącane są najcięższe osady 
oraz reaktory biologiczne (zde-
cydowanie największe obiekty), 
w  których odpowiednio dobra-
ne szczepy bakterii zajmują się 
oczyszczaniem ścieków.

Z nowej części ścieki trafi ają te-
raz na dotychczasowe urządzenia, 
w których m.in. są napowietrzane 
i gdzie są wytrącane osady wtórne 
– ale one także zostaną zmoderni-
zowane w późniejszym czasie.

Fambud ma być obecny na 
oczyszczalni do końca czerwca 
2021 roku. Po nim na plac budo-
wy ma wejść nowy, już wybrany 
wykonawca, Konsorcjum HMK 
z Pszczyny i Konstrukcje Jastrzę-
bie z  Jastrzębia Zdroju. Wygrało 
ono rozstrzygnięty 29 maja prze-
targ, umowę z  miastem fi rmy 
podpisały 17 września. Obecnie 
przedstawiciele wykonawcy co ja-
kiś czas pojawiają się na oczysz-
czalni, prowadząc konsultacje 
związane z projektem i zakresem 
prac, zamawiając już też niezbęd-
ne urządzenia. Zlecenie będzie 
obejmować modernizację części 
osadowej: dwóch komór fermen-

tacyjnych, w których umieszczane 
są osady, wraz z budową instala-
cji odzysku biogazu i instalacji ko-
generacji, czyli produkcji z tegoż 
biogazu energii cieplnej i  elek-
trycznej. Miasto wyda na te prace 
21 mln 701 tys. zł.

Czego będzie 
nadal brakować
Cezary Kołodziejski powie-

dział nam, że te prace są bardzo 
ważne, nie rozwiązują jednak dru-
giego problemu oczyszczalni, ja-
kim są wysokie opłaty za zago-
spodarowania osadów, w ostatnim 
przetargu cena wzrosła z  270 zł 
za odebraną tonę do 540 zł. 
A rocznie z  oczyszczani trzeba 
ich wywieźć około 10 tys ton.

Inwestycję miała zwieńczyć in-
stalacja do hydrolizy, jednak praw-
dopodobnie nie powstanie ona 
zbyt szybko, ze względu na brak 

pieniędzy. Dzięki niej z  osadów 
udałoby się pozbyć około 85% 
wody, a nie jak jest obecnie, oko-
ło 15%. Rozwiązanie to znacząco 
wpłynęłoby na koszty generowa-
ne przez oczyszczalnię.

– Ciekawe jest to, że jesteśmy 
zobligowani do przestrzegania 
norm jeśli chodzi o  oczyszczo-
ne ścieki, ale już nie jeśli chodzi 
o  osady, bo te nie są określone 

żadnym aktem prawnym, mamy 
się ich po prostu pozbywać we 
własnym zakresie – powiedział 
nam Kołodziejski.

Przypomnijmy, że moderni-
zacja oczyszczalni jest współ-
fi nansowana przez Narodowy 
Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Warsza-
wie dotacją w wysokości prawie 
49 mln zł. �

Ścieki, po przejściu ze zmodernizowanej stacji krat, gdzie wyłapywane są największe rzeczy płynące 
ze ściekami, jak np. pieluchy, ręczniki, mopy, trafi ają do tych urządzeń pod wiatą. Są to dwa ciągi 
sitopiaskowników, które wyłapują z nich drobne frakcje, głównie – jak sama nazwa wskazuje – piach, który co 
jakiś czas będzie zrzucany rurami spadowymi na dół do ustawionych kontenerów. Piach ten trafi a na miejskie 
składowisko odpadów.

FO
T.

 T
O

M
A

S
Z 

B
A

R
TO

S

Jedno z urządzeń odpowiedzialnych za sterowanie przepływem ścieków z osadników wtórnych 
do reaktorów biologicznych.
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TOMASZ
BARTOS

tomasz.bartos@lowiczanin.info

Budowany jest także betonowy kanał, którym oczyszczone ścieki 
będą odprowadzane z oczyszczani na znajdujące się po jej wschodniej 
stronie stawy, gdzie woda, przelewając się pomiędzy kolejnymi 
zbiornikami, dodatkowo się oczyszcza, przed odprowadzeniem jej 
do Bzury. Co ciekawe, dzięki wybudowaniu nowej pompowni, woda 
z kanału będzie mogła być wyłapywana i kierowana na oczyszczalnię 
jako tzw. woda technologiczna, np. do mycia urządzeń i maszyn.
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Na pierwszym planie rozbudowywany budynek pomp recyrkulacji 
ścieków. Do dotychczasowego budynku zostały już dobudowane dwa 
skrzydła. W jednym zamontowano dwie wysokowydajne pompy, które 
od niedawna działają, w drugim (na zdjęciu) zainstalowane zostaną 
kolejne dwie. Pompy będą działać w układzie par, w razie potrzeby będą 
załączane wszystkie cztery.
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Oczyszczalnia ścieków jest obecnie wyposażana 
w zmodernizowaną kotłownię, gdzie już stoją dwa duże piece, 
które będą na razie zasilane olejem, a w przyszłości gazem ziemnym 
lub biogazem uzyskanym z fermentacji osadów. Ciepło na oczyszczalni 
potrzebne jest do ogrzania budynków administracji i socjalnych, 
ale także właśnie komór fermentacyjnych, gdzie należy utrzymywać 
stałą temperaturę 37 st. C.
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Łowicz | Markety i niedziele handlowe są ich bolączką 

Małe sklepy cieszą się zaufaniem klientów 
W czwartek 3 grudnia okazało się, które lobby jest 
silniejsze. Prezydent Andrzej Duda podpisał zmiany 
w ustawie, wprowadzające 6 grudnia jako niedzielę 
handlową. Tłumaczono to chęcią rozładowania tłoku 
w sklepach przed świętami Bożego Narodzenia 
– ale był to też ukłon w stronę wielkich sieci 
handlowych. A dla małych sklepów, które w zwykłe 
niedziele pracować mogą – cios. 

Rządowy, ale poparty też w Se-
nacie pomysł, skrytykowała Pol-
ska Izba Handlu, reprezentująca 
drobnych handlowców. 

– Ograniczenie handlu w  nie-
dziele służy mniejszym placów-
kom handlowym, zwłaszcza tym 
do 100 mkw., które mogą prowa-
dzić działalność w niedziele, ko-
rzystając z  wyłączenia polega-
jącego na prowadzeniu w  tym 
dniu działalności przez właścicie-
la, który staje za ladą – czytamy 
w stanowisku PIH.

Do nich wyskoczysz 
na chwilę
Katarzyna Kreps, właścicielka 

dwóch sklepów franczyzowych 
Żabka, mieszczących się na pla-
cu Koński Targ i na Bratkowicach, 
powiedziała nam, że niedziele 
handlowe są dla małych sklepika-
rzy dużą bolączką. Jak tłumaczy, 
ze względu na epidemię Covid-19 
i  wprowadzenie „godzin dla se-
niora” ich sytuacja i  tak stała się 
trudna. Przez dwie godziny skle-
powy ruch zostaje niemal całko-
wicie sparaliżowany, podczas gdy 
seniorzy i tak robią zakupy o każ-
dej porze dnia. Więcej klientów 
zaczyna być dopiero wieczorami 
i w niedziele, w których obowią-
zuje zakaz handlu. 

Dlaczego? Tego dnia miesz-
kańcy nie mają dostępu do du-
żych dyskontów, dlatego chętniej 
odwiedzają małe, osiedlowe skle-
py. One również przygotowują się 
na ten dzień, oferując klientom 
np. świeże pieczywo. I wcale nie 
odbywa się to kosztem pracowni-
ków, gdyż oni mają wtedy wolne, 
a za ladą staje sam właściciel. 

Klienci mają zaufanie 
Wybierając się na zakupy za-

wsze dokonujemy wyboru, bo 
możemy je zrobić w  jednym 
z wielu marketów na terenie Ło-
wicza lub w  małych, osiedlo-
wych sklepach, które są blisko 
nas. W naszym mieście wiele jest 
przecież sklepów „po sąsiedzku”, 
które cieszą się sympatią klientów.

Na Zatorzu mieści się sklep 
„Marysieńka”, który istnieje od 
ponad 18 lat. To rodzinny biznes 
państwa Zajdlewiczów, który na-
zwę otrzymał na cześć właściciel-
ki. Rodzina mieszkała wcześniej 
przez wiele lat na os. Konopnic-
kiej, dlatego wszyscy ich znają 
i mają zaufanie do sklepu. 

Pan Tomasz, syn właścicieli, 
powiedział nam, że sklep ma wie-
lu stałych klientów z  sąsiedztwa. 
Niektórzy jeszcze wychodząc ze 
sklepu zapowiadają: „Coś czuję, 
że jeszcze się dzisiaj zobaczymy”. 
Bo mają sklep tak blisko, można 
sobie pozwolić na to, by o czymś 
zapomnieć. 

Zdarza się, że klienci zbiegają 
z  bloków nawet w  klapkach, bo 

np. skończyły im się pieprz lub 
śmietana. Zwykle jednak przy-
chodzą do nich, by kupić kilka ar-
tykułów, zaś na większe zakupy 
udają się już do marketów. 

Pan Tomasz przyznaje, że od-
kąd po drugiej stronie otworzył 
się sieciowy market, część klien-
tów, zwłaszcza z tamtych rejonów 
osiedla, zaczęła w nim robić zaku-
py. Na razie odpływ klientów nie 
jest jednak aż tak dotkliwy, a pro-
wadzenie działalności nadal jest 
dla właścicieli opłacalne. 

Sklep stara się dbać o  jakość 
produktów, zaś klienci chwalą 
sobie ciasta, które są zamawia-
ne z  Lipiec Reymontowskich. 
W niedziele ten sklep jest akurat 
nieczynny, bo właściciele odpo-
czywają po wielogodzinnej pracy 
w tygodniu. 

Można liczyć 
na miłą obsługę 
Od 1997 roku istnieje sklep 

funkcjonujący pod nazwą „De-
likatesy” na ul. 3 Maja, który 
wspólnie prowadzą małżonkowie 
Marek i  Teresa. Właściciel po-
wiedział nam, że budynek, w któ-
rym mieści się sklep, pobudował 

on sam. Teraz zajmuje się zaopa-
trzeniem. 

Zważywszy na położenie skle-
pu w  centrum Łowicza, ma on 
klientów mieszkających po są-
siedzku, ale też takich, którzy za-
trzymują się przy nim gdy są prze-
jazdem. 

Dużą grupę klientów stanowią 
jednak mieszkańcy okolicy. Są 
wśród nich tacy, którzy w  „De-
likatesach” na ul. 3 Maja kupują 

wszystko, czego im potrzeba i nie 
mają potrzeby chodzenia do mar-
ketów. Inni mają na tyle blisko, 
że czasem po kilka razy dziennie 
przychodzą tylko po jedną rzecz. 
Właściciele wspominają, że jed-
na babcia przychodziła po zakupy 
do sklepu w łapciach. 

Klienci tego sklepu cenią sobie 
sympatyczną obsługę, na którą za-
wsze mogą liczyć gdy za ladą stoi 
żona właściciela. Pani Teresa jest 

energiczna, wesoła i  lubi kontakt 
z klientami.

Pan Marek mówi nam, że za-
dbał o  to, by asortyment sklepu 
był szeroki. Znajdziemy w  nim 
nawet pastę do butów i  znicze. 
Za godne polecenia uważa m.in. 
słodkie bułki, które są dostarczane 
od trzech dostawców, zatem wy-
bór jest szeroki. Jest też coś spe-
cjalnego – wędliny, które przyjeż-
dżają do sklepu z masarni jeszcze 
ciepłe. Właściciele relacjonują, 
że rozchodzą się one w ciągu go-
dziny. 

A jeśli czegoś w sklepie nie ma, 
to właściciel zapisuje to w zeszy-
cie i, jak mówi, „następnym razem 
zrobi tak, żeby już było”.

Właściciel powiedział nam, że 
jest zwolennikiem obecnych ure-
gulować dotyczących ogranicze-
nia handlu w niedziele. W te dni 
w jego sklepie sprzedaż trwa zwy-
kle do południa, jednak jest opła-
calna. – To, co sobie zahandluję 
w niedzielę, to mam potem w po-
niedziałek na towar – przyznaje. 

Dla niego i  dla wielu innych, 
niedziela handlowa, na której ko-
rzystają markety – to dotkliwy 
cios. �

AGNIESZKA
ANTOSIEWICZ

agnieszka.antosiewicz@lowiczanin.info
Katarzyna Kreps, właścicielka dwóch sklepów franczyzowych 
Żabka, powiedziała nam, że niedziele handlowe są dla małych sklepów 
dużą bolączką.
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Na Zatorzu mieści się sklep „Marysieńka”, który istnieje od ponad 
18 lat. Pan Tomasz, syn właścicieli, powiedział nam, że sklep ma wielu 
stałych klientów z sąsiedztwa.
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Klienci sklepu „Delikatesy” cenią sobie sympatyczną obsługę, 
na którą zawsze mogą liczyć, gdy za ladą stoi pani Teresa. 
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Mabiki Mong (1950–2020)
Dr n. med. Mabiki Mong, powszechnie znany 
i szanowany lekarz chirurg, urodził się 19 października 
1950 roku, zmarł 19 sierpnia tego roku. Pracował 
ponad 30 lat w Szpitalu Miejskim w Głownie, tyle 
samo czasu spędził w przychodni chirurgicznej, 
początkowo przyszpitalnej, później SPZOZ 
„Remedium”. Został zapamiętany jako niezwykle 
uczynny i zawsze dostępny dla pacjentów. 

– Kochał swój zawód. Zawsze 
na pierwszym miejscu byli pa-
cjenci. Nieprzespane noce, dy-
żury, telefony. Dla znajomych 
i współpracowników był Anisem 
od francuskiego Anicet – wspomi-
na żona Agnieszka Jakubowska. 

Mabiki Mong pochodził z Re-
publiki Demokratycznej Konga 
(wcześniej Zair). Do Polski przy-
jechał jako stypendysta w  latach 
siedemdziesiątych. Stało się to 
dzięki pomocy lekarza, który za-
przyjaźnił się w Afryce z jego oj-
cem. Jego ojciec również był leka-
rzem. Kontynuował więc tradycję 
rodzinną. 

Początki pobytu w  Polsce 
wspominał jako trudne. Pierwszy 
rok to nauka w Łódzkim Studium 
Języka Polskiego. Owe studium 
miało za zadanie nauczyć swo-
ich słuchaczy umiejętności po-
sługiwania się językiem polskim, 
ale również pomóc w  adaptacji 
do wieloletniego pobytu w  Pol-
sce w czasie studiów, poprzez za-
poznanie cudzoziemców z polską 
kulturą, tradycją i zwyczajami. 

Po roku nauki w studium Mong 
Mabiki podjął naukę w Akademii 
Medycznej w Łodzi na Wydziale 
Lekarskim. Po uzyskaniu dyplo-
mu lekarza rozpoczął staż w Szpi-
talu Wojewódzkim w  Płocku, 
a  po jego zakończeniu wyjechał 
do Berlina Zachodniego (wów-
czas państwo niemieckie było po-
dzielone), gdzie ukończył studia 
doktoranckie i uzyskał specjaliza-
cję z chirurgii. Wspominał, że po-
mimo licznych propozycji pracy 
w Niemczech, jak również w Sta-
nach Zjednoczonych, powrócił 
do Łodzi. 

Jak trafi ł do Głowna? Otóż 
w  połowie lat osiemdziesiątych 
doktor Mabiki przeczytał w gaze-
cie ogłoszenie, że szpital w Głow-
nie chciałby zatrudnić lekarza chi-
rurga. Niewiele zastanawiając się 
wsiadł do autobusu i przyjechał do 
Głowna. Spodobało mu się niedu-
że miasto i  panująca w  nim at-
mosfera. Dodatkowym atutem, by 
podjąć pracę w Głownie, było też 
to, że głowieński szpital był świe-
żo po rozbudowie i remoncie. 

Tak się rozpoczęła trwająca 
35 lat jego przygoda z  głowień-
ską chirurgią. Polskie obywatel-
stwo, z którego był bardzo dumny, 
otrzymał w  2004 roku. Znajomi 
doktora opowiadają, że na wrę-
czenie polskiego obywatelstwa 
pojechał do Łódzkiego Urzędu 
Wojewódzkiego prosto z  dyżuru 
w głowieńskim szpitalu. – Jeszcze 

nie zdążyłem ochłonąć po opera-
cji. A tu nowe doświadczenie. Nie 
mogę zebrać myśli – mówił wte-
dy dziennikarzom, którzy rela-
cjonowali tę uroczystość. Zwykle 
osoby odbierające polskie obywa-
telstwo po prostu przychodzą do 
urzędu po odbiór stosownych do-
kumentów, ale w tym przypadku 
– w przeddzień Święta Niepodle-
głości – w Urzędzie Wojewódzkim 
w Łodzi postanowiono zorganizo-
wać uroczyste wręczenie obywa-
telstw dla czterech osób (obywa-
teli Rosji, Białorusi oraz Konga), 
w  tym doktora Monga Mabiki. 

Gdy zabrzmiały dźwięki Ma-
zurka Dąbrowskiego, dr Mabi-
ki był bardzo wzruszony, nie tyl-
ko zresztą on, ale i pozostali nowi 
obywatele Polski. Oprócz doku-

mentów otrzymali wtedy również 
polskie fl agi. – Niezmiernie cie-
szył się, że może iść na wybory 
– wspomina żona. 

W roku 2005, w jednym z wy-
wiadów dla łódzkiego „Expres-
su Ilustrowanego”, powiedział: 
„Przez te wszystkie lata nasią-
kłem polską kulturą i  tradycjami 
do tego stopnia, że nie wyobraża-
łem sobie życia gdzie indziej niż 
w Polsce. Kocham ten kraj i nie 
zamieniłbym go na żaden inny. 
Tęsknię za swoją rodziną z Afry-
ki, jedyne co mi pozostaje, to zdję-
cia, listy i moje rzadkie odwiedzi-
ny w Kongo. 

Ze swojej 35-letniej pracy le-
karskiej w  Głownie dr Mabiki 
wspominał różne sytuacje, nie-
które śmieszą do dziś, ale są i ta-
kie, które świadczą o tym, że jego 
praca była doceniana przez śro-
dowisko miejscowych lekarzy, 
jak również przez jego pacjen-
tów. – Znalazłem dawno temu 
na YotuTube piosenkę Kingi Pre-
is „Murzyn” do słów wiersza Jana 
Brzechwy i  puściłem doktorowi. 
Przecież to o mnie – cieszył się, 
żartował i wciąż ją nucił – wspo-
mina Dariusz Sobierajczyk. Przy-
pomnijmy fragment wiersza: 

W Głownie na rynku stał czarny 
Murzyn

W czerwonym fr aku, w  cylin-
drze dużym,

A miał do tego żółtą krawatkę
I pantalony obcisłe, w kratkę. (...)
Czarnoskóry doktor przemie-

rzający korytarze szpitalne był 
częścią historii szpitala. Nie za-
pominał o  swoim pochodzeniu. 
Często pomagał studentom kon-
gijskim, którzy przyjeżdżali do 
Polski, zarówno fi nansowo, jak 
i zdrowotnie. Po wielu latach od-
wiedzali go ze swoimi dziećmi, 
a  nawet wnukami. Utrzymywał 
stały kontakt z  ambasadą RDK 
w Polsce, udzielając wsparcia me-
dycznego.

Przez 5 lat był lekarzem orzecz-
nikiem w  ramach współpracy 
z PZU, od 15 lat lekarzem sądo-
wym. Zetknął się nie raz i nie dwa 

WSPOMNIENIA | POZOSTANĄ W NASZEJ PAMIĘCI

Mabiki Mong otrzymał polskie 
obywatelstwo, z którego był 
bardzo dumny, w 2004 roku. 
Na uroczyste wręczenie 
pojechał do Łódzkiego Urzędu 
Wojewódzkiego prosto 
z dyżuru w szpitalu w Głownie. 
– Jeszcze nie zdążyłem 
ochłonąć po operacji. 
A tu nowe doświadczenie. 
Nie mogę zebrać myśli – mówił 
wtedy dziennikarzom. Był 
lekarzem powszechnie znanym 
i szanowanym, a w Głownie 
miał wielu przyjaciół. 

  � Mabiki Mong 
(1950–2020)

Okruchy życiaODESZLI OD NAS | 25.11.2020 – 8.12.2020
 25 listopada: Roman Pietrzak, 

l.60; Czesław Rosłonek, l.88; 
Ryszard Majtczak, l.64; 
Jadwiga Maria Nodzak, l.85; 
Krzysztof Cheliński, l.45.

 26 listopada: 
Bartłomiej Tadeusz Roszczypała, 
l.58; Jacek Bródka, l.56. 

 27 listopada: 
Teresa Kapuścińska, l.80.

 28 listopada: Stanisława 
Masłowska, l.87; Janina Kielan, l.73; 
Andrzej Kosiacki, l.69.

 29 listopada: Janina Styszko, 
l.98; Marta Ciesielska, l.89; 
Genowefa Knera, l.83; 

Maciej Dąbrowski, l.19.
 30 listopada: Zofia Foks, l.90; 

Renata Jędrzejczak, l.44.
 1 grudnia: Eugenia Matusiak, l.87.
 2 grudnia: Wiesława Wiśniewska, 

l.89; Michał Walczak, l.30.
 4 grudnia: Edward Organiściak, 

l.78; Julianna Kubica, l.86; Irena 
Hejna, l.82; Andrzej Strożek, l.65.

 5 grudnia: Zenon Siekiera, l.78; 
Monika Lipińska, l.43; 
Zofia Gajewska, l.72.

 6 grudnia: Władysława Gejo, l.83; 
Tadeusz Marat, l.71. 

 8 grudnia: Anna Milczarek, l.79, 
Dąbkowice.
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Czarnoskóry doktor 
przemierzający 
korytarze szpitalne 
był częścią historii 
szpitala. Nie zapominał 
o swoim pochodzeniu. 
Często pomagał 
studentom kongijskim, 
którzy przyjeżdżali 
do Polski, zarówno 
fi nansowo, 
jak i zdrowotnie. 

Arkadia | Nie pospacerujesz

Park czasowo zamknięty
Od soboty 5 grudnia ogród ro-

mantyczny w  Arkadii jest za-
mknięty dla zwiedzających. Mo-
nika Antczak, kurator Muzeum 
w Nieborowie i Arkadii, któremu 
podlega zabytkowy obiekt, powie-
działa nam, że powodem jest ko-
nieczność przeprowadzenia prac 
modernizacyjnych przyłączy wo-
dociągowych i wymiana zużytych 
wolno stojących sanitariatów.

Stare, plastikowe konstrukcje, 
które w ostatnim czasie z powodu 
awaryjności musiały zostać wyłą-

czone z użycia, zostaną zastąpione 
pawilonem sanitarnym wykona-
nym w nowej estetyce. – Nie mo-
żemy pozwolić sobie na wpusz-
czenie do parku turystów, gdy nie 
będą działać toalety, wielu z nich 
przyjeżdża do nas z daleka – po-
wiedziała nam kurator. Nowe toa-
lety zostaną zainstalowane w cią-
gu najbliższych tygodni.

Otwarty dla turystów pozosta-
je park w Nieborowie, przy pałacu 
Radziwiłłów. Można go zwiedzać 
w godz. 10.00-16.00.  tb
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z dramatami ludzkimi. Nigdy nie 
tracił optymizmu, zawsze powta-
rzał „trzeba szukać czegoś do-
brego w tym złym. Pamiętaj! Coś 
dobrego w  tym jest!”. Pacjenci 
wspominają go jako uśmiechnię-
tego i  pełnego radości. Taki był 
faktycznie. 

Przybył do Polski ponad 50 lat 
temu, tutaj pracował, założył ro-
dzinę, tutaj żył. – Pomagał każde-
mu, kto się do niego zgłosił o po-
moc. Nie tylko jako lekarz, często 
jako człowiek, który też doświad-
czył goryczy odmienności. Mu-
siał w społeczności naszego mia-
sta budować zaufanie do siebie 
– wspomina żona. Bo początkowo 
nie wszyscy pacjenci chcieli le-
czyć się u czarnoskórego lekarza.

– Przyjaźnie zawierał na całe 
życie. Kochał polską kuchnię, ale 
gotował i  dania kongijskie, jak 
maboke, fufu, makajabu, który-
mi częstował swoich znajomych 
i  współpracowników. O współ-
pracujących z nim pielęgniarkach 
mówił „moje dziewczyny”, za-
wsze podkreślał, że może na nie 
liczyć – wspomina żona. 

Chętnie opowiadał o  swoim 
kraju, który odwiedzał kiedy tylko 
mógł. Pracował do końca, pomi-
mo postępującej choroby. Ostat-
niego dyżuru w  szpitalu już nie 
był w stanie odbyć i to był dla nie-
go największy dramat. 

Pozostanie w  naszych sercach 
zawsze w białym uniformie z sze-
rokim uśmiechem na czarnoskórej 
twarzy. 

Doktor Dariusz Sobierajczyk, 
który znał doktora Mabikiego od 
kilkudziesięciu lat, mówi o  nim:  
– To był bardzo dobry człowiek, 
inteligentny, biegle władający 
kilkoma językami, ciepły w  po-
dejściu do wszystkich. Był od lat 
wrośnięty w pejzaż Głowna. Płyn-
nie mówił i pisał po polsku, w ję-
zyku suahili, po francusku i nie-
miecku, nieco słabiej po angielsku 
– wspominał. 

Znajomość kilku języków 
przydawała się również w  pra-
cy w Głownie. – Pamiętam takie 
zdarzenie sprzed wielu lat, kiedy 
do szpitala trafili Belgowie, którzy 
ulegli niedaleko Głowna jakiemuś 
wypadkowi. Po angielsku nie mó-
wili i  mielibyśmy kłopot, gdyby 
doktor Mabiki nie porozumiał się 
z nimi po francusku – wspomina 
Dariusz Sobierajczyk. 

Doktor Mong Mabiki zmarł 19 
sierpnia 2020 roku, dwa miesią-
ce przed siedemdziesiątą roczni-
cą urodzin. Pokonała go choroba 
nowotworowa. Został pochowany 
5 września na cmentarzu parafial-
nym w Głownie.  mak

Pozostanie w naszych 
sercach zawsze 
w białym uniformie 
z szerokim uśmiechem 
na czarnoskórej 
twarzy. 

Internetowe zagrożenia | Czego się wystrzegać, by nie zostać oszukanym

Tu może chodzić o życie. 
Ale chodzi też o wolność
W demokracji każdy ma prawo wyrażania 
swoich poglądów. To kardynalna zasada. 
Ograniczana może być wtedy, gdy poglądy te 
wzywałyby do agresji, nienawiści wobec innych 
współobywateli. Ale co robić wtedy, gdy poglądy 
te nie są nienawistne wobec kogokolwiek, jednak 
przekazują informacje, które wprowadzają w błąd 
i mogą przynosić ludziom realne szkody?

Przywiązany do wolności czło-
wiek nie może odpowiedzieć ina-
czej, jak potwierdzając: tak, ludzie 
mają prawo głosić takie przekona-
nia, rozpowszechniać takie teorie. 
Nawet gdy stosowanie się do tych 
poglądów czy zaleceń może przy-
nieść realną szkodę. Ale tym bar-
dziej jesteśmy wezwani do tego, 
by sprawdzać wiarygodność osób 
i źródeł, jesteśmy odpowiedzialni 
za zachowanie zdrowego rozsąd-
ku w ocenach wypowiedzi.

Narzędziem, które umożli-
wia rozprzestrzenianie najróżniej-
szych dziwnych informacji, jest 
Internet. Ma to do siebie, że publi-
kować może każdy. I że publiku-
jąc w mediach społecznościowych 
zapewnia sobie komfort tego,  
że algorytmy dostawców skierują 
jego post do osób podobnie my-
ślących.

Taką grupą są antycovidowcy. 
Nasi czytelnicy dobrze pamięta-
ją zapewne relację z  manifesta-
cji tej grupy, jaką zorganizowa-
no na Nowym Rynku w Łowiczu  
10 października. Jej przepro-
wadzenie było możliwe przede 
wszystkim dzięki temu, że in-
formację o  wydarzeniu rozpo-
wszechniano na grupie facebo-
okowej „StopCovidŁowicz”.

Grupa była wtedy bardzo ak-
tywna, liczyła już ponad 600 
członków. Pisaliśmy wtedy: „Co-
dziennie pojawiają się w  niej 
nowe posty, niekiedy nawet po kil-
ka w ciągu godziny. W większo-
ści są to udostępniane treści z in-

nych facebokowych grup i profili 
– memy, cytaty, odnośniki do arty-
kułów. Udostępnia je głównie ad-
ministratorka, ale wśród komen-
tujących wypowiadają się różni 
użytkownicy. Z dumą podkreślają 
oni, że ludzi niewierzących w pan-
demię jest z dnia na dzień coraz 
więcej i liczą, że wkrótce staną się 
siłą zdolną do przeprowadzania 
realnych zmian politycznych.

„Covidianie”, czyli wszyscy 
ludzie uważający koronawirusa  
za poważne zagrożenie, zwłaszcza 
noszący maseczki, są tam zwykle 
porównywani do baranów czy nie-
wolników, bezkrytycznie chłoną-
cych telewizyjny przekaz. Szcze-
gólnie „dostaje się” rządowi, 
policji, a jeśli chodzi o media, to 
winą za obecną sytuację obarcza-
ne są tak TVP, jak i TVN – można 
powiedzieć, że po równo.

Oprócz treści bezpośrednio 
związanych z  Covid-19, w  gru-
pie mamy też w zasadzie przegląd 
różnych popularnych teorii spisko-
wych: ostrzeżenia przed NWO 
(Nowym Porządkiem Świata  
– globalistycznym spiskiem rzą-
dzących), szczepionkami czy 
technologią 5G”.

Zapowiadana wtedy pikieta się 
odbyła, mimo że Łowicz był już 
wówczas w żółtej strefie, co ozna-
czało nakaz noszenia maseczek. 
Demonstrujący ich nie założyli. 
Zostali spisani, policja nie uży-
ła wobec nich przemocy, rozeszli 
się ostatecznie na wezwanie orga-
nizatorki.

Po drugiej fali pandemii, któ-
ra nadeszła raptem kilka dni póź-
niej i  kosztowała już życie tysię-
cy ludzi, wydawać by się mogło,  
że znikną wszelkie wątpliwości 
wobec tego czy wirus jest groź-
ny, czy nie – więc i grupa umrze 
śmiercią naturalną.

Nic takiego. Grupa ma się do-
brze, ciągle jakieś nowe posty się 
pojawiają. Tylko że teraz tak jak-
by największym wrogiem stał 

się nie wirus – lecz planowana 
szczepionka. Powyżej, na zrzu-
cie ekranowym, prezentujemy 
zauważony na tej grupie „widok 
mikroczipa”, jaki, według wro-
gów szczepień, ma jakoby być 
podawany tym, którzy zechcą się 
zaszczepić – w szczepionce wła-
śnie. Nie ma żadnych danych co 
to jest, z jakiego pochodzi źródła 
ta fotografia – ale post „uwiary-
godnia” przekaz.

Pytanie brzmi: czy takie wpisy 
powinny mieć prawo funkcjono-
wania w  przestrzeni publicznej? 
Niektóre odpowiedzi już się poja-
wiają – i przerażają. YouTube za-
kazał już jakiś czas temu w swo-
im serwisie publikacji treści, które 
określiła jako „nieuzasadnione 
medycznie”, a które były związa-
ne z tematyką covidową. Kto oce-
nia co jest uzasadnione, a co nie? 

Wiadomo, że z  serwisu mają 
być usuwane m.in. twierdzenia 
dotyczące szczepionki, jak np. 
właśnie wspomniane tu o  rzeko-
mym umieszczaniu mikroczipów, 
czy jak te mówiące jakoby szcze-
pionka antycovidowa miała być 
groźna dla życia czy prowadzić  
do bezpłodności. 

Facebook jest tylko trochę lep-
szy. Grupa StopCovidŁowicz 
może jeszcze istnieć, bo koncern 
pozwala (jeszcze!) istnieć swobo-
dzie wypowiedzi i zezwala na pu-
blikacje antyszczepionkowe, o ile 
mają one charakter wpisów i ko-
mentarzy i  nie są sponsorowane  
– ale już reklamy antyszczepion-
kowe będzie blokował.

I jeśli tak zadecyduje – tak zro-
bi. A jak zadecyduje, że cenzurę 
zaostrzy – tak się stanie.

Wydaje się, że nie tędy dro-
ga. Internet rzeczywiście bywa 
śmietniskiem, pełnym bezwar-
tościowego badziewia. Ale wol-
ność wyrażania poglądów jest 
ważniejsza niż potrzeba ochrony 
ludzi przed złym wpływem czy 
wręcz przed niebezpiecznymi 
zachowaniami, do których mogą 
być nakłaniani. 

Dlatego wyjściem jest oparcie 
się w ocenach internetowych pu-
blikacji na dwóch filarach. Pierw-
szy to zdrowy rozsądek. Ten każe 
zawsze konfrontować zasłyszane 
wiadomości z  innymi źródłami. 
Drugi – to właśnie wiarygodne 
dziennikarstwo. Ono istnieje, nie 
ogranicza się do prasy, da się je 
znaleźć także w internecie. Zawód 
dziennikarza, który weryfikuje 
fakty i  publikuje rzetelne infor-
macje, bynajmniej się nie przeżył. 
Raczej przeciwnie.

wal, tm

Materiał powstał w ramach pro-
jektu Stowarzyszenia Gazet Lokal-
nych z Polsko-Amerykańską Komi-
sją Fulbrighta „Media bliżej ludzi”, 
finansowanego ze środków Depar-
tamentu Stanu USA

Łowicz | Bezpłatne badanie piersi

Mammobus w Łowiczu
Mammografia to rentgenow-

skie badanie piersi, które jest jed-
ną z  najskuteczniejszych metod 
w diagnostyce raka w jego wcze-
snym stadium. 

Grupa LUX MED jeszcze 
w tym roku zaprasza do wykona-
nia bezpłatnego badania mammo-
graficznego, które finansowane 
jest przez NFZ w ramach Popula-
ryzacji Programu Wczesnego Wy-
krywania Raka Piersi. Program 

skierowany jest do kobiet mię-
dzy 50. a 69. rokiem życia, czyli 
do grupy, w której wykrywalność 
raka piersi jest największa. 

Mobilna pracownia, która do 
Łowicza zawita 18 grudnia (pią-
tek), i  tym razem stanie również 
na dziedzińcu Urzędu Miejskie-
go mieszczącego się na Starym 
Rynku 1. Dla wszystkich chętnych 
pań będzie dostępna w godzinach 
8.00-15.00.  ksl

Łowicz | Świąteczna tradycja

Jak nabyć opłatek?
Do Bożego Narodzenia niewie-

le ponad dwa tygodnie. Jak może-
my się zaopatrzyć w opłatki w ło-
wickich parafiach w tym trudnym 
dla wszystkich roku?

Siostry bernardynki w tym roku 
nie chodzą po mieście z opłatka-
mi na stół wigilijny. Opłatki moż-
na jednak nabyć bezpośrednio od 
sióstr od I-wszej niedzieli Adwen-
tu, czyli od 29 listopada, przed ich 
kościołem w Al. Sienkiewicza. 

Tam też winni się kierować wierni 
z parafii św. Ducha. Ofiara złożo-
na za opłatki będzie przeznaczona 
na utrzymanie klasztoru bernar-
dynek.

W parafii na Korabce opłatki 
zostały poświęcone w  niedzielę 
29 listopada. Są one teraz rozno-
szone przez radnych parafialnych 
do wszystkich domów. Zebra-
ne ofiary zostaną przeznaczone  
na ogrzewanie kościoła.

Jeśli chodzi o parafię p.w. Chry-
stusa Dobrego Pasterza, to parafia 
zaopatruje rodziny w opłatki wi-
gilijne. Są one roznoszone przez 
radę parafialną, organistę oraz ko-
ścielnych. Ofiary przeznaczone 
będą na potrzeby parafii. 

Dosyć długo na informację 
o  możliwości nabyciu opłatków 
musieli czekać wierni z  parafii 
katedralnej. Jak jednak możemy 
się dowiedzieć z  ogłoszeń para-
fialnych z  II niedzieli Adwentu, 
w tym roku opłatki na stół wigi-
lijny będzie można nabyć w kate-
drze od najbliższej niedzieli.  ksl



CZWARTEK  10 grudnia 2020 | NR 50 www.lowiczanin.info

Ogłoszenia

 
PUNKTY PRZYJMOWANIA OGŁOSZEŃ DROBNYCH DO „NOWEGO ŁOWICZANINA”: BIURO OGŁOSZEŃ ŁOWICZ, UL. PIJARSKA 3A; BEDNARY, SKLEP P. PAPIERNIK 24A; BOBROWNIKI 27, SKLEP P. PACLER; BOLIMÓW, UL. FARNA 1 SKLEP 
„EWA”, P. PAPIERNIK; DOMANIEWICE, UL. GŁÓWNA 26, SKLEP P. JAKUBIAK; GĄGOLIN POŁUDNIOWY, SKLEP „KOS”; IŁÓW: PL. RYNEK STAROMIEJSKI 21; SKLEP P. PAPIEROWSKIEGO; KIERNOZIA, RYNEK KOPERNIKA, KIOSK P.  WESOŁOWSKIEJ; 
KOCIERZEW PÓŁNOCNY: SKLEP „NA PÓŁNOCNYM” KURABKA 17A, SKLEP P. TOPOLSKIEJ; ŁOWICZ, OS. BRATKOWICE, KIOSK LOTTO; ŁYSZKOWICE, SKLEP „DUET”, UL. GMINNA 6; NIEBORÓW, AL. LEGIONÓW POLSKICH 18, SKLEP P. FIGATA;  
NOWA SUCHA 22, SKLEP P. SIEWIERY; OSTRÓW 20, SKLEP P. BEJDY; OSMOLIN: UL. RYNEK 2, SKLEP P. SERWACH; UL. RYNEK 19, SKLEP SPOŻYWCZO-PRZEMYSŁOWY; PSZCZONÓW 147, SKLEP P. LIPIŃSKIEGO; SANNIKI, UL. WARSZAWSKA 183,  
SKLEP P. OLKOWICZ; SOBOTA, PL. ZAWISZY CZARNEGO 12, SKLEP P. BIŃCZAK; STACHLEW 113A, SKLEP P. WIERZBICKIEJ; STARY DĘBSK 6A, SKLEP SPOŻYWCZO-PRZEMYSŁOWY, ŚLESZYN, UL. GÓRNA 5,SKLEP P. MĄCZYŃSKIEJ;  
ZAWADY 67, SKLEP P. SOKALSKIEJ; ZŁAKÓW BOROWY 139A, SKLEP P. PIECKI;

„WIEŚCI Z GŁOWNA I STRYKOWA”: BIURO OGŁOSZEŃ GŁOWNO, UL. ŁOWICKA 40; GŁOWNO, UL. BIELAWSKA 3, SKLEP WIELOBRANŻOWY; DMOSIN 1: PIEKARNIA BOŻENA, KRZESZEWSKA; STRYKÓW: STARY RYNEK 1;  UL. CMENTARNA 12.

„NOWY ŁOWICZANIN” WYDANIE DLA ŻYCHLINA I OKOLIC”: BEDLNO 28 SKLEP MINI-MAG; DOBRZELIN SKLEP „MAGDA”, UL. WŁ. JAGIEŁŁY; PACYNA, UL. TOWAROWA 4, SKLEP P. M. DURKI; PLECKA DĄBROWA, SKLEP „MONIKA”;  
PODCZACHY 16, SKLEP SPOŻYWCZO-PRZEMYSŁOWY; ŚLESZYN, UL. GÓRNA 5, SKLEP P. MĄCZYŃSKIEJ; ŻYCHLIN, UL. 29 LISTOPADA 28, SKLEP SPOŻYWCZO-PRZEMYSŁOWY.

WYDAWCA I REDAKCJA NIE PONOSZĄ ODPOWIEDZIALNOŚCI ZA TREŚĆ OGŁOSZEŃ I REKLAM OPUBLIKOWANYCH ZGODNIE Z ART. 36 USTAWY  Z DNIA 26.01.1984 R. „PRAWO PRASOWE”

REKLAMA

REKLAMA

samochodowe

kupno
 �Subiekt Nieborów Auto-

kasacja, sprzedaż części, 
tel. (46) 838-55-41.

sprzedaż
 �FIAT Panda, 1.1, 2009 rok, 

tel. kom. 606-348-077.

 �FIAT Seicento, 
tel. kom. 664-837-390.

 �FORD Fiesta, 1,25 60KM,  
2009r., 140.000km, super stan,  
auto nie wymaga wkładu 
finansowego, w sierpniu 2020r. 
pełny serwis auta z wymianą oleju, 
akumulatora, paska rozrządu, 
wycieraczek przednich, 15.000zł, 
tel. kom. 692-022-886.

 �FORD Mondeo MK4, 1,8 TDCI, 
2008 rok, kombi, srebrny metalik, 
tel. kom. 693-423-284.

 �FORD Mondeo, 1,8 TDCI, 2009 
rok, czarny metalik, w rozliczeniu 
mogę przyjąć mniejszy, 
tel. kom. 513-375-786.

 �FIAT Stilo, 1,9 JTD, 2003 
rok, wiertarka stołowa, 
tel. kom. 793-853-739.

 �FORD Fiesta, 1.4 diesel, 2010r, 
tel. kom. 500-396-587.

 �FORD Ka, 1500zł, 
tel. kom. 607-168-196.

 �HYUNDAI i30, 1.4, 2009 rok, 
57.000km, tel. kom. 722-090-134.

 �OPEL Astra, 2001 rok, 
tel. kom. 607-248-480.

 �OPEL Astra III, 1.7 CDTI, 
2008 rok, 258.000 km, 7200zł, 
tel. kom. 608-410-038.

 �OPEL Meriva, 1.3 CDTI, 2007 rok, 
tel. kom. 696-951-591.

 �OPEL Vectra C GTS, 1.9 TDI, 
2009 rok, skrzynia „6”, 12.900zł, 
w rozliczeniu przyjmę tańszy, 
tel. kom. 513-375-786.

 �PEUGEOT 206, 1.4, 2005 rok, 
168.000 km, klimatyzacja, 
tel. kom. 604-706-309.

 �RENAULT Espace, 2,0 
Turbo+LPG, 2002r, 7-osobowy, 
tel. kom. 601-533-397.

 �RENAULT Grand Scenic III, 1,4 
TCE z LPG, 2009 rok, beżowy, 
tel. kom. 693-423-284.

 �RENAULT Masters, 2000 rok, 
7-osobowa wywrotka, 7000 zł, 
tel. kom. 794-230-700.

 �RENAULT Scenic, 1.9 D, 2004 rok, 
tel. kom. 795-285-021.

 �SEAT Ibiza, 1,4 benzyna, 2008 r., 
tel. kom. 795-063-234.

 �SKODA Fabia, 1.4, hatchback, 
2001r., czarny, 126.000km, 
garażowany, mało używany, 
tel. kom. 723-529-471.

 �SKODA Fabia kombi, 1.9 diesel, 
2005r, 3.900zł, tel. kom. 602-584-266.

 �SKODA Octavia combi, 1.9 diesel, 
2005 rok, tel. kom. 792-239-055.

 �TOYOTA Aygo, 1.0, 2008 rok, 
5-drzwiowa, srebrny metalik, 
tel. kom. 604-706-309.

 �TOYOTA CHR, 2018 rok, 40000 
km, automat 4x4, grafit perła, bogata 
wersja, jedyny egzemplarz w Europie, 
auto z USA, cena do uzgodnienia, 
tel. kom. 603-653-030.

 �TOYOTA Corolla, 2.0D4D, 2009 rok, 
bogate wyposażenie, serwisowana, 
16.800zł, w rozliczeniu mogę przyjąć 
mniejszy, tel. kom. 513-375-786.

 �TOYOTA Yaris, 1,0, 2005 
rok, 5-drzwiowy, czerwony, 
w oryginale, stan rewelacyjny, 
tel. kom. 513-375-786.

 �VW Caddy, 1.9TDI, 2009 rok, 
w rozliczeniu mogę przyjąć mniejszy, 
tel. kom. 513-375-786.

 �VW Golf VI, 1.4 MPI, 2009 rok, 
tel. kom. 606-348-077.

 �VW Golf Plus, 1.6 benzyna, 2006r, 
tel. kom. 795-063-234.

 �VW Touran TDI, 2013 rok, stan bdb, 
tel. kom. 502-751-126.

 �VW Passat, 2.0 TDI kombi, 2010 
rok, tel. kom. 606-486-555.

 �VW Polo, 1.2, 2003 rok, 
tel. kom. 606-348-077.

inne
 �Opony, felgi z Niemiec, 

hurtownia. Największy skład 
w rejonie, klimatyzacja, mechanika. 
Bratoszewice, ul. Łódzka 28,  
www.opony-gaweda.pl,  
tel. (42) 719-63-08, 
tel. kom. 505-151-701.

 �Koła zimowe 175x70x13, 
tel. kom. 506-771-822.

 �Sprzedam opony 4 szt o rozmiarze 
195/75 R16C, tel. kom. 608-613-658.

 �Opony używane, 
tel. kom. 602-133-182.

 �Opony zimowe Pirelli 205/55/R16, 
tel. kom. 609-682-440.

 �Alufelgi Vectra, 
tel. kom. 693-652-261.

 �Sprzedam łódź motorową 
z 2 silnikami i wózek, 
tel. kom. 794-230-700.

motorowe

kupno
 �Stare motocykle, części, 

tel. kom. 513-185-357.

 �Kupię stare motory, 
tel. kom. 517-415-026.

garaże

sprzedaż
 �Sprzedam wiatę garażową 20m x 

12m, tel. kom. 534-180-779.

nieruchomości

kupno
 �Kupię ziemię, gm. Łyszkowice 

i okolice, tel. kom. 502-602-463.

sprzedaż
 �Sprzedam dom mieszkalny wraz 

z budynkami gospodarczymi, 
tel. kom. 663-140-004.

 �Działki budowlane, ul. Łowicka, 
Mysłaków, tel. kom. 666-337-808.

 �Sprzedam dom bliźniak w spokojnej 
okolicy Łowicza, tel. kom. 512-165-374.

 �Sprzedam mieszkanie 60mkw 
+garaż częściowo umeblowane ulica 
Długa 16, tel. kom. 889-465-682.

 �Działka rolno-budowlana 
w Zdunach o pow. 1,19 h media. 
Atrakcyjna lokalizacja, cena, 
tel. kom. 793-321-028.

 �Sprzedam ziemię rolną 
w miejscowości Świące, 
tel. kom. 694-612-055.

 �Sprzedam działkę z rozpoczętą 
budową przy ul. Niciarnianej, 
tel. kom. 783-062-507, po 18.

 �Sprzedam mieszkanie M-3, 
48m2, osiedle Bratkowice, 
tel. kom. 501-248-347.

 �Sprzedam 4,70ha łaki na Urzeczu 
w 3 działkach (1,18ha; 0,58ha; 
2,95ha), możliwość sprzedaży 
oddzielnie, tel. kom. 668-409-727.

 �Działka budowlana około 
1000 mkw., Mysłaków, 
tel. kom. 691-871-532.

 �Polesie, 9.400 mkw., 
tel. kom. 603-878-783.

 �Działka o pow. 0,38 ha w Stępowie 
gm. Kiernozia, tel. kom. 512-179-465.

 �Sprzedam mieszkanie 3 pokojowe, 
centrum Łowicza, cena 265 tys., II 
piętro , tel. kom. 669-169-258, po 
16.00.

 �Mieszkanie 65 mkw, oś. 
Dąbrowskiego 14, IV piętro, 
tel. kom. 608-350-252.

 �Działka budowlana przy 
drodze Łowicz-Strzelcew, 
tel. kom. 793-024-030.

 �Domek 60 mkw., działka 6.000 
mkw., budowlano-usługowa, narożna, 
Łowicz, tel. kom. 603-878-783.

 �Sprzedam mieszkanie 
własnościowe w bloku, 84mkw, 
parter, Bolimowska 14/18B Łowicz, 
tel. kom. 784-990-307.

 �Gospodarstwo rolne 
w Dzierzgówku, pow. 8,88ha 
z zabudową w całości. Do autostrady 
A2 ok. 6 km. Zjazd Łowicz - 
Skierniewice, tel. kom. 696-230-340.

 �Sprzedam działkę budowlaną 
13 arów; Plecka Dąbrowa; 
przy trasie, media, prąd, woda, 
tel. kom. 604-529-656.

 �Sprzedam działkę nad Rydwanem 
o pow. 45 arów, tel. kom. 601-257-648.

 �Sprzedam dwie działki budowlane 
0,80ha, 1,12ha. uzbrojone, 
Uchań Dolny, tel. (46) 838-83-89, 
tel. kom. 695-080-168.

 �Sprzedam mieszkanie w centrum 
Łowicza, 60mkw, III piętro, po 
remoncie, tel. kom. 665-737-443, po 
16.00.

 �Sprzedam ziemię rolno-budowlaną 
1,70 ha, Łasieczniki gmina Bolimów, 
tel. kom. 603-972-528.

 �Wrzask, 6 ha ziemi w jednym 
kawałku okopane rowami sprzedam 
tanio, tel. kom. 516-129-819.

 �Sprzedam działkę rolno-budowlaną 
2 ha, tel. kom. 608-815-516.

 �Działka budowla z lasem 5500mkw, 
Dzierzgówek, tel. kom. 693-625-267.

 �Sprzedam łąkę 1,80 ha, Przezwiska, 
tel. kom. 691-063-480.

 �Sprzedam działkę budowlaną 3.100 
mkw., Skaratki, tel. kom. 667-539-954.

wynajem
 �Wydzierżawię sad jabłoniowy 5.5 

ha, Bednary, tel. kom. 509-637-752.

 �Wynajmę lokal 100 mkw, Łowicz, 
tel. kom. 660-027-671.

 �Wezmę w dzierżawę grunty 
rolne do 15km od Domaniewic, 
tel. kom. 696-130-651.

 �Do wynajęcia mieszkanie 
w Łowiczu, 608-621-402.

 �Wynajmę 2 pokojowe mieszkanie, 
Łowicz ul. Długa (48mkw), parter, 
nieumeblowane z ogródkiem, 
tel. kom. 500-003-342.

 �Piękny 100m lokal na mieszkanie 
lub działalność od zaraz, centrum, 
tel. kom. 509-220-774.

zamiana
 �Zamienię dom na bloki lub 

sprzedam Łowicz, ul. Klimeckiego 55, 
tel. kom. 602-883-193.

kupno różne
 �Kupię piec na eko-groszek, 

tel. kom. 726-540-839.

 �Bagnety, monety, medale, starocie, 
tel. kom. 606-941-752.

sprzedaż różne
 �Sprzedam pianino, 

tel. kom. 577-014-868.

 �Sprzedam biurko + fotel do 
komputera, komplet mebli do jadalni, 
tel. kom. 602-883-193.

 �Drewno opałowe, 
tel. kom. 798-877-090.
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 �Zbiornik na paliwo dwupłaszczowy, 
kombi, 720l z pompą olejową, 
tel. kom. 781-321-320.

 �Skrzynki uniwersalki drewniane stan 
bdb sprzedam, tel. kom. 609-551-021.

 �Rusztowania warszawskie, 
tel. kom. 500-262-573.

 �Palety opałowe 3 zł, 
tel. kom. 502-919-192.

 �Sprzedam ławostół, fotel, wersalkę, 
tel. kom. 531-778-136.

 �Sprzedam plastikowe okna 
z demontażu, tel. kom. 886-814-100.

 �Dwie tregry 22 dł. 3,70m, 1 tregrę 
14 dł 5,5m, 1 tregrę 12 dł 3m, 
tel. kom. 795-488-850.

 �Sprzedam nowy piec C.O. na olej 
opałowy, tel. kom. 603-809-795.

 �Sprzedam konstrukcję 
hali o wymiarach 22x12, 
tel. kom. 534-180-773.

 �Orzechy włoskie Zielkowice 104, 
tel. kom. 603-240-034.

 �Agregat przeciwmrozowy do 
sadu, tel. kom. 721-308-993.

 �Szafa dębowa 3-drzwiowa, 
tel. kom. 693-093-697.

 �Sprzedaż świerków srebrnych 
i półsrebrnych różnej wielkości, cena 
do uzgodnienia, Bednary Kolonia, 
tel. kom. 508-003-384.

 �Sprzedam okna plastikowe po 
demontażu, tel. kom. 604-529-656.

 �Choinki świąteczne: świerk zwykły, 
kłujący, serbski na pniu, do wybrania, 
tel. kom. 696-035-281.

 �Choinki z własnej plantacji - świerk 
srebrny pospolity, z gruntu i w 
doniczkach, tel. kom. 668-412-097.

 �Drewno kominkowe, opałowe 
(workowane). Skrzynki uniwersalki, 
jedynki, klepki. Producent, 
tel. kom. 501-658-261.

 �Piasek płukany, pospółka, 
żwir, podsyp, transport, 
tel. kom. 600-895-026.

 �Sprzedam choinki 
bożonarodzeniowe, Bednary, 
tel. kom. 535-666-375.

 �Piec c.o. na ekogroszek 
z możliwością palenia drewnem, 2015 
rok, tel. kom. 721-169-137.

 �Sprzedam maszyny masarskie, 
tel. kom. 605-884-584.

 �Sprzedam łuparkę do drewna 
i krajzegę, tel. kom. 572-851-242.

 �Piec do c.o. z podajnikiem 
tłokowym, miał, ekogroszek 25 kW, 
tel. kom. 609-682-440.

 �Orzechy włoskie, 
tel. kom. 660-523-965.

 �Dwie betoniarki 250 l, silnik 
elektryczny 10kW, siewka Kos, 
tel. kom. 665-734-002.

 �Oddam makulaturę, 
tel. kom. 518-537-028.

 �Słupki do ogrodzenia, 
tel. kom. 693-652-261.

 �Sprzedam lodówkę, 
tel. kom. 507-957-679.

 �Sprzedam rower damkę, 
tel. kom. 507-957-679.

 �Sprzedam kuchnię 
węglową, łuparkę do drzewa, 
tel. kom. 692-668-521.

 �STIHL 026 750zł, 
tel. kom. 602-584-266.

 �Toaleta, budowa, 
tel. kom. 693-652-261.

 �Lodówka turystyczna, 
tel. kom. 693-652-261.

 �Silnik 3,5KW, tel. kom. 693-652-261.

praca

dam pracę
 �Zatrudnię osobę do serwisu opon 

na stanowisko mechanik-wulkanizator, 
Bratoszewice, dobre warunki, 
tel. kom. 505-151-701.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+E, 
transport międzynarodowy, 
tel. kom. 607-267-206.

 �Poszukujemy mężczyzn do pracy 
przy soleniu skór, Nowostawy Dolne, 
tel. kom. 603-531-365.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C, praca na 
terenie Łowicza - skład budowlany, 
tel. kom. 605-040-913.

 �Zatrudnię kierowcę C+E, 
transport międzynarodowy. 
Wysokie zarobki, 
wyjazdy tygodniowe, 
tel. kom. 502-605-719.

 �Zatrudnię w gospodarstwie rolnym, 
tel. kom. 668-146-499.

 �Zatrudnię pracowników 
mężczyzn z terenu Łowicza, 
tel. kom. 609-688-488.

 �Zatrudnię hydraulika, pomoc 
hydraulika, tel. kom. 691-991-000.

 �Zatrudnię do dociepleń, 
praca okolice gminy Zduny, 
tel. kom. 500-583-446.

 �Zatrudnię kierowcę C+E, 
transport krajowy. Dobre zarobki, 
tel. kom. 608-067-847.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+E 
(chłodnia); wyjazdy z Tesco Teresin. 
Dobre zarobki, tel. kom. 608-067-847.

 �Zatrudnimy kierowcę C+E na 
stałe lub tzw. skoczka. Emeryt mile 
widziany, okolice Głowna/Łowicza, 
tel. kom. 506-068-400.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+E praca 
po kraju, tel. kom. 600-357-428.

 �Zatrudnię pracownika na cały etat, 
tel. kom. 603-061-839.

 �Przyjmę do pracy na stację 
demontażu pojazdów (rozbiórka aut). 
CV: Łowicz, Armii Krajowej 14 (Skup 
Złomu).

 �Apteka w Domaniewicach 
zatrudni magistra farmacj, 
na cały lub pół etatu, 
tel. kom. 609-837-150.

 �Zatrudnię pracowników 
do ogrodzeń betonowych, 
tel. kom. 606-238-181.

 �Przyjmę osobę potrafiącą spawać, 
tel. kom. 606-238-181.

 �Zatrudnię kierowcę kat. C+E, 
kontenery, tel. kom. 513-019-004.

 �Zatrudnię kierowcę do piekarni na 
dobrych warunkach finansowych, 
tel. kom. 504-573-701.

 �Zatrudnię pracowników 
ogólnobudowlanych, 
tel. kom. 721-136-023.

 �Zatrudnię piekarza na każde 
stanowisko na dobrych warunkach, 
tel. kom. 504-573-701.

szukam pracy
 �Podwójna obsada kierowców C+E 

poszukuje pracy na chłodnie PL- 
Hiszpania-PL, tel. kom. 665-071-670.

 �Podejmę pracę chałupniczą, 
tel. kom. 690-013-448.

remontowo-
budowlane

usługi
 �Malowanie, remonty, 

tel. kom. 514-347-542.

 �Okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

 �Tynki tradycyjne, mułkowane, 
murowanie, tel. kom. 725-668-616.

 �Malowanie, gładź, glazura, 
tel. kom. 668-026-851.

 �Wykończenia wnętrz gipsowanie, 
malowanie, sufity podwieszane itp. 
ocieplenia budynków, wole terminy, 
tel. kom. 507-804-797.

 �Adaptacja poddaszy, ścianki, sufity 
G/K, malowanie, gładzie, glazura, 
terakota, tel. kom. 792-781-446.

 �Malowanie, gipsowanie, remont, 
tel. kom. 691-961-224.

 �Malowanie, gipsowanie, panele 
podłogowe, zabudowa karton gips, 
tel. kom. 790-294-337.

 �Podbitki dachowe, dachy, Łowicz, 
okolice, tel. kom. 537-707-307.

 �Malowanie, tel. kom. 607-168-196.

 �Tynki maszynowe profesjonajne, 
wylewki, tel. kom. 604-144-668.

 �Malowanie, gipsowanie, 
tapetowanie, panele, płyta 
G/K, wykańczanie poddaszy, 
tel. kom. 535-466-501.

 �Wykończenia remonty, 
tel. kom. 532-115-111.

 �Tynki tradycyjne z mułkowaniem, 
tel. kom. 666-152-315.

 �Dachy, pokrycia dachowe, 
tel. kom. 723-917-819, 530-026-584.

 �Układanie kostki brukowej, 
tel. kom. 667-837-817.

 �Budowy, remonty, docieplenia, 
tel. kom. 794-230-700.

 �Budowa domów, 
tel. kom. 792-929-533.

 �Wylewki agregatem, 
tel. kom. 698-480-048.

 �Usługi minikoparką, przeciski 
kretem, tel. kom. 668-591-725.

 �Tynki maszynowe, 
tel. kom. 502-651-777.

 �Cyklinowanie, polerowanie, 
tel. kom. 501-249-461.

 �Układanie kostki brukowej, 
opaski wokół nagrobków, 
tel. kom. 667-189-380.

 �Usługi kruszarką (rozbiórki), 
przesiewaczem, walcem, ładowarką, 
koparko-ładowarką, koparką 
gąsiennicowa, wywrotką, transport 
maszyn budowlanych, rolniczych, 
tel. kom. 693-565-564.

 �Układanie kostki brukowej, 
tel. kom. 605-565-647.

 �Ogrodzenia panelowe, metalowe, 
siatki, betonowe, łupane, bramy, 
furtki, balustrady, wiaty, fundamenty, 
tel. kom. 798-877-090.

 �Dachy, pokrycia dachowe, 
konstrukcje, obróbki, 
tel. kom. 609-846-316.

 �Usługi minikoparką, wywrotka do 
3,5 tony, tel. kom. 608-632-134.

 �Tynki, tel. kom. 575-661-940.

 �Docieplenia budynków, elewacje, 
glazura, terakota, adaptacja poddaszy, 
kompleksowe wykończenia wnętrz. 
FVAT, tel. kom. 606-737-576.

 �Dachy, rynny, akcesoria, 
20 lat doświadczenia, 
tel. kom. 512-033-338.

 �Budowa domów, docieplenia, 
tel. kom. 572-947-448.

 �Glazura, terakota, sufity 
podwieszane, wszelkie zabudowy, 
tynki mozaikowe, kamień dekoracyjny, 
gładź, malowanie, przeróbki 
elektryczne, tel. kom. 605-562-651.

 �Posadzki maszynowe, zacieranie 
mechaniczne, tel. kom. 785-246-112.

 �Grzanie papy termozgrzewalnej, 
tel. kom. 723-917-819, 530-026-584.

 �Budowanie domów, garaży od 
podstaw, przeróbki budynków 
mieszkalnych i gospodarczych, 
murowanie kominów z klinkieru, 
tel. kom. 530-026-584, 723-917-819.

 �Układanie kostki brukowej, prace 
brukarskie, odwodnienia, opaski 
odwadniające w koło budynków, 
tel. kom. 782-452-548.

 �Rozbiórki, wyburzenia, naprawa 
i utwardzanie dróg dojazdowych, 
kopanie stawów, karczowanie 
terenów, tel. kom. 721-771-517.

sprzedaż
 �Rusztowania warszawskie, 

tel. kom. 500-262-573.

 �Sprzedaż piasku, kruszyw, 
ziemi ogrodowej sortowanej, 
tel. kom. 693-565-564.

 �Dachy, rynny, akcesoria, 
tel. kom. 513-019-010.

usługi 
instalacyjne

 �Drobna hydraulika, biały montaż, 
tel. kom. 535-466-501.

 �Przyłącza wodno-kanalizacyjne, 
usługi minikoparką, 
tel. kom. 535-466-501.

 �Elektryk, domki, dokumentacja, 
tel. kom. 601-197-677.

 �Hydraulika kompleksowo, 
tel. kom. 601-818-310.

usługi inne
 �Wycinka drzew, 

tel. kom. 696-008-528.

 �Karczowanie/frezowanie 
pieńków/korzeni po wyciętych 
drzewach, tel. kom. 506-660-095.

 �Cięcie drzew niebezpiecznych, 
pielęgnacja zieleni i ogrodów, 
tel. kom. 782-718-483.

 �Pranie dywanów i tapicerki 
meblowo-samochodowej w zakładzie 
i u klienta, tel. kom. 501-431-978.

 �Wycinka drzew, usługi 
podnośnikami koszowymi 
27-metrowymi, tel. kom. 668-591-725.

 �Rozdrabnianie gałęzi, wycinka 
drzew, zakrzaczeń, koszenie 
traw i prace ogrodnicze, 
tel. kom. 667-732-751.

 �Masz problem z komputerem: 
zadzwoń., tel. kom. 504-070-837.

 �Renowacja mebli stylowych, 
nowoczesnych, wycena 
gratis, 7 dni w tygodniu, 
tel. kom. 883-589-669.

 �Odnawianie wanien, 
tel. kom. 600-979-826.

 �Okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

 �Wycinka drzew, 
tel. kom. 510-052-908.

matrymonialne
 �Wysoki brunet pozna 

zadbaną kobietę do 48 lat, 
tel. kom. 693-628-216.

 �Poznam kobietę od 38 do 45 lat 
do stałego związku, może być sms, 
tel. kom. 690-973-962.

 �Poznam dziewczyną od 
25 do 35 lat, miłą, uczciwą, 
tel. kom. 574-664-879.

 �Poznam atrakcyjną miłą 
dziewczynę, tel. kom. 693-628-216.

nauka
 �Kanadyjczyk polskiego 

pochodzenia: nauka angielskiego 
i francuskiego, wszystkie poziomy, 
tel. kom. 604-621-125.

 �Pomoc w nauce angielskiego 
i francuskiego dla uczniów 
szkół podstawowych i średnich, 
tel. kom. 604-621-125.

 �Matematyka, tel. kom. 601-303-279.

 �Matematyka, tel. kom. 607-440-582.

 �Angielski, tel. kom. 607-440-582.

 �Pomoc w lekcjach, każdy 
przedmiot - szkoła podstawowa, 
tel. kom. 536-880-653.

 �Nauczyciel języka 
niemieckiego udzieli korepetycji, 
tel. kom. 691-715-557.

 �Prace dyplomowe – pomoc: 
przepisywanie tekstów, korekta,  
rysunki, wykresy, analizy danych, 
skanowanie zdjęć itp.,  
tel. kom. 794-060-711

 �Matematyka- szkoła średnia, kursy 
maturalne, tel. kom. 577-499-553.

 �Matematyka- szkoła 
podstawowa, egzamin 8-klasisty, 
tel. kom. 577-499-553.

 �Angielski, dojeżdżam, 
tel. kom. 609-874-395.

 �Język angielski, niemiecki, 
tel. kom. 782-613-909.

 �Matematyka, Mysłaków, 
tel. kom. 793-570-964.

 �Matematyka, angielski, 
tel. kom. 515-459-141.

rolnicze – kupno

płody rolne
 �Kupię każde zboże, 

tel. kom. 783-112-512.

 �Kupię mieszankę, 
tel. kom. 692-996-054.

 �Kupię zboża, tel. kom. 508-471-814.

 �Skup zboża, auto samozaładowcze, 
tel. kom. 607-202-732.

 �Kupię zboże paszowe, 
tel. kom. 668-478-617.

 �Kupię żyto,  
tel. kom. 604-634-249.

hodowlane
 �Kupię byczki, jałówki 100-

500 kg do dalszego chowu, 
tel. kom. 515-121-410.

 �Kupię byczki mieszańce 17 zł/kg, 
tel. kom. 883-806-661.

maszyny
 �Kupię C-328, C-330, C-360, C-355, 

C-380, MTZ, MF-255, T-25 Władimirec 
bez dokumentów, do remontu, 
tel. kom. 502-939-200.

 �Kombajn ziemniaczany, talerzówka, 
rozrzutnik i inne do remontu, 
tel. kom. 726-811-028.

 �Kupię sadzarkę, globogryzarkę, 
talerzówkę, ładowcz Trol, siewnik, 
rozsiewacz, tel. kom. 515-710-848.
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 �Kupię ciągnik rolniczy i maszyny 
rolnicze, przyczepę wywrotkę, 
tel. kom. 605-084-979.

 �Kupię dwukółkę, 
tel. kom. 666-937-442.

 �Kupię glebogryzarkę, może być do 
remontu, tel. kom. 604-752-472.

 �Kupię wialnię do czyszczenie zboża, 
tel. kom. 692-465-143.

 �Obciążniki na przód do ciągnika 
T-25A, tel. kom. 692-465-143.

inne
 �Kupię koła przednie do C-330, 

tel. kom. 692-465-143.

 �Kupię opony do C-330 na tył, 
tel. kom. 692-465-143.

rolnicze - 
sprzedaż

płody rolne
 �Sprzedam siano, 

tel. kom. 783-668-523.

 �Sprzedam ziemniaki żółte Innowator 
15kg - 7zł, tel. kom. 508-194-191.

 �Odpady marchwi, 
tel. kom. 514-323-077.

 �Siano, słoma, zboże, 
tel. kom. 781-321-320.

 �Sprzedam mieszankę zbożową, 
słomę belowaną, opryskiwacz 
sadowniczy zawieszany, dojarkę 
konwiową, tel. kom. 697-693-625.

 �Sprzedam pszenżyto, żyto, 
owies, słomę ze stodoły 150 bel, 
tel. kom. 601-814-220.

 �Żyto z pszenżytem, 
tel. kom. 602-689-205.

 �Sprzedam żyto, pszenżyto, słomę, 
tel. kom. 728-329-771.

 �Słoma baloty ze stoga, 
tel. kom. 695-759-357.

 �Pszenżyto, tel. kom. 607-168-196.

 �Siano, tel. kom. 698-532-474.

 �Siano baloty, tel. kom. 880-454-989.

 �Sprzedam pszenżyto 
Płaskocin, pszenicę Osiek 38, 
tel. kom. 669-560-392.

 �Sprzedam mieszankę zbożową, 
tel. kom. 723-069-623.

 �Sprzedam 300 bel słomy 
(sucha) lub wymienię na obornik, 
tel. kom. 723-069-623.

 �Sprzedam około 2 tony owsa, 
tel. kom. 508-192-016.

 �Sprzedam pszenżyto 7 ton, 
tel. kom. 513-063-945.

 �Żyto, pszenżyto, słoma, 
tel. kom. 509-838-266.

 �Sprzedaż jaj wiejskich, 
tel. kom. 518-407-446.

 �Siano w belach cena 80 zł, 
tel. kom. 502-095-748.

 �Pszenżyto, pszenica, pestki dyni, 
tel. kom. 669-419-342.

 �Pszenżyto, jęczmień, okolice 
Głowna, tel. kom. 504-985-644.

 �Siano duże belki, 
tel. kom. 696-130-651.

 �Sprzedam bób, 
tel. kom. 608-613-658.

 �Sprzedam nasiona bobu, 
tel. kom. 693-698-295.

 �Ziemniaki na paszę, 
tel. kom. 606-901-931.

 �Mieszanka zbożowa, 
tel. kom. 606-901-931.

 �Sianokiszonka z lucerny i słoma 
120/120, tel. kom. 606-901-931.

 �Żyto, Zduny, tel. kom. 532-277-616.

 �Sprzedam banię, 
tel. kom. 661-878-699.

 �Sprzedam sadzonki 
truskawek odmiana Honeoye, 
tel. kom. 504-292-642.

 �Pszenica, pszenżyto, jęczmień, 
siano, słoma w kostkach, Nieborów, 
tel. kom. 607-403-261.

 �Pszenżyto, owies, 
tel. kom. 697-289-514.

 �Sprzedam owies, żyto, siano baloty, 
tel. kom. 667-257-460.

 �Sprzedam pszenżyto, 
tel. kom. 661-779-795.

 �Ziemniaki worek 9zł, odpadowe 
0.20gr, tel. kom. 795-629-994.

 �Sprzedam ziemniaki paszowe, 
tel. kom. 693-692-539.

 �Żyto, pszenżyto, mieszanka, 
sianokiszonka, tel. kom. 503-730-843, 
Guźnia.

 �Sprzedam mieszankę zbożową, 
tel. kom. 609-215-144.

 �Pszenżyto, mieszanka, słoma, 
Wyborów, tel. kom. 788-278-657.

 �Sprzedam siano, słomę, 
sianokiszonkę, tel. kom. 665-974-254.

 �Sprzedam marchew 
przemysłową dla zwierząt i nie tylko, 
tel. kom. 607-317-651.

 �Pszenżyto z jęczmieniem, Boczki, 
tel. (46) 838-46-17.

 �Ziemniaki paszowe, 
tel. kom. 692-492-058.

 �Sprzedam owies i pszenżyto, 
tel. kom. 506-103-998.

 �Ziemniaki Satina luzem 200 
zł/tona w workach 15 kg/ 5 zł, 
tel. kom. 693-535-262.

 �Sprzedam kolby z brukselki 
lub zamienię na obornik, 
tel. kom. 604-609-628.

 �Sprzedam zboże paszowe, 
tel. kom. 668-478-617.

 �Pszenica, jęczmień, okolice Głowna, 
tel. kom. 603-754-598.

 �Sprzedam owies, pszenicę, 
jęczmień, tel. kom. 782-093-352.

 �Sprzedam słomę duże baloty, 
sztuka 5 zł, tel. kom. 536-468-152.

 �Kukurydza, owies, jęczmień, 
mieszanka, pszenica, pszenżyto, żyto, 
siano, tel. kom. 506-115-015.

 �Sprzedam owies, pszenicę jarą 
i ozimą, tel. kom. 665-349-136.

 �Sprzedam pszenżyto 10 ton, silnik 5 
kW, tel. kom. 660-150-544.

 �Jęczmień, pszenżyto, 
tel. kom. 530-171-055.

 �Otręby jęczmienne 500 zł/tona, 
transport, tel. kom. 669-886-188.

 �Pszenżyto, tel. kom. 600-858-370.

 �Sprzedam pszenżyto, owies, 
Skaratki, tel. kom. 667-539-954.

hodowlane
 �Jałówki hodowlane 

cielne, likwidacja stada, 
tel. kom. 604-432-909.

 �Sprzedam byczka 
HF 2-miesięcznego, 
tel. kom. 691-049-357.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielą, 
tel. kom. 665-974-254.

 �Sprzedam 20 sztuk prosiąt, 
tel. kom. 516-242-659.

 �Sprzedam 11 krów, likwidacja, 
tel. (46) 838-98-51.

 �Sprzedam kaczki, 
tel. kom. 880-647-407.

 �Sprzedam byczka, 
tel. kom. 607-389-802.

 �Sprzedam jałówkę hodowlaną na 
wycieleniu 19.12.2020r, tel. (46) 838-
72-84, tel. kom. 663-929-105.

 �Jałówka pod zacielenie i na 
wycieleniu, tel. kom. 887-614-924.

 �Sprzedam prosiaki, 
tel. kom. 795-629-994.

 �Sprzedam jałówkę na wycieleniu, 
tel. kom. 666-534-325.

 �Jałówki na wycieleniu, 
tel. kom. 609-562-159.

 �Sprzedam prosięta, 
tel. kom. 669-482-486.

 �Sprzedam cieliczkę półmięsną, 
tel. kom. 793-707-234.

 �Prosiaki 14 sztuk, 
tel. kom. 575-429-669.

 �Sprzedam jałówkę na 
wycieleniu, termin 29.12.2020, 
tel. kom. 603-477-845.

 �Sprzedam jałówkę 
wysokocielną, tel. (24) 285-42-88, 
tel. kom. 881-695-355.

 �Sprzedam prosięta, 
tel. kom. 608-167-452.

 �Sprzedam cielaki, 
tel. kom. 514-518-658.

 �Cielak, jałoszka rasy Angust i 8 
prosiąt, tel. kom. 506-573-283.

 �Krowa lat 5 MM zacielona od 
września,  Zielkowice 37.

 �Sprzedam prosiaki, 20 sztuk, 
tel. kom. 697-153-771.

 �Sprzedam byczki i jałówki, 
tel. kom. 665-349-136.

 �Jałówka wysokocielna, 
tel. kom. 604-828-185.

 �Sprzedam prosiaki, 
tel. kom. 782-718-904.

 �Sprzedam prosiaki 6 sztuk, 
tel. kom. 691-355-728.

 �Sprzedam 2 jałówki cielne 25 i 30 
grudnia, tel. kom. 660-248-340.

 �Jałówka wysokocielna, 
tel. kom. 607-494-146.

maszyny
 �Ciągnik T-25 Władimirec 1979r, 

tel. kom. 781-321-320.

 �Pług zagonowy 4-skibowy Akpil 
2004 rok, tel. kom. 606-432-319.

 �Przyczepa do balotów, 
tel. kom. 795-583-677.

 �Sprzedam Massey Ferguson 82KM 
1993r. z ładowaczem czołowym, 
tel. kom. 608-691-072.

 �Talerzówka, glebogryzarka, siewnik, 
tel. kom. 509-853-384.

 �Agregat uprawowo-siewny 
z hydropakiem 3 metry, 
tel. kom. 886-135-119.

 �Bizon Z-56, cyklop, Ursus U-902, 
prasa Z-224, beczka 2000l, rozrzutnik 
obornika, tel. kom. 512-179-465.

 �Pług obrotowy Ibis 3-skibowy, 2006 
rok, tel. kom. 505-675-382.

 �Sprzedam opryskiwacz 12 m, 
pompa 120, siewnik do kukurydzy, 
tel. kom. 509-336-821.

 �Pług zagonowy 4 Kverneland, 
tel. kom. 692-996-054.

 �Belarus 1025, 2010 rok, 
tel. kom. 697-825-807.

 �Sprzedam beczkę 
Meprozet, gniotownik H752, 
tel. kom. 517-415-026.

 �Ursus 1014, 1989r, Ursus 
C-360-3P 1989r, zarejestrowane, 
tel. kom. 506-814-632.

 �Ładowacz Ursus C-360, 
tel. kom. 693-698-295.

 �Sprzedam pług 3-skibowy, 
tel. kom. 723-030-883.

 �Przyczepa samozbierająca, lance 
hydrauliczne do opryskiwacza Hardi, 
rozsiewacz Amazone ZAU-1500, 
tel. kom. 727-472-512.

 �Sprzedam grubera, 
tel. kom. 880-647-407.

 �Sprzedam opryskiwacz Pilmet 
1800l i 300l, rozsiewacz nawozów 
Lejek, tel. kom. 693-974-911.

 �Ciągnik John Deere 2250, 62 KM, 
1987 rok, tel. kom. 509-934-453.

 �Prasę Polmot- Warfama 2011/2012r. 
Owijanie siatka. Prasa zrobiła 920 bel. 
Stan idealny. Klewków 15.

 �Sprzedam siewnik Poznaniak, duży 
kosz, tel. kom. 601-533-397.

 �Sprzedam pług 4 skibowy, siewnik 
Poznaniak, tel. kom. 788-983-178.

 �Kupię kombajn (Bolko, Anna, 
Karlik), sadzarkę, cyklop, troll, 
rozrzutnik, glebogryzarkę, kopaczkę, 
inne, tel. kom. 511-713-596.

 �Sprzedam kombajn Bizon, 1984 
rok, tel. kom. 697-963-855.

 �Śrutownik z mieszalnikiem, beczka 
asenizacyjna, wyciąg Krotoszyn, 
dojarka konwiowa, agregat 
uprawowy 5,2, betoniarka 150, 
tel. kom. 721-169-137.

 �Sprzedam pługi obrotowe 
Kverneland Resort, 
tel. kom. 605-884-584.

 �Sprzedam prasę Sipma Farma II, 
tel. kom. 790-742-662.

 �Ciągnik C-360, 
tel. kom. 697-693-598.

 �Ciągnik Zetor 7711, przyczepa 
do balotów, przyczepa zbierająca 
noże-walce, wieżyczka na tył ciągnika, 
przetrząsaczo-zgrabiarka 5, kosiarka 
rotacyjna, tel. kom. 783-017-131, 
797-506-016.

 �Wycinak kiszonki piłowy Fella 
TK145 z windą, tel. kom. 605-304-513.

 �Siewnik do kukurydzy 
4-rzędowy, prasa do słomy, 
tel. kom. 603-820-123.

 �Sprzedam dwukółkę i widły 
sadownicze, tel. kom. 603-610-952.

 �Waga szalkowa rolnicza, 
tel. kom. 693-652-261.

 �Agregat uprawowy 2,10 m, 
przetrząsarkę, tel. kom. 880-762-565.

 �Sprzedam kosiarkę rotacyjną 185 
i prasę pasową zwijającą, stan bdb, 
tel. kom. 724-041-546.

 �Sprzedam rozrzutnik 2-osiowy 
w oryginale + drugie burty na 
resorze stan bdb i narzędzia, 
tel. kom. 691-666-967.

 �Pług 3+1, tel. kom. 726-331-787.

 �Zetor 5011, tel. kom. 794-301-799.

inne
 �Schładzalnik do mleka 

430l, Frigomilk, używany, 
tel. kom. 781-321-320.

 �Schładzalnik do mleka Alfa 
Laval 820 litrów likwidacja stada, 
tel. kom. 664-748-795.

 �Sprzedam obornik, 
tel. kom. 727-472-512.

 �Sprzedam schładzalnik do mleka 
550l, Frigomilk, tel. kom. 692-665-650.

 �Mieszalnik pasz tonowy, błotniki 
kompletne ze światłami do C-360, 
tel. kom. 609-562-159.

 �Schładzalnik do mleka 3.000 litrów, 
tel. kom. 660-181-910.

 �Sprzedam basen 2.600 litrów, stan 
bdb, tel. kom. 605-684-574.

 �Dojarka przewodowa Alfa Laval, 
tel. kom. 506-552-043, 508-283-062.

rolnicze - usługi
 �Transport maszyn rolniczych, 

tel. kom. 665-734-042.

 �Białkowanie obór, 
tel. kom. 518-168-598.

 �Serwis traktorów: New 
Holland, Massey Ferguson, 
tel. kom. 697-778-780.

 �Okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

zwierzęta

sprzedaż
 �Oddam w dobre ręce 2 

szczeniaki po małych kundelkach, 
tel. kom. 663-924-969.

 �Gęsi białe, tel. kom. 697-909-852.

 �Sprzedam kury nioski, 
tel. kom. 665-560-113.

 �Owczarek niemiecki suka 2-letnia, 
tel. kom. 518-767-883.

 �Szczenięta owczarka niemieckiego, 
tel. kom. 783-588-217.

 �Pies mieszaniec czarny, Seligów 29.

 �Oddam kotki, Różyce, wiadomość 
sms, tel. kom. 693-908-715.
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ważne telefony
 � Infolinia PKP: Intercity 703 200 200,  

Koleje Mazowieckie 22 364 44 44,  
Łódzka Kolej Aglomeracyjna 42 2055515

 �Informacja PKS 609-846-204
 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Straż pożarna 998 alarmowy
Komenda Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Łowiczu 46 830 25 
50, 46 830 25 69
 �Policja 997 alarmowy
KPP w Łowiczu 47 843-25-00
Policyjny telefon zaufania 837-80-00
 �Pogotowie energetyki cieplnej  

46-837-59-16
 �Pogotowie wod.-kan. 46-837-35-32
 �Pog. energetyczne 991, 46-830-15-00
 �PGE: przerwy w dostawach prądu  

422 222 222, infolinia 422 222 298
 �Awarie oświetlenia ulicznego  

w Łowiczu: 881-551-551, 46 830-91-53 
 �Warsztat konserwatorski ŁSM: 

46-837-42-33, 609-135-423

infolinie
 � Infolinia NFZ w sprawie koronawirusa  

czynna całą dobę – 800 190 590
 � Infolinia Państwowej Inspekcji  

Sanitarnej województwa łódzkiego:  
czynne codziennie w godz. 8.00–22.00 
695 422 338, 663 114 439, 782 236 442, 
782 277 228, 663 154 463, 665 386 932

 � Infolinia dla mieszkańców  
woj. łódzkiego czynna całą dobę:  
42 664 19 04

 �Sanepid w Łowiczu 46 837 64 94, 
alarmowy (całodobowy) 604 691 091

 �Powiatowa Stacja Sanitarno- 
Epidemiologiczna w Skierniewicach 
46 83346 00, 46 83330 21, 509425343

apteki
 �Łowicz:
ul. Stanisławskiego 27, tel. 46 8302202
ul. Zduńska 45/47, 885-707-041
ul. Bolimowska 21, 46-837-82-67
ul. Tuszewska 45, 46-837-77-23
ul. Stanisławskiego 2, 736-697-594
ul. Starzyńskiego 10/12, 736-697-595
ul. Bratkowice 2b, 46-837-09-20
ul. Tkaczew 9, 46-837-69-40
ul. Kurkowa 3a, 46830-21-57
ul. Warszawska 4, 46-830-30-20
pl. Nowy Rynek 11, 46-815-32-25
ul. Ułańska 12, 46-837-51-39
ul. Gen. Sikorskiego 1a, 46-837-42-64
ul. Zduńska 38, 46-837-13-16
ul. 3 Maja 13, 46-880-80-10
ul. Bonifraterska 2, 46-837-45-55
ul. 3 Maja 6, 46-837-31-11
 �Bielawy, ul. Garbarska 10, tel. 839-22-76
 �Chąśno 64, tel. 838-18-25
 �Domaniewice, ulica Główna 9,  

tel. 838-33-85 ul. Górna 1A, tel. 911-55-44
 �Kiernozia, Rynek Kopernika 12,  

tel. 24-277-91-58 ul. Kościuszki 6, tel. 24-277-
97-64 ul. Łowicka 12A, 24-382-11-66

 �Kocierzew Płd. 101, tel. 839-42-42
 �Łyszkowice, ul. Kościelna 3, tel. 46-838-

87-86 ul. Wolności 6B, tel. 606-221-872
 �Nieborów 209, tel. 46-838-56-25
 �Bełchów, Przemysłowa, tel. 46-837-11-83
 �Sobota, Pl. Zawiszy, tel. 46-838-22-81
 �Zduny 1a, tel. 46-838-74-68
 �Zduny 34, tel. 46-838-75-35

dyżury przychodni
 �Nocna i świąteczna pomoc lekarska  

ul. Ułańska 28, tel. 46-837-56-11, 46-837-56-
12, 46-837-56-13 lub 509-056-091– czynna: 
w dni robocze 18.00-8.00, soboty, niedziele 
i święta od 8.00 (przez 24 h).

msze św. w niedziele
 �Kościół pw. św. Ducha: 7.00, 8.30, 

10.00, 12.00, 18.00
 �Kościół pw. Chrystusa Dobrego 

Pasterza: 7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.15, 
12.30, 17.00 i 18.00

 �Katedra: 7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00
 �Kościół o.o. pijarów:  8.00, 9.30, 11.00, 

12.30, 16.00. 
 �Kościół sióstr bernardynek: 8.00, 10.00
 �Kościół pw. Matki Bożej Nieustającej 

Pomocy: 8.00, 10:00, 12.30, 16.00, 18.00
 �Kaplica seminaryjna: 10.00

urzędy i instytucje
 �Starostwo Powiatowe w Łowiczu
Wydział Organizacyjny tel. 46 811 53 00
Wydział Finansowy 46 811 53 15
Wydział Ochrony Środowiska, Rolnictwa  
i Leśnictwa 46 811 53 30, 46 811 53 27
Biuro Zarządzania Kryzysowego, Ochro-
ny Ludności i Spraw Obronnych  
46 811 53 25, 46 811 53 26, 519 497
Rzecznik Konsumentów 46 811 53 28
Wydział Komunikacji 46811 53 52, 46811 
53 53 –sprawy związane z rejestracją lub 
wyrejestrowaniem pojazdów, wymianą 
lub odbiorem dowodu rejestracyjnego, 
zgłoszeniem nabycia lub zbycia pojazdu; 
46 811 53 54, 46811 53 55 – sprawy 
związane z uprawnieniami do kierowania 
pojazdami i sprawami związanymi  
z transportem drogowym
Powiatowy Zespół do Spraw Orzekania o 
Niepełnosprawności 46 837 03 16
 �Urząd Miejski w Łowiczu 46 830 91 51
Urząd Stanu Cywilnego 46 837 34 81
Wydział Organizacyjny 46 830 91 13
Biuro Rady Miejskiej 46 830 91 06
Wydział Spraw Komunalnych 46 830-91-
51, 46 830-91-52
Wydział Spraw Społecznych 46 830 91 
19, 830 91 10, 830 91 44
 �Powiatowy Urząd Pracy 46 830 98 00
 �Powiatowy Inspektorat Weterynarii 

46 837 55 78
 �Poradnia Psychologiczno-Pedago-

giczna w Łowiczu 46 837 42 71
 �PCPR w Łowiczu 46 837 03 44
 �Urząd Stanu Cywilnego 830 91 81 /80
 �Pomoc przy zakupie leków, podsta-

wowych artykułów spożywczych  
i higieny osobistej 792 792 412 

 �ZGM tel. 837 60 63
 �ZUK tel. 837 36 62
 �ZUM tel. 46 830 91 82
 �Zakład Obsługi Przedszkoli Miejskich 

tel. 46 837 49 76
 �MOPS tel. 46 837 41 55, 46 837 39 43
 �Środowiskowy Dom Samopomcy 

tel. 46 837 41 11
 �Miejska Biblioteka 46-837-76-03
 �Powiatowa Biblioteka 46 837 38 74
 �Łowicki Ośrodek Kultury 46 837 40 01
 �Sąd Rejonowy w Łowiczu:  
Wydział Cywilny 46 830-43-01,  
Wydział Karny 46 830-43-02  
Wydz. Rodzinny i Nieletnich 46 8304303 
Wydział Ksiąg Wieczystych 46 830-43-05  
Obsługa Interesanta 46 830-43-10
 �PTTK o/Łowicz tel. 513 767 511
 �ZAZ „Ja-Ty-My” Łowicz tel. 511 917 282
 �Urząd Gminy Bolimów 46 83803 05, 
 �UG Bielawy 46 838 26 95
 �UG Chąśno 46 838 14 23
 �UG Domaniewice 46 830 17 60
 �UGKiernozia 24 277 90 80, 
 �UG Kocierzew Pd. 46 838 48 25
 �UG Łowicz 46 830 26 30
 �UG Łyszkowice 46 838 87 78
 �UG Nieborów 46 838 56 13, 
 �UG Sanniki 24 277 78 10
 �UG Zduny 46 838 74

ważne telefony
 �Policja 997 alarmowy  

w Głownie 42-719-20-20;  
w Strykowie: 42-719-80-07; 
w Zgierzu: 47 842-52-00

 �Straż pożarna: 998,  
w Głownie 42-719-10-08,  
w Strykowie 42-719-82-95

 �Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 �Pogotowie wodociągowe 

w Głownie 42-719-16-39
 �Pogotowie energetyczne  

w Strykowie 42-719-80-10  
w Zgierzu 42-675-10-00.

 �Sanepid w Zgierzu 42 714 02 53
 �Powiatowy Urząd Pracy  

w Zgierzu tel. 42-716-49-41, 42-716-67-82,  
fax 42-717-41-60, lozg@praca.gov.pl

 � Informacja PKS 42-631-97-06
 �Taxi w Głownie 42-719-10-14

dyżury przychodni
 �Przychodnia Rejonowa w Głownie,  

ul. Kopernika 19, tel. 42-719-10-92 
poradnia ogólna: pn.-pt. 7.00-18.00

 �Przychodnie w Strykowie:  
ul. Kościuszki 27: tel. 42-717-45-15 
ul. Targowa 16: tel. 42-719-92-30

 �Punkt Konsultacyjny ds. Uzależnień  
i Przemocy w Rodzinie: 42-719-26-46

 �Nieodpłatna pomoc prawna: Głowno, 
665-530-294, Stryków, 665-529-866

apteki
 �Głowno – dyżury: 
czwartek, 10 grudnia:
ul. Kopernika 19, tel. 42 719-20-12
piątek, 11 grudnia:  
ul. Sikorskiego 59, tel. 42 710-12-99
sobota, 12 grudnia: 
ul. Sikorskiego 45/47, tel. 42 719-10-28
niedziela, 13 grudnia: 
ul. Swoboda 17, tel. 42 685-78-11
poniedziałek, 14 grudnia:  
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95
wtorek, 15 grudnia:  
ul. Łowicka 38 A, tel. 42 719-21-31
środa, 16 grudnia:  
ul. Kopernika 19, tel. 42 719-20-12
 �Stryków: 
niedziela, 13 grudnia, w godz. 9-14:  
pl. Łukasińskiego 15, tel. 42 719-80-85 
Pozostałe apteki:
ul. Kolejowa 11, tel. 42 719-83-20
ul. Targowa 16, tel. 42 719-86-89
ul. Kolejowa 33, tel. 42 719-81-48
 �Bratoszewice, Szkolna 14, tel. 427196525
 �Popów Głowieński 35, tel. 42 719-57-57

urzędy i instytucje
 �Urząd Gminy Dmosin 46 874-62-94
 �Urząd Miejski w Głownie: Urząd Stanu 

Cywilnego 42 719 11 29; Referat Organi-
zacyjno-Administracyjny 42 7191697, 42 
7191151; Referat Infrastruktury Technicznej 

42 719 11 14; Referat Ochrony Środowiska 
i Rolnictwa 42 237 25 45; Referat Spraw 
Obywatelskich 42 719 28 37

 �MOK w Głownie 42 719-11-43
 �Schronisko dla zwierząt 509-104-718
 �Urząd Gminy Głowno 42 719-12-91
 �Biblioteka i Ośrodek Kultury  

w Bronisławowie 42 719-15-11
 �Środowiskowy Dom Samopomocy  

w Woli Zbrożkowej 42 717-20-77
 �Urząd Miasta i Gminy w Strykowie:
42-719-80-02, 42 719 96 73
Urząd Stanu Cywilnego 42 719 89 27
 �OKiR w Strykowie 42-719-81-52
 �ŁODR Bratoszewice 42-719-89-28
 �Dom Kultury w Niesułkowie  

42-719-70-94,516-049-886 505-964-846
 �Skansen w Nagawkach 722-007-525

msze św. w niedziele
 �Parafia św. Jakuba w Głownie:  

7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00
 �Parafia św. Maksymiliana  

w Głownie: 8.00, 9.30, 11.30, 16.00
 �Parafia św. Barbary w Głownie:  

7.00, 9.00, 11.00, 17.00
 �Parafia w Dmosinie: 7:30, 10, 12, 18:00
 �Parafia Św. Marcina w Strykowie: 

8:00, 9:30, 11:00, 18:00

muzea i wystawy
 �nieczynne

GŁOWNO, STRYKÓW I OKOLICE

dyżury
 �Nocna i Świąteczna Pomoc Lekarska 

Kutno, ul. Popiełuszki 1, NZOZ Red-Med  
tel. (24) 355-60-11, 697-859-705

 �Nieodpłatna pomoc prawna –  
Urząd Gminy w Żychlinie, ul. Barlickiego 
15a, tel. 24 355-47-64

ważne telefony
 �Policja: 
w Żychlinie 24 253 00 14
w Pacynie 47 70-53-271
w Sannikach 47 7053-275
KPP w Kutnie 24 253-22-00 
KPP w Gostyninie 47 7053-222
 �Straż pożarna: 998 alarmowy
OSP w Żychlinie 24 285-12-10
OSP w Pacynie 604-349-406
OSP w Bedlnie 24 285-51-91
 �Pogotowie gazowe – 992
 �Pogotowie energetyczne – 991 
w Żychlinie 285-10-27
 �Stacja uzdatniania wody 24 285-13-59
 �Oczyszczalnia ścieków 24 285-12-35
 �ZEC 24 285-11-52
 �Energetyk-Serwis 24 285-46-60
 � Informacja PKP 22-194-36 
 � Informacja PKS 609-846-204
 �Sanepid w Kutnie 24 355 71 00
 �PUP w Kutnie 24 355 70 50

apteki
 �Kutno, ul. Mickiewicza 5, 
tel. 24 2547939 – apteka całodobowa
 �Plecka Dąbrowa 15, 
tel. 24 277 93 08
 �Oporów 25/1, tel. 24 383 15 19
 �Żychlin: 
ul. Konwaliowa 2, tel. 24 3512100

ul. Łąkowa 3a, tel. 24 2851994
ul. Narutowicza 71/1, tel. 4 2851046
ul. Narutowicza 72, tel. 24 2854352
ul. Narutowicza 20, tel. 24 7224130

msze św. w niedz. i święta
 �Żychlin, parafia pw. Św. Ap. Piotra  

i Pawła: 7.00, 9.00, 10.30 (dla młodzieży), 
11.15 (dla dzieci – w kaplicy), 12.00, 18.00.

 �Śleszyn, parafia pw. św. Aleksandra 
Papieża i Męczennika: 9.00, 11.00

 �Luszyn, parafia pw. św. Stanisława 
Biskupa i Męczennika: 9.00, 11.30

 �Plecka Dąbrowa, parafia pw. Zwiasto-
wania Najświętszej Maryi Panny: 9.00, 11.30

 �Suserz, parafia pw. Wniebowzięcia Naj-
świętszej Maryi Panny: 8.00, 10.00, 12.00

 �Trębki, parafia pw. św. Stanisława Kostki 
w Trębkach: 8.00, 9.30, 11.30

 �Bedlno, parafia pw. św. Floriana Biskupa 
i Męczennika: 9.00, 11.30

 �Pacyna, parafia pw. św. Wawrzyńca, 
diakona i męczennika: 8.30, 10.00, 12.00

 �Oporów, parafia pw. św. Marcina Bisku-
pa: 8.30, 10.00, 11.30

boiska sportowe
 �Boisko „Orlik” w Żychlinie  

pl. Łukasińskiego 21,tel. 609-262-446
 �Stadion Miejski w Żychlinie,  

ul. Waryńskiego 8, tel. 607-574-261

muzea i wystawy
 �Muzeum – Zamek w Oporowie  

nieczynne
 �Park przy Zamku w Oporowie  

czynny codziennie w godz. 8–20.00,  
wstęp wolny.

SKARB ROLNIKA
NOTOWANIA Z TARGOWISKA MIEJSKIEGO 
– ceny z dnia 8.12.2020 r.

w Łowiczu w Głownie
brokuły szt. 5,00-7,00 6,00-7,00
buraki czerwone kg 1,50-2,00 1,50
cebula kg 2,00-4,00 2,50-3,50
cukinia kg 5,00-6,00 -
czosnek szt. 1,00-3,00 1,00-2,50
fasola zielona kg 7,00-10,00 6,00-10,00
gruszki kg 3,00-5,00 3,00-5,00
jabłka kg 2,00-5,00 2,00-4,00
jaja fermowe 15 szt. 8,00-10,00 -
jaja wiejskie 15 szt. 10,00-13,00 10,00-12,00
kalafior szt. 6,00 6,00
kapusta biała szt. 4,00-5,00 3,50-4,00
kapusta kiszona kg 7,00 -
kapusta pekińska kg 4,50-5,00 4,00
koperek pęczek 2,50 2,50
miód 0,9 litra 35,00 -
marchew kg 1,50-3,00 2,00
natka pietruszki pęczek 2,50 1,50
ogórki kiszone kg 7,00 -
ogórek zielony kg 8,00-10,00 8,00-9,00
papryka czerwona kg 7,00-10,00 7,00-10,00
papryka zielona kg 7,00-10,00 7,00-10,00
papryka żółta kg 7,00-10,00 7,00-10,00
pieczarki kg 10,00-12,00 -
pietruszka kg 2,50-4,00 3,00
pomidor malinowy kg 10,00 10,00
pomidor szklarniowy kg 7,00-10,00 7,00-9,00
por szt. 3,00-4,00 3,00
rzodkiewka pęczek 2,50-3,00 2,50
sałata szt. 4,00 3,50
seler szt. 4,00 3,00
szczypiorek pęczek 2,50 2,00
śliwki kg 4,00-8,00 4,00-8,00
włoszczyzna pęczek 3,500-5,00 3,50-5,00
ziemniaki kg 0,80-1,00 1,00

OFERTY PRACY
z dnia 9.12.2020 r.

POWIATOWY URZĄD PRACY W ŁOWICZU:
 � Sprzedawca
 � Instruktor terapii zajęciowej
 � Pozostali robotnicy wykonujący prace proste 

w przemyśle
 � Magazynier
 � Robotnik gospodarczy
 � Pozostały pomocniczy personel medyczny 

(staż z UP)
 � Mechanik maszyn dziewiarskich
 � Dziewiarz
 � Technik prac biurowych
 � Robotnik torowy
 � Opiekun osoby starszej
 � Pracownik produkcji
 � Pomocniczy robotnik przy uprawie roślin i 

hodowli zwierząt
 � Pakowacz ręczny
 � Pomocniczy robotnik budowlany
 � Kierowca operator wózków jezdniowych 

(widłowych)
 � Opiekunka środowiskowa

POWIATOWY URZĄD PRACY W ZGIERZU:
 � Fizjoterapeuta
 � Pracownik porządkowy
 � Robotnik magazynowy
 � Szwaczka maszynowa
 � Pracownik produkcyjno-magazynowy
 � Pracownik produkcyjny
 � Pomocnik elektromontera
 � Elektromonter
 � Pracownik biurowy
 � Stolarz
 � Monter wyrobów drewnianych
 � Pracownik fizyczny
 � Pomocnik budowlany
 � Fryzjer
 � Płytkarz/glazurnik
 � Czynności magazynowo-produkcyjne
 � Pomocniczy robotnik w przemyśle przetwórczym
 � Czynności kompletacji towaru

POWIATOWY URZĄD PRACY W KUTNIE:
 � Pracownik magazynu nasion
 � Pracownik produkcji - paczkarnia
 � Pracownik sekretariatu
 � Pomoc apteczna
 � Pracownik BOK (biuro obsługi klienta)
 � Operator podnośnika koszowego
 � Sprzątacz/sprzątaczka
 � Kasjer-sprzedawca
 � Pracownik zakładu prefabrykacji
 � Pracownik produkcji
 � Szlifierz
 � Pakowacz
 � Operator koparko-ładowarki
 � Operator maszyn i urządzeń
 � Pracownik działu badawczo- rozwojowego
 � Elektryk
 � Operator minikoparki „Kubot”

ŻYCHLIN I OKOLICE

ROLNIK SPRZEDAJE
Ceny z dnia 8.12.2020 r.

Żywiec wieprzowy:
 � Domaniewice: 3,20 zł/kg+VAT
 � Różyce: 3,20 zł/kg+VAT
� Kiernozia: 3,25 zł/kg + VAT

 � Karnków: 3,50 zł/kg+VAT

Żywiec wołowy:

 � Domaniewice: jałówki 7,20 zł/kg+VAT,  
krowy 5,00 zł/kg+VAT byki 7,20 zł/kg+VAT

 � Różyce: jałówki 7,60 zł/kg+VAT,  
krowy 5,40 zł/kg+VAT byki 7,70 zł/kg+VAT

 � Skowroda Płd.: jałówki 7,50 zł/kg+VAT,  
krowy 5,20 zł/kg+VAT byki 7,50 zł/kg+VAT

REKLAMA
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Łowicz – Mocarzewo | Łowiczanie pokazali, że mają wielkie serca

Przyczepa darów dla 80 mocarzy
Około godz. 15.00 w niedzielę, 6 grudnia, do Zespołu 
Szkół i Placówek Specjalnych w Mocarzewie, 
w gminie Sanniki, gdzie mieszkają i uczą się dzieci 
i młodzież z niepełnosprawnością intelektualną, 
dotarł transport z Łowicza z darami, które zebrało 
Stowarzyszenie „Razem Możemy Więcej” z Łowicza, 
wspólnie z firmą Road Power ze Strzelcewa. 

– Bardzo dziękujemy, otrzy-
maliśmy bardzo dużo rzeczy, któ-
re ułatwią nam funkcjonowanie 
– powiedziała nam siostra Ber-
nadetta Pogorzelska ze Zgroma-
dzenia Sióstr Zmartwychwstanek, 
które prowadzi placówkę.

W szkołach wchodzących 
w  skład zespołu uczą się dzie-
ci i młodzież z niepełnosprawno-
ścią intelektualną w  stopniu lek-
kim, umiarkowanym, znacznym 
i głębokim. Obecnie znajduje się 
tam około 80 uczniów. Wszy-

scy mieszkają na miejscu, około  
30 z nich na stałe. 

Siostra Bernadetta powiedzia-
ła nam, że wizyta gości sprawi-
ła wiele radości podopiecznym. 
W  małym konwoju, który dotarł 
do Mocarzewa, był wóz strażacki 
z jednostki Państwowej Straży Po-
żarnej w  Łowiczu, co wywołało 
duże poruszenie i okazję, by móc 
do niego zajrzeć, a nawet się nim 
przejechać. Strażacy przywieźli 
też dużą trampolinę. – Mieliśmy 
trampolinę, która dawała dużo ra-
dości, niestety zepsuła się i  nasi 
podopieczni marzyli o nowej – po-
wiedziała nam siostra.

Komendant łowickiej PSP Ar-
kadiusz Makowski powiedział 
nam, że po tym, jak skontak-
towało się z  nimi stowarzysze-
nie z pytaniem czy mogliby wes-
przeć akcję zbierania darów dla 
Mocarzewa, postanowili spełnić 
marzenie podopiecznych. W zor-
ganizowaną w  jednostce zbiórkę 
zaangażowali się niemal wszyscy 
strażacy. – Udało nam się zebrać 
kwotę, która pozwoliła kupić naj-
większą z  możliwych trampolin, 
o średnicy prawie 5 m, o porząd-
nej, bezpiecznej konstrukcji. 

Trafiła ona do Mocarzewa, ale 
z  jej skręceniem poczekamy do 

wiosny przyszłego roku, będzie-
my mieć okazję, aby jeszcze raz 
odwiedzić to miejsce – powie-
dział nam komendant, dodając, 
że cieszy go szerokie zaangażo-
wanie się strażaków w  inicjaty-
wę. – Nie tylko niesiemy pomoc 
w czasie różnych zdarzeń, ale po-
trafimy także odpowiadać na ta-
kie potrzeby. Myślę, że strażacy 

pokazali wielkie serce – powie-
dział.

Wśród darów, które dotarły do 
ośrodka w Mocarzewie, były pie-
luchy, nawilżane chusteczki, jed-
norazowe prześcieradła, dżemy, 
produkty mleczne, ketchupy, płat-
ki, proszki i płyny do prania i wie-
le innych rzeczy. – To dla nas duże 
wsparcie, wiadomo, że otrzymu-

jemy dotację, ale pieniądze te nie 
starczają na wszystko, zawsze są 
jakieś potrzeby, zwłaszcza w  ta-
kiej placówce jak nasza. Cieszą 
nas wszystkie dary. Wśród nich 
znalazły się 3 żelazka, które tra-
fią na grupy, gdzie są one w cią-
głym użyciu, gdzie młodzież uczy 
się ich używać – powiedziała nam 
siostra Bernadeta.

– Jesteśmy bardzo zadowole-
ni z  naszej zbiórki, prowadzili-
śmy ją około miesiąca i efekt nas 
zaskoczył, przekazano dla szkoły 
w  Mocarzewie bardzo dużo rze-
czy – ocenia Paweł Kret, prezes 
Stowarzyszenia „Razem Możemy 
Więcej” z  Łowicza. – Lista dar-
czyńców jest bardzo długa, są to 
zarówno duże i małe firmy dzia-
łające w  Łowiczu, firmy z  So-
chaczewa, placówki oświatowe, 
jak i duża ilość osób prywatnych. 
Do akcji włączyli się sadownicy, 
którzy przekazali dla Mocarzewa 
owoce.

Jak powiedział nam Przemy-
sław Dałek z  Road Power ze 
Strzelcewa, transport darów oka-
zał się w pewnym momencie pro-
blemem, było ich dużo i sporo wa-
żyły. Aby to zrobić, wykorzystano 
ostatecznie 4-metrową przyczepę 
samochodową. Jak dodała Marta 
Dałek, w dniu wyjazdu 6 grudnia  
od rana dary były pakowane w ko-
lorowe, świąteczne papiery i ukła-
dane na przyczepie. Ich część 
jednak i  tak załadowano do cią-
gnącego ją busa.

– Łowiczanie, ale i  nie tylko, 
odpowiadając na nasz apel, poka-
zali, że mają ogromne serce, za co 
im serdecznie dziękujemy! – pod-
kreśla Paweł Kret, deklarując też, 
że to nie ostatnia akcja pomocy 
dla placówki w Mocarzewie.  tb

Aktualności

REKLAMA

REKLAMA

NOWE 
STOWARZYSZENIE, 
ZNANYCH 
WOLONTARIUSZY
Stowarzyszenie „Razem 
Możemy Więcej” 
zarejestrowało się w połowie 
października. Tworzą je 
m.in. Paweł Kret, Agnieszka 
Kołaczek, Paweł Więcek 
i Ewelina Sujkowska. Wszyscy 
mają wieloletnie doświadczenie 
w niesieniu pomocy za sprawą 
zaangażowania w Szlachetną 
Paczkę. Za cel stawiają sobie 
niesienie pomocy wszystkim, 
którzy tego wymagają. tb

Członkowie łowickiego stowarzyszenia, strażacy, przedstawiciele Road Power wspólnie z podopiecznymi 
ośrodka w Mocarzewie i opiekującymi się nimi siostrami.

FO
T.

 M
A

R
TA

 D
A

ŁE
K



25www.lowiczanin.info    nr 50      10 grudnia 2020         

REKLAMA

www.nzoz-alamed.pl

Żychlin | Ośrodek Socjoterapii

Mosowiaki – gry planszowe
Stowarzyszenie Aktywizacji Społecznej i Twórczej 
„Intersum” działające przy Młodzieżowym Ośrodku 
Socjoterapii w Żychlinie otrzymało w ramach zadania 
publicznego ze środków powiatu kutnowskiego 
dofinansowanie w wysokości 5.510 zł na realizację projektu 
„Mosowiaki w grze”. 

W ramach projektu będą warsz-
taty tworzenia gier planszowych 
z  elementami tematyki o  zdro-
wym odżywianiu. Ogłoszono też 
międzyszkolny konkurs na stwo-
rzenie gry planszowej o zdrowym 
odżywianiu, skierowany do szkół 
z powiatu kutnowskiego.

– Naszym zamiarem jest prze-
łamanie stereotypu, że gry plan-
szowe, towarzyskie są nudne  
– mówi Aleksandra Rutkowska, 
współtwórczyni projektu. – Gry 
planszowe to możliwość wciele-
nia się w kupca, pirata czy poszu-
kiwacza przygód. To nie tylko za-
bawa, ale też rozwijanie zdolności 
strategicznych, logicznych, mate-

matycznych czy spostrzegawczo-
ści. Gry planszowe są alternatywą 
spędzenia wolnego czasu z dala od 
uzależnień i  używek. Rozgrywki 
w grupach są okazją do wymiany 
myśli, żartów, poglądów oraz me-
rytorycznych dyskusji. Ważne jest 
logiczne, kreatywne i analityczne 
podejście do zdobycia celu. Wy-
maga to nawiązania dialogu i pró-
ba znalezienia wspólnych roz-
wiązań i umiejętność współpracy,  
by osiągnąć cel. Koordynatorkami 
projektu są: Aleksandra Rutowska 
i Joanna Wypych. Realizacja pro-
gramu odbywa się pod honoro-
wym patronatem starosty kutnow-
skiego Daniela Kowalika.  dag

Luszyn, Śleszyn | Wzorowa segregacja cmentarnych śmieci

Mieszkańcy Luszyna bardzo zdyscyplinowani
Tymczasowy administrator parafii w Luszynie 
ks. Waldemar Marczak, proboszcz ze Śleszyna, 
podjął wyzwanie, by na cmentarzu w Luszynie 
zrobić boksy na segregację odpadów.  
To wzorcowy przykład jak cmentarne odpady 
powinny być segregowane, by parafia, a więc 
i mieszkańcy, płacili za odpady dużo mniej. 

Mieszkańcy Luszyna oraz 
ci, którzy mają groby bliskich  
na cmentarzu w  Luszynie, zdają 
egzamin celująco. Cmentarne od-
pady są pięknie posegregowane.

Betonowe wylewki były robio-
ne już w trakcie pogrzebu radne-
go Stanisława Kołodziejczyka 28 
października. Przy każdym bok-
sie jest tablica z napisem, jaki od-
pad należy wrzucać do jakiego 
boksu. Wystawione są też wor-
ki na plastikowe wkłady po zni-
czach. Czas zweryfikuje, czy 

worki zdadzą egzamin, czy wiatr 
ich nie rozszarpie. Póki co, aż 
miło popatrzeć. Zdyscyplinowa-
nie wśród lokalnej społeczności 
jest duże. Każdy odpad jest zgro-
madzony osobno. 

Podobnie jest na cmentarzu 
w  Śleszynie, gdzie proboszczem 
jest ks. Waldemar Marczak. Tam 
też lokalna społeczność segregu-
je cmentarne odpady wynoszone 
z grobów osób bliskich.

Teraz świetnie widać jak dużą 
część odpadów stanowią szklane 

znicze oraz odpady biodegrado-
walne: ziemia i kwiaty. 

Ten przykład niech będzie in-
spiracją dla innych parafii, jak 
można skutecznie zmniejszyć 
koszty wywozu cmentarnych 
śmieci, które wcale nie muszą pło-
nąć i zatruwać środowiska. 

Prosimy Czytelników, by in-
formowali nas jak są cmentarne 
śmieci gromadzone na państwa 
cmentarzach. Prosimy też o zdję-
cia. Tel. 796-455-333 lub 609-
525-752 lub mail zychlin@lowi-
czanin.info 

dag

Żychlin | Nasz raport: jak uczniowie napisali maturę 

Na 34 uczniów klas maturalnych,  
maturę zdało tylko 15
Wyniki tegorocznych 
maturzystów z Żychlina 
nie zachwycają. 
Niepokoi duża liczba 
uczniów, którzy 
ukończyli szkołę,  
ale nawet nie próbowali 
zdawać matury. 

Kolejny problem to mała zda-
walność w liceum. O ile ucznio-
wie technikum mogli się zado-

wolić egzaminem zawodowym, 
o tyle licealiści bez matury zostali 
praktycznie z niczym; bez zawodu 
i bez szans na studiowanie. W obu 
szkołach w  klasach maturalnych 
było 34 uczniów, a  świadectwo 
dojrzałości otrzymało tylko 15, 
czyli mniej niż połowa, a  precy-
zyjniej tylko 44,1 proc. uczniów 
klas maturalnych.

W Zespole Szkół przy ulicy 
Narutowicza technikum ukoń-
czyło 18 uczniów i wszyscy byli 
uprawnieni do zdawania matury. 

Do egzaminu dojrzałości pode-
szło tylko 8 uczniów (44,4 proc.), 
z czego tylko jedna osoba egzami-
nu nie zdała i nie podchodziła do 
egzaminu poprawkowego. Zda-
walność wyniosła 87,5 proc., pod-
czas gdy średnia wojewódzka to 
79,9 proc. Pozostali zadowolili się 
zdanym egzaminem zawodowym. 

W LO im. Adama Mickiewi-
cza szkołę ukończyło 16 osób. 
Do matury podeszło 13 uczniów, 
czyli 81,25 proc., ale zdało tylko 
8 uczniów, czyli 61,5 proc., pod-

czas gdy średnia wojewódzka to 
79,9 proc.

 Jeżeli uwzględnimy ilość osób, 
która zdała maturę, w  stosun-
ku do ilości abiturientów, to bi-
lans jest jeszcze mniej korzystny. 
W ZS maturę uzyskało tylko 38,9 
proc. absolwentów technikum, zaś 
w LO maturę zdało 50 proc. ab-
solwentów.

ZS przy ul. Narutowicza
Średni wynik z języka polskie-

go to 44,29 proc. Najlepszy uczeń 

osiągnął 57 proc. Na poziomie 
rozszerzonym średni wynik wy-
niósł 21 proc. Najlepszy wynik to 
33 proc.

Średni wynik z matematyki to 
42,25 proc. Najlepszy uczeń osią-
gnął 76 proc.

Uczniowie z języka angielskie-
go osiągnęli bardzo wysoki wynik 
– 80,25 proc. Najwyższy wynik 
w szkole to 92 proc. Na poziomie 
rozszerzonym uczniowie uzyskali 
z tego języka 54,67 proc. Najlep-
szy uczeń osiągnął 60 proc.

– Matury 2020 wypadły lepiej 
niż rok wcześniej – mówi Tomasz 
Rapsiewicz, dyrektor ZS w  Ży-
chlinie. – Zdawalność z  języka 
polskiego na tym samym pozio-
mie 100 proc., z języka angielskie-
go 100 proc., z matematyki 87,5 
proc.

LO im. Mickiewicza
Zdawalność z  przedmiotów 

obowiązkowych: język polski 
100 proc., matematyka 62 proc. 
(zdało 8 uczniów, a 5 nie zdało), 
język angielski 92 proc. – czy-
li zdało 12 uczniów spośród 13 
osób.

Średni wynik z języka polskie-
go to 40 proc. Najlepszy wynik 
ucznia to 87 proc.

Średnie wynik z matematyki to 
44 proc. Najlepszy wynik ucznia 
to 94 proc.

Średni wynik z  języka angiel-
skiego 52 proc. Najlepszy wynik 
ucznia to 98 proc.  dag

Od listopada mieszkańcy Luszyna mają śmietnik do segregacji 
odpadów cmentarnych. Świetnie segregują swoje odpady.
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Nieborów | Wymieniono wszystko

Szkoła ma nową kuchnię
30 listopada, po trwających po-

nad 2 miesiące pracach, otwarta 
została do użytku zmodernizowa-
na kuchnia w szkole w Nieboro-
wie. Inwestycja pochłonęła 180 
tys. zł, z czego 80 tys. zł pochodzi-
ło z  programu Ministerstwa Ro-
dziny, Pracy i Polityki Społecznej 
„Posiłek w Szkole i w Domu”.

Wójt gminy Jarosław Papuga 
powiedział nam, że pierwotnie, 
aplikując o środki do ministerial-
nego projektu, zakładano koszt 
remontu w  kwocie 104 tys. zł, 
ostatecznie zdecydowano się roz-
szerzyć zaplanowane prace i  za-
kupy wyposażenia o  wymianę 
instalacji elektrycznej oraz glazu-
ry. Zwiększyło to budżet inwesty-
cji o 80 tys. zł. Dzięki tej decyzji 
kuchnia została całkowicie zmo-
dernizowana.

W kuchni stanął piec konwek-
cyjny za przeszło 13 tys. zł, sze-
ściopalnikowa kuchnia gazowa 
z piekarnikiem za 9 tys. zł, patel-

nia elektryczna za 4 tys. zł oraz 
zmywarka, szafy, stoły kuchen-
ne. W związku z pandemią i za-
mknięciem szkół, z  posiłków 
korzystać będą na razie tylko 
przedszkolacy, którzy w  liczbie 
około 50 uczęszczają do placówki. 

Prace nie objęły ostatecznie sa-
mej stołówki. Jak powiedział nam 
wójt, w jej przypadku rozważane 
jest powiększenie jej metrażu, bo-
wiem od dłuższego czasu wydaje 
się ona za mała jak na liczbę ko-
rzystających z niej dzieci.  tb

Nieborów | Konkurs 

Cuda z piernika
Gminna Biblioteka Publiczna 

im. Marii Konopnickiej w Niebo-
rowie organizuje konkurs kulinar-
ny pt. „Cuda z piernika – wyczaruj 
bajkowe święta”, który jest adre-
sowany do Kół Gospodyń Wiej-
skich i stowarzyszeń z terenu gmi-
ny Nieborów. 

Aby przystąpić do konkursu, 
należy przygotowywać rzeźbę 
z piernika, udekorowaną jadalny-
mi ozdobami. Pracę należy do-
starczyć do biblioteki w  Niebo-

rowie do 21 grudnia. Zgłoszenia  
do konkursu dokonuje się poprzez 
wypełnienie i dostarczenie (razem 
z piernikową instalacją z piernika) 
formularza zgłoszeniowego. 

Konkurs zostanie rozstrzygnię-
ty do 28 grudnia przez komisję 
powołaną przez organizatorów. 
Nagrody w postaci voucherów na 
zakup sprzętu kuchennego otrzy-
mają laureaci I, II i III miejsca. Po-
zostali uczestnicy otrzymają drob-
ne upominki rzeczowe.  aa

Łowicz | Znów możemy iść po książki 

Biblioteki już otwarte
Zgodnie z rozporządzeniem Rady Ministrów 
ograniczenia w działalności instytucji kultury 
zostały przedłużone do 27 grudnia br. 

Jedyna zmiana dotyczący dzia-
łalności bibliotek, które mogą 
udostępniać zbiory pod warun-
kiem zapewnienia dystansu spo-

łecznego i  przestrzeni 15 mkw. 
powierzchni na osobę. 

W związku z  tym, od najbliż-
szego poniedziałku, 30 listopada, 

ponownie otwarta dla czytelników 
jest m.in. Miejska Biblioteka im. 
A. K. Cebrowskiego w Łowiczu. 

Biblioteka funkcjonuje jednak 
pod pewnymi ograniczeniami. 
Jednym z nich jest limit osób mo-
gących jednocześnie przebywać 
w  środku, a wynosi on 4 osoby. 
W  holu przed wypożyczalniami 
dla dzieci i dorosłych mogą prze-
bywać maksymalnie 2 osoby, zaś 
kolejne 2 osoby mogą oczekiwać 
na klatce schodowej. 

Zbiory są udostępnione w na-
stępujące dni: w  poniedziałki 
w  godz. 10.00-16.00, we wtorki 
i  czwartki w  godz. 11.00-18.00, 
w środy i piątki w godz. 10.00-
16.00. 

Ponadto kilka razy dziennie 
przewidziano w  bibliotece prze-
rwy na dezynfekcję. Zbiory czy-
telni będą dostępne po uzgodnie-
niu telefonicznym lub mailowym. 
Natomiast nieczynne pozostają 
stanowiska komputerowe.  aa

Bielawy | Urzędnicy z gminy przez dwa dni rozwozili paczki

725 paczek w dwa dni
Urzędnicy z Urzędu Gminy w Bielawach przez 
dwa dni,w piątek i sobotę 4 i 5 grudnia, odwiedzili 
wszystkie dzieci do 15. roku życia mieszkające 
na terenie gminy, zawożąc im z okazji Mikołajek 
paczki z upominkami. Zrobili to społecznie.

Wójt gminy Sylwester Kubiń-
ski powiedział nam, że w związku 
z  pandemią, obostrzeniami i  za-
mkniętymi szkołami, w  których 
odbywały się co roku w  okresie 
świąt imprezy choinkowe, na któ-
rych dzieci były obdarowywane 
paczkami, zrodził się pomysł, aby 
zakupić paczki i odwiedzić dzieci 
w domach. – Nasi urzędnicy po-
deszli do pomysłu bardzo entuzja-
stycznie, nie było problemu, aby 
się zaangażowali – mówi.

Przygotowano listę wszystkich 
dzieci, okazało się, że jest ich 725 
i zdecydowano, że te w wieku od 
0 do 3. roku życia otrzymają plu-
szaka, zaś starsze do 15. roku ży-
cia, paczkę m.in. ze słodyczami.

Aby akcja przebiegła sprawnie, 
w rozwożenie prezentów po gmi-
nie (przeszło 30 miejscowości) za-
angażowano trzy autobusy, które 
od początku listopada w związku 
z całkowitym zamknięciem szkół 
nie wyjeżdżają w trasy.

Kierowcy, jak nam powiedzia-
no, podeszli do sprawy entuzja-
stycznie. – Chyba mieli, tak jak 
wszyscy, dosyć ograniczeń i bez-
czynności – powiedziała nam 
Małgorzata Obórka z  Urzędu 
Gminy w Bielawach, która przez 
dwa dni w  jednym z  autokarów 
była Mikołajem.

– Spotykamy się z bardzo cie-
płym przyjęciem mieszkańców, 
nikt nie spodziewał się takiej ini-

cjatywy – mówiła nam w  sobo-
tę. Dla ekip rozwożących paczki 
najmilsze było to, że spotykały się 
z wdzięcznością dzieci. Tak było 
np. w Bielawskiej Wsi, gdzie kil-
kuletnia Julka wyszła z  domu 

w  towarzystwie mamy, trzyma-
jąc w ręku własnoręcznie namalo-
wany obraz przedstawiający trzy 
duże czerwone serca, choinkę, 
pod nią prezenty, dom i siebie. Jak 
nam powiedziała, chciała też ob-
darować czymś od siebie Mikoła-
ja, pomysł był jej.

Mama innego dziecka powie-
działa nam, że odwiedziny Miko-
łaja z gminy w domach to świetny 
pomysł i ogromna niespodzianka.

– Najczęściej, gdy tylko pod-
jeżdżaliśmy autokarem pod dom, 
dzieci wychodziły z niego z rodzi-
cami, lub stały już nas wypatrując. 
Otrzymywały prezenty, czasami 
robiliśmy wspólnie szybkie zdję-
cie na pamiątkę i  ruszaliśmy da-
lej – opowiedziała nam Małgorza-
ta Obórka.

W sobotę, gdy autokar odwie-
dził już ostatni dom, odetchnęła 
z ulgą – to był męczący dwudnio-
wy maraton – ale tak jak i „Śnie-
żynki” podróżujące z  nią, wyda-
wała się bardzo zadowolona.  tb

Julia z Bielawskiej Wsi,  
w podziękowaniu za odwiedziny, 
przygotowała dla Mikołaja 
rysunek.
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Kuchnia już działa, została ona 
kompleksowo zmodernizowana.
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Piłka nożna | Mecze sparingowe 

Kolejne sparingi rocznika 2008
Mimo zakończonych rozgry-

wek ligowych nadal mecze roz-
grywają zawodnicy MUKS Pe-
likan Łowicz z  rocznika 2008. 
Tym razem gracze z  Łowicza 
w  towarzyskich grach zmierzyli 
się z GKS Bedlno (rocznik 2007) 
i Widokiem Skierniewice. Pierw-
szy zespół Pelikana wygrał z GKS 
8:0, zaś trzeci zespół Pelikana po-
konał Widok Skierniewice na ich 
terenie 10:6.

W meczu przeciwko GKS 
gracze Pelikana I testowali grę 
w 11-osobowych składach i był to 
mecz, który od początku do końca 
kontrolowali. 

– Pierwszy nasza styczność 
z grą w jedenastu. Testowo chcia-
łem zobaczyć, jak będzie wyglą-
dała nasza gra w takim układzie. 
Ten mecz pokazał, że dodatko-
wych dwóch zawodników w  ze-
spole wprowadza duże zamiesza-
nie. Ale my tej zmiany, która nas 
czeka za pół roku, się nie boimy. 
Chłopcy bardzo szybko przyswa-
jają nowe informacje, które im 
przekazujemy na treningach, więc 
z pewnością przejście na jedenast-

ki będzie ciekawym doświadcze-
niem – ocenił Maciej Grzegory, 
trener Pelikana I Łowicz.

Pelikan III prowadzony przez 
trenera Damiana Kozieła wy-
grał natomiast w  Skierniewicach 
z  tamtejszym Widokiem 10:6.  
W meczu obie drużyny postawiły 
na ofensywny futbol, stąd aż szes-
naście goli. 

– Mecz oceniam pozytywnie. 
Był to kolejny wymagający rywal, 
z którym graliśmy przez 90 minut. 
Obie drużyny starały się grać pił-
ką po ziemi i realizować zadania 
wcześniej nakreślone przez szko-
leniowców – skomentował Da-
mian Kozieł, trener Pelikana III.

W najbliższą sobotę 12 grudnia 
rywalami Pelikana będą: pierwszy 
zespół AP Żyrardowianki Żyrar-
dów, drugi zespół Włókniarza Pa-
bianice i  trzeci zespół GOKSiR 
Lipce Reymontowskie.  ever

 �MUKS Pelikan-2008 Łowicz – 
GKS-2007 Bedlno 8:0 (2:0, 1:0, 
2:0, 3:0); br.: Maciej Majchrzak 
(8), Oliwier Pietrzak (21), Przemy-
sław Garstka 3 (33, 64 i 70), Bar-

tłomiej Skóra (102), Szymon Gaw-
lik (109) i Eryk Zabost (118).
Pelikan-2008: Kacper Pisarek – 
Maciej Majchrzak, Artur Boryna, 
Mateusz Wojda, Patryk Banasz-
czak – Aleksander Siemieniec, 
Eryk Zabost, Paweł Płacheta – 
Antoni Haczykowski, Przemysław 
Garstka, Witold Matusiak. Na zmia-
ny wchodzili: Igor Kopania – Fa-
bian Skowroński, Bartłomiej Skóra, 
Bartosz Lus, Oliwier Pietrzak, Szy-
mon Gawlik, Filip Miazek i Dawid 
Zajączkowski. 

 �MLKS Widok Skierniewice – 
MUKS Pelikan-2008 III Łowicz 
6:10 (2:4, 2:3, 2:3); br.: 6 (11, 
20, 31, 43, 81 i 90) – Jakub Wójt 
3 (4, 50 i 57), Jan Burzykowski (5), 
Jakub Markus 4 (29, 76, 78 i 80), 
Szymon Lebioda (30) i Filip Sikora 
(47).
Pelikan-2008 III: Igor Kopania 
– Filip Sikora, Tymoteusz Waw-
rzyński, Jakub Wiesiołek, Piotr So-
bieski – Szymon Lebioda, Hubert 
Polit, Jan Burzykowski – Jakub 
Wójt. Na zmiany wchodzili: Jakub 
Bryk, Mateusz Wójcik i Jakub Mar-
kus.

Pelikan III Łowicz wygrał z skierniewickim Widokiem. 
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Szachy | Mistrzostwa Łowicza w szachach błyskawicznych

Na zakończenie sezonu 
najlepszy turniej w roku

W pierwszy poniedziałek grud-
nia w  Restauracji „Polonia” na 
Starym Rynku odbył się ostat-
ni w tym roku turniej popularne-
go blitza o Mistrzostwo Łowicza 
w  szachach błyskawicznych. Jak 
na „ostatni szachowy akord” przy-
stało, był on najlepiej obsadzony 
w całym roku 2020. 

O mistrza grudnia przyjecha-
li również walczyć zawodnicy 
z  Łodzi, Warszawy, Skierniewic, 
Sochaczewa i  Kutna. Cieszy to 
organizatorów, bo miejscowi za-
wodnicy mogą zmierzyć się z lep-
szymi od siebie, a  to powoduje 
podnoszenie poziomu indywidu-
alnego graczy. Ostatecznie aż 39 
zawodników stanęło do rywaliza-
cji na dystansie 11 rund systemem 
szwajcarskim. 

Triumfatorem finałowego tur-
nieju w  roku 2020 został repre-
zentujący barwy KSz „Hetman” 
Płock, a mieszkający w Kutnie – 
Michał Kowalczyk. Zgromadził 
on na swoim koncie 9,5 punktu 
i  o  pół oczka wyprzedził Domi-
nika Fudałę (UKS „Pałac” Niebo-
rów). Trzecią lokatę zajął gość ze 
Skierniewic, debiutujący w turnie-
jach w Łowiczu Vazgen Bagdara-
ryan (7,5). 

Piękny początek zawodów miał 
Kacper Zakrzewicz, który po 6 
rundach miał jako jedyny na swo-
im koncie komplet punktów, ale 
druga część turnieju mu nie po-
szła i ostatecznie niespodziewanie 
pojawiająca się szansa na drugie 
miejsce w „generalce” przepadła. 

Lider klasyfikacji Błażej Czy-
żak pilnował swojego wyniku 
i nie pozwolił sobie odebrać tytu-
łu Mistrza Łowicza na rok 2020. 
W całym roku uzyskał on 71 pkt. 
i o 3,5 wyprzedził Roberta Choj-
nowskiego, który tym samym nie 
obronił tytułu sprzed roku. Najniż-
sze miejsce na podium zajął nie-
co zawiedziony tego dnia „Pałaco-
wiec” Kacper Zakrzewicz (64,5).

Bogaty zestaw pucharów na 
zakończenie mistrzostw wręczał 
gospodarz obiektu, w którym od-
bywał się kończący zmagania blit-
zowców turniej Krzysztof Gajda.

 �Zwycięzcy poszczególnych 
klasyfikacji turnieju grudnio-
wego: Open: Michał Kowalczyk 
(KSz Hetman Płock); Junior: Nor-

bert Jagura (UKS „Pałac” Niebo-
rów); Kobieta: Wiktoria Mitręga 
(UKS „Pałac” Nieborów); Ranking 
1400: Szymon Siekiera (UKS „Pi-
jarski KS” Łowicz); Do lat 10: Maja 
Wysocka (UKS „Jedynka” Łowicz); 
Do lat 8: Matteo Beta (UKS „Pi-
jarski KS” Łowicz); Ranking 50+: 
Zdzisław Czyżak (UKS „GOK” Zdu-
ny)

 �Zwycięzcy poszczególnych 
klasyfikacji w roku 2020: 1. Bła-
żej Czyżak (UKS „GOK” Zduny); 2. 
Robert Chojnowski (UKS „Pałac” 
Nieborów); 3. Kacper Zakrzewicz 
(UKS „Pałac” Nieborów); 1. junior: 
Franciszek Wojciechowski (UKS 
„Pałac” Nieborów); 1. kobieta: Wik-
toria Mitręga (UKS „Pałac” Niebo-
rów); 1. ranking 1600: Magdalena 
Walczak (UKS „Pałac” Nieborów); 
1. ranking 1400: Szymon Siekiera 
(UKS „Pijarski KS” Łowicz); 1. ran-
king 1200: Marcelina Witkowska 
(GOK Domaniewice); 1. ranking 
1000: Maciej Chróścielewski (UKS 
„Pijarski KS” Łowicz); 1. do lat 10: 
Lena Mitręga (UKS „Pałac” Nie-
borów); 1. do lat 8: Maja Wysocka 
(UKS „Jedynka” Łowicz); 1. ranking 
50+: Zdzisław Czyżak (UKS „GOK” 
Zduny).

Rozpoczęcie sezonu szacho-
wego w Łowiczu przypada na 8 
stycznia. Wtedy to odbędzie się 
pierwszy turniej z cyklu Mistrzo-
stwa Łowicza w szachach błyska-
wicznych na rok 2021 w Łowiczu 
(miejsce turnieju nie jest jeszcze 
znane).  Fischer

Trójka najlepszych zawodników 
Mistrzostw Łowicza w blitzu.
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Piłka nożna | Zaległy mecz 12. kolejki III ligi 

Sami zrobili się w balona
SSA JAGIELLONIA II BIAŁYSTOK  2 (1)
KS PELIKAN ŁOWICZ  1 (0)
Bramki: 1:0 – Maciej Twarowski (24), 1:1 – Dawid Kieplin (56), 2:1 – Szy-
mon Sobczak (58). 
Pelikan: Patryk Orzeł – Krystian Mycka, Grzegorz Wawrzyński, Piotr 
Tkacz, Michał Żółtowski (60 Kuba Jóźwiak) – Patryk Pomianowski, Kuba 
Wardzyński (46 Kamil Woźniak) – Filip Kowalczyk, Dawid Kieplin, Maciej 
Wyszogrodzki – Krystian Białas (60 Krystian Kruk). Sędziował: Kamil Kra-
snopolski (Łódź). Żółte kartki: Jakub Płoszkiewicz (3), Mikołaj Wasilewski 
(2), Bartosz Bayer (4) i Mikołaj Nawrocki (5) – wszyscy Jagiellonia II oraz 
Krystian Mycka (3) i Kuba Wardzyński (5) – obaj Pelikan. 

Nieudanie w  środku tygodnia 
zaległości nadrobili piłkarze Pe-
likana. Biało-zieloni przegra-
li w Białymstoku 1:2. Sama po-
rażka z rezerwami ekstraklasowej 
Jagiellonii nie jest szokująca – 
w  końcu ze stolicy Podlasia nie 
tak dawno bez punktów wracali 
lider i  wicelider III ligi. Jednak 
okoliczności przegranej mogą 
być już irytujące i  sprawiać, że 
trenerowi Mykolowi Dremliuko-
wi przybyło na głowie kilka si-
wych włosów.

W ekipie gospodarzy domi-
nowała młodzież. Średnia wieku 
wynosiła poniżej 19,5 lat. Aż dzie-
więciu piłkarzy wyjściowej „je-
denastki” to nastolatkowie. Starsi 
w  tym gronie to Kamil Huczko, 
który w  tym roku miał… 20-te 
urodziny i 28-letni Jan Pawłowski. 
Mecz toczony był w dość specy-
ficznych warunkach – na sztucz-
nej murawie pod balonem, co bar-
dziej mogło przypominać warunki 

halowe. W podobnych okoliczno-
ściach grała tu chociażby Pogoń, 
na co grodziszczanie mocno na-
rzekali. – Boisko fajne. Sztucz-
na murawa była miękka i  rów-
na. Chłopaki cieszyli się z grania. 
Kamil Woźniak, Grzegorz Waw-
rzyński i Patryk Pomianowski tym 
bardziej, bo to techniczni zawod-
nicy – powiedział z  kolei trener 
Ptaków.

Dremliuk przestrzegał przed 
meczem, że białostockiej mło-
dzieży nie wolno lekceważyć. 
Jego słowa szybko zostały po-
twierdzone. To Pelikan niby utrzy-
mywał się przy piłce, ale to go-
spodarze byli konkretniejsi. Już 
w  5. minucie mogli prowadzić, 
gdy po szybkiej akcji sam przed 
bramkarzem znalazł się Maciej 
Bortniczuk, ale trafił w poprzecz-
kę. Później strzały oddawali jesz-
cze Twarowski i ponownie Bortni-
czuk – oba celne, oba wylądowały 
w koszyczku Orła. Pelikan odpo-

wiedział niecelną główką Waw-
rzyńskiego po rzucie rożnym.

Na pierwszego gola nie trze-
ba było czekać specjalnie długo. 
W 24. minucie obronę rozmon-
towali najaktywniejsi na murawie 
w  zespole Jagi. Z prawej strony 
precyzyjnie dośrodkował Bortni-
czuk, a  w polu karnym dobrych 
ruch wykonał Maciej Twarowski 
– dzięki niemu zgubił Krystiana 
Myckę – i z bliska bez problemu 
wpakował piłkę głową do siatki. 
W tej odsłonie gry swoją szansę 
miał jeszcze Bortniczuk, ale po 
kontrze trafił w boczną siatkę.

Pelikan – pod względem gry – 
nie wyglądał źle. Łowiczanie pró-
bowali grać podaniami – czy to na 
własnej połowie, czy rywala. Gdy 
nie szło, to szukali innych roz-
wiązań rozrzucając piłkę na boki. 
Momentami mieli jednak proble-
my z wysokim pressingiem rywa-
la no i co najważniejsze – ich gra 
kończyła się 20-30 metrów przed 
bramką Jagi. W ofensywie Peli-
kan nie istniał.

W przerwie jedna zmiana. Za 
niewidocznego Wardzyńskiego 
(w dodatku z  żółtą kartką) poja-
wił się Woźniak, dla którego był 
to dopiero szósty występ w  tym 
sezonie. – W środku nie wygląda-
ło to tak, jak powinno. Kuba stra-
cił rytm meczowy i  widać było, 
że trochę mu tego brakowało. Wi-
doczna była absencja Piekarskie-
go. Nie mieliśmy argumentów, 

aby utrzymać się przy piłce na po-
łowie rywala – ocenił Dremliuk. 
Woźniakowi trzeba jednak oddać, 
że dał niezłą zmianą. W końcu to 
jego przytomne rozrzucenie akcji 
na lewo w 56. minucie dało szan-
sę na dośrodkowanie w pole kar-
ne Maciejowi Wyszogrodzkiemu. 
Kapitan Ptaków piłkę dorzucił 
mięciutko na krótki słupek, a tam 
idealnie odnalazł się Dawid Kie-
plin i z bliska głową wyrównał.

Łowiczanie wtedy się napę-
dzali. Oczywiście – mieli też tro-
chę szczęścia, bo wcześniej swoje 
szanse mieli gospodarze: najlep-
szej nie wykorzystał Sobczak, 
który przegrał sam na sam z Or-
łem. Jednak to Pelikan był coraz 
groźniejszy, zaczął przypominać 
ekipę, która kilka dni wcześniej 
rozmontowała w drugiej połowie 
Świt. I rzeczywiście, po chwili 
można było dostrzec analogię do 
meczu z nowodworzanami, ale nie 
taką, na jaką Dremliuk liczył. 

Kilkadziesiąt sekund po golu 
wyrównującym Jagiellonia znów 
prowadziła. Centra z  rzutu wol-
nego na długi słupek, akcję za-
mykał osamotniony Pawłowski, 
który zgrał na środek, a tam stało 
aż dwóch napastników – ostatecz-
nie to Szymon Sobczak bez trudu 
skierował piłkę do bramki. Kopia 
gola na 0:1 dla Świtu sprzed kilku 
dni. – Robiliśmy analizę tamtej sy-
tuacji i  teraz straciliśmy podobną 
bramkę. Czy to jest poziom inte-

lektualny zawodników, że tego nie 
mogą zrozumieć? Czy jest to brak 
koncentracji? Zmęczenie? Mieli-
śmy rozpisane kto, gdzie ma stać, 
a  po zagraniu piłki połowa jest 
zdziwiona, co się dzieje – grzmiał 
po meczu Dremliuk.

Łowiczanie jednak się nie za-
łamali. Ruszyli w końcu do zma-
sowanych ataków i naprawdę nie 
musieli przegrać. Zamiast wy-
równania, dostaliśmy jednak do-
wód, że białostocczanie oglądali 
mecz ze Świtem. Dziesięć mi-
nut przed końcem Wyszogrodzki 
posyła groźną centrę pod bram-
kę, a gracz gospodarzy zagrywa 
piłkę ręką. Sędzia wskazuje na 
„wapno”, do piłki od razu ruszył 
Mycka, który ze Świtem rzut kar-
ny wykonał bardzo pewnie. Pro-
blem w  tym, że teraz „Myca” 
uderzył bardzo podobnie – rów-
nież płasko i w ten sam róg. Xa-
vier Dziekoński w ciemno rzucił 
się w  tamtą stronę i piłkę odbił. 
– Brakuje jednego pewnego za-
wodnika, który raz na jakiś czas 
strzeliłby tego karnego. Próbu-
jemy to ćwiczyć, ale to też są 
kwestie mentalne. Co innego na 
treningu, co innego w  meczu – 
powiedział Dremliuk. 

Fakty są takie, że nikt tak czę-
sto, jak Pelikan nie wykonywał 
rzutów karnych w III lidze – dzie-
więć „jedenastek”. Nikt tak wielu 
„jedenastek” też nie zmarnował – 
był to czwarty niewykorzystany 
rzut karny w tym sezonie.

I to też nie jest tak, że to była je-
dyna okazja Ptaków do wyrówna-
nia. Groźny strzał z dystansu od-
dawał Kowalczyk (który swoją 
drogą tym razem nie był tak ak-

tywny, jak w meczu ze Świtem). 
Sporo szczęścia mieli gospoda-
rze, gdy do wypiąstkowanej przez 
bramkarza piłki dopadł w  polu 
karnym Maciej Wyszogrodz-
ki i uderzył bez przyjęcia, ale też 
minimalnie niecelnie. Dziekoński 
musiał się mocno napocić, gdy 
strzałem na krótki róg próbował 
go zaskoczyć Kuba Jóźwiak. Po 
wolnym głową, ale w sam środek 
bramki, strzelał też Wawrzyński. 
No i w końcu, w ostatniej minucie 
regulaminowego czasu gry, piłkę 
na wagę remisu miał Kieplin. Po 
drobnym rykoszecie piłka trafiła 
do niego, gdy był na piątym me-
trze. Obrońcy w ogóle zapomnie-
li o napastniku Pelikana. 23-latek 
mógł zrobić wszystko, nawet roz-
palić grilla. Ostatecznie uderzył 
bez przyjęcia… kilka metrów nad 
bramką. Co poniekąd wyjaśnia 
czemu Kieplin – jakby nie było 
zawodnik z  niezłymi umiejętno-
ściami – w swojej najlepszej pod 
względem strzeleckim rundzie za-
liczył trzy trafienia.

Pelikan w środę na pewno nie 
był zespołem słabszym od Jagi. 
Długimi momentami nawiązał do 
dobrej gry z drugiej połowy me-
czu ze Świtem. Przegrał w dużej 
mierze z powodu swoich słabości, 
a  nie siły rywala (chociaż tę też 
należy docenić). Trzeba jednak 
zachować czujność. Po porażce 
w Białymstoku Pelikan nadal jest 
ósmy (trudno, żeby było inaczej, 
skoro nikt inny w  środę nie od-
rabiał zaległości), ale Jagiellonia 
ma od łowiczan tylko pięć punk-
tów mniej i przy tym… trzy zale-
głe mecze.

Mateusz Lis

Piłka nożna | Zaległy mecz 17. kolejki

Blamaż na koniec roku
GKS POGOŃ GRODZISK MAZOWIECKI 4 (1)
KS PELIKAN ŁOWICZ  0 (0)
1:0 – Patryk Szymański (41), 2:0 – Michał Wrzesiński (52), 3:0 – Michał 
Strzałkowski (75), 4:0 – Bartłomiej Urbański (78).
Pelikan: Patryk Orzeł – Krystian Mycka, Grzegorz Wawrzyński, Piotr Tkacz, 
Michał Żółtowski (56 Kuba Jóźwiak) – Patryk Pomianowski, Piotr Piekarski 
– Filip Kowalczyk (87 Krystian Kruk), Kuba Wardzyński (56 Kamil Woźniak), 
Maciej Wyszogrodzki – Krystian Białas (56 Dawid Kieplin). Sędziował: Pa-
weł Kostko (Białystok). Żółta kartka: Patryk Pomianowski (3) – Pelikan. 

Ponad rok temu w  Grodzisku 
Mazowieckim, będąca wówczas 
beniaminkiem, Pogoń podejmo-
wała Pelikana. Łowiczanie nie 
mieli wówczas litości dla rywala 
i wygrali 5:0. Można powiedzieć, 
że teraz grodziszczanie wzięli sro-
gi rewanż za tamtą klęskę. A co 
ciekawe, w  niedzielę w  zespole 
gospodarzy zagrało aż dziewięciu 
graczy, którzy grali w przegranym 
0:5 spotkaniu.

Sprowadzenie grudniowej po-
tyczki obu zespołów do chęci re-
wanżu byłoby jednak zbyt dużym 
uproszczeniem. Przede wszyst-
kim Pogoń przystąpiła do meczu 
jako lider. Ponadto podopieczni 
Krzysztofa Chrobaka już po so-
botnich meczach byli pewni, że 
miejsce w  „ósemce” na koniec 
rundy mają zagwarantowane. 

Relację z  pierwszej połowy 
spotkania właściwie by można 
skrócić do opisu ostatnich pięciu 
minut tej odsłony gry. Wcześniej 
żadna ze stron nie potrafiła osią-
gnąć przewagi, a co gorsze dla ob-

serwatorów meczu – nie stworzyła 
żadnej okazji strzeleckiej. Wszyst-
ko wskazywało na to, że ta odsło-
na zakończy się bezbramkowym 
remisem.

Jednak w  41. minucie Pogoń 
przeprowadziła akcję jakiej od li-
dera można oczekiwać. Gospoda-
rze na połowie Pelikana wymienili 
kilka podań na jeden-dwa kontak-
ty. Damian Jaroń posłał dokładną 
piłkę w pole karne, Michał Strzał-
kowski zgrał ją do Patryka Szy-
mańskiego, który bez przyjęcia 
oddał precyzyjny strzał przy sa-
mym słupku. Jeszcze przed prze-
rwą powinno być 2:0. Po dośrod-
kowaniu w polu karnym pogubił 
się Piotr Tkacz, któremu piłka od-
biła się od pleców. W polu bram-
kowym przejął ją Sebastian Ko-
biera i zagrał wzdłuż bramki. Na 
linii bramkowej stał Bartosz Bro-
niarek, ale były stoper Ptaków nie 
trafił w mocno zagraną piłkę.

Do 40. minuty z gry łowiczan 
można było być względnie zado-
wolonym. Jasne, ofensywa Pta-

ków właściwie nie istniała, ale 
obrona dobrze funkcjonowała. Li-
der też nie potrafił dostać się pod 
bramkę Orła. Obrońcy wygrywa-
li większość pojedynków i do tego 
kilka razy udało się złapać rywali 
na pułapkach ofsajdowych. Klu-
czem do sukcesu w meczu z wy-
żej notowanym rywalem mogła 
być właśnie defensywa. Jednak 
w  końcówce pierwszej połowy 
wszystko się rozsypało.

Jeżeli ktoś miał nadzieję, że Pe-
likan po zmianie stron rzuci się 
do odrabiania strat, to mocno się 
przeliczył. To gospodarze od razu 
założyli wysoki pressing. Biało-
-zieloni mieli problem z  opusz-
czeniem własnej połowy. Siedem 
minut wystarczyło, aby taktyka 
grodziszczan dała efekt. 

Mykola Dremliuk szybko za-
reagował i zdecydował się na po-
trójną zmianę. Trzeba przyznać, 
że zmiennicy pokazali się nieźle. 
Kamil Woźniak wziął na siebie 
ciężar gry i cały czas pokazywał 
się kolegom. Dynamicznymi raj-
dami na lewej flance obrońcom 
dał się we znaki Jóźwiak, a swo-
je przebłyski miał Dawid Kieplin. 
Można się jednak zastanawiać czy 
poprawa gry łowiczan wynikała 
z ich postawy, czy jednak z tego, 
że gospodarze po prostu dali się 
biało-zielonym wyszumieć przez 
kilka minut. 

Była też mała kontrowersja – 
w  polu karnym przedzierał się 
Kieplin i  po starciu z  rywalem 
padł na murawę, ale sędzia nie 
użył gwizdka. Jednak przez te kil-
ka minut Przyrowski nie był za-

trudniony ani razu (chyba, że do 
wznawiania gry) i uprzedzając już 
nieco fakty – biało-zieloni przez 
cały mecz nie oddali ani jednego 
celnego strzału.

A w  końcówce Pogoń dopeł-
niła dzieła zniszczenia. Najpierw 
kwadrans przed końcem błyska-
wiczną kontrę atomowym strza-
łem z  pola karnego wykończył 
Michał Strzałkowski, a  trzy mi-
nuty później Bartłomiej Urbański 
wykończył dośrodkowanie Strzał-
kowskiego strzałem głową z  bli-
ska ustalając wynik na 4:0. W 
tych akcjach było już widać, że 
podopieczni Dremliuka po prostu 
się poddali. Po prostu czekali na 
gwizdek kończący mecz i ligowe 
zmagania w tym roku.

Wygrana Pogoni w  tym me-
czu była w pełni zasłużona. Wy-
daje się jednak, że 0:4 to aż zbyt 
wysoki wymiar kary dla biało-
-zielonych. Pelikan nie był zespo-
łem gorszym o kilka klas od ry-
wala i nie czekał od początku na 
wymierzanie kolejnych ciosów. Z 
drugiej strony – łowiczanie rywa-
lom właściwie nie zagrażali, go-
spodarze mogli wygrać jeszcze 
wyżej, a  Strzałkowski powinien 
mieć na koncie hat-tricka. 

W Łowiczu mogą odetchnąć, 
ale tylko dlatego, że ligowe zma-
gania w  tym roku dobiegły koń-
ca. W ostatnich trzech meczach 
tej jesieni Pelikan zdobył zaled-
wie punkt. To pozwoliło na utrzy-
manie miejsca w czołowej „ósem-
ce”, ale walka o jego zachowanie 
w marcu na pewno będzie emo-
cjonująca. Mateusz Lis

Piłka nożna | Zaległe mecze III ligi

Pogoń umocniła się
To już koniec ligowego grania 

w tym roku. Niektóre z zespołów 
mają jeszcze do nadrobienia zale-
głości, ale te mecze odbędą się do-
piero za kilka miesięcy. 

Na fotelu lidera umocniła się 
Pogoń. Grodziszczanie mają pięć 
oczek przewagi nad Świtem i do 
tego zaległe spotkanie z Błonian-
ką. Dla podopiecznych Chrobaka 
to naprawdę dobry układ – tym 
bardziej, że w marcu czekają ich 
jeszcze potyczki z drugim Świtem 
i  trzecią Polonią. Pogoń to także 
pierwszy (i jak na razie jedyny) 
zespół w  III lidze, który zagwa-
rantował sobie już miejsce w czo-
łowej „ósemce”.

Na przeciwnym biegunie zna-
lazł się Ursus. Stołeczni nie mają 
już szans na dostanie się do czo-
łowej „ósemki”. Zremisowali jed-
nak z Jagiellonią II, co jest dobrą 
wiadomością dla Pelikana – bia-
łostocczanie mają jeszcze trzy za-
ległe mecze względem łowiczan, 
a tracą do podopiecznych trenera 
Dremliuka tylko 4 punkty.  M. Lis

 �Zaległy mecz 12. kolejki III ligi 
– grupa I: SSA Jagiellonia II Biały-
stok – KS Pelikan Łowicz 2:1 (1:0). 

 �Zaległy mecz 12. kolejki: Polo-
nia Warszawa SA – TS Konsport So-
kół Aleksandrów Łódzki 1:0 (0:0).

 �Zaległy mecz 15. kolejki: MLKS 
Znicz Biała Piska – Legia II Warsza-
wa SA 1:0 (1:0).

 �Zaległy mecz 18. kolejki: SSA 

Jagiellonia II Białystok – KS Ursus 
Warszawa 2:2 (2:1).

 �Zaległy mecz 17. kolejki: GKS 
Pogoń Grodzisk Mazowiecki – KS 
Pelikan Łowicz 4:0 (1:0).

1. GKS Pogoń Grodzisk Maz. (1) 17 39 42-15

2. MKS Świt Nowy Dwór Maz. (2) 18 34 35-20

3. Polonia Warszawa SA (3) 18 34 32-18

4. MLKS Znicz Biała Piska (6) 18 33 34-32

5. Legia II Warszawa SA (4) 18 30 33-22

6. Unia Skierniewice Non-Profit sp. zoo (5) 18 30 33-22

7. KS Legionovia Legionowo (7) 17 30 23-16

8. KS Pelikan Łowicz (8) 18 29 29-26

9. TS Konsport Sokół Aleksandrów Ł. (9) 18 27 30-16

10. KS Sand-Bus Kutno (10) 18 26 27-28

11. RKS Radomsko (11) 18 25 27-27

12. GKS LZS Wikielec (12) 18 25 26-32

13. SSA Jagiellonia II Białystok (15) 15 25 27-21

14. KS Błonianka Błonie (14) 16 23 32-25

15. RKP Broń 1926 Radom (15) 18 20 20-31

16. KS Ursus Warszawa (16) 18 19 22-29

17. KS Lechia Tomaszów Maz. SA (17) 17 17 22-42

18. MKS Ruch Wysokie Maz. (18) 17 17 20-31

19. MMKS Concordia Elbląg (19) 17 17 16-22

20. MKS Kaczkan Huragan Morąg (20) 18 16 20-33

21. ZKS Olimpia Zambrów (21) 18 11 22-36

22. KS Wasilków (22) 18  8 15-52

 �Zaległe mecze III ligi: 7. ko-
lejka: SSA Jagiellonia II – MKS 
Ruch Wysokie Maz. (27.02.2021). 
14. kolejka: KS Lechia 1923 To-
maszów Maz.SA – KS Błonianka 
(7.03.2021). 16. kolejka: SSA Ja-
giellonia II (10.03.2021). 17. kolejka: 
KS Legionovia – SSA Jagiellonia II 
Białystok (6.03.2021). 18. kolejka: 
KS Błonianka – GKS Pogoń Gro-
dzisk Maz. (27/28.02.2021).
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KKS Bzura blisko zwycięstwa
Wiele pracy w ostatnim czasie 

mieli młodzi zawodnicy z  KKS 
Bzura Łowicz. W ciągu 7 dni ło-
wicki team rozegrał aż trzy me-
cze i w ostatnim z nich był bliski 
pierwszej wygranej w  tym sezo-
nie. Do szczęścia zabrakło trzech 
punktów. 

W meczu z  mocnym liderem 
tabeli ŁKS Szkoła Gortata I Bzura 
przegrała 111:43, w starciu z MKS 
Ósemka II Skierniewice nasz ze-
spół przegrał 63:81, a w ostatnim 
pojedynku przegrali 78:80 z ŁKS 
Szkoła Gortata II. 

Mecz z liderem nie był zły. Plan 
w obronie został wykonany i nasi 
koszykarze stracili mniej punktów 
niż w spotkaniu z pierwszej rundy 
(49:152).

W spotkaniu z  MKS Ósemką 
II Skierniewice łowiczanie mieli 
nadzieję na równą walkę i może 
nawet na zwycięstwo. Nieste-
ty, podopieczni trenera Cezarego 
Włuczyńskiego postawili mocne 
warunki i po raz drugi w tym se-
zonie udowodnili, że są lepsi. 

– W meczu ze Skierniewica-
mi przyszedł kryzys. Nie graliśmy 
tak konsekwentnie w obronie, jak 
w  poprzednich spotkaniach. Po-
mimo wyraźnej przewagi w grze 
pod tablicami, pozwoliliśmy prze-
ciwnikom na zbyt wiele w  ata-
ku. Doszła jeszcze do tego fatal-
na skuteczność. Wyciągniemy 
wnioski. Gdybym miał kogoś wy-
różnić to  Szymona  Mostowskie-
go i Oliwiera Kołaczyńskiego – za 
oba mecze. – podsumował   tre-
ner KKS Bzura-2006 Łowicz.

W minioną sobotę kadeci Bzu-
ry podejmowali w hali ZSP nr 3 
na ul. Powstańców 1863 r. dru-
gi zespół ŁKS II, który był w ich 

zasięgu i  liczyli na pierwsze 
zwycięstwo. W pierwszym me-
czu w Łodzi gospodarze wygrali 
68:61, ale we własnej hali Bzura 
była faworytem. Niestety, łodzia-
nie byli bardzo skuteczni, odsko-
czyli na bezpieczną odległość 
i  odnieśli zwycięstwo dwoma 
punktami. 

– Już w poprzedniej kolejce li-
czyliśmy na lepszy rezultat. Nie-
stety, nie udało się. Nasze wy-
niki względem wcześniejszych 
meczów z  danym rywalem, po-
kazują, że jest poprawa i idziemy 
w dobrym kierunku. Mecz z ŁKS 
II był dla nas szansą na podbu-
dowanie morale, dlatego mocno 
przygotowywaliśmy się do niego 
przez cały tydzień. Graliśmy jed-
nak bardzo nieregularnie. Ta po-
rażka bardzo boli, zwłaszcza, że 
na własnym parkiecie – mówi tre-
ner Sękalski.   zł

7. kolejka wojewódzkiej ligi ko-
szykówki kadetów U15 – gr. A:
�ŁKS I Szkoła Gortata Łódź – 
KKS Bzura-2006 Łowicz 111:43 
(16:12, 31:4, 28:10, 36:17)

Bzura-2006: Oliwier Kołaczyński 
12, Damian Czajka 10, Szymon 
Mostowski 9 (1x3), Norbert Wojda 
8 i Michał Zawadzki 2 oraz Antoni 
Kowalczyk 2 i Kacper Szymański.
Zaległy mecz 6. kolejki:

 �MKS Ósemka II Skierniewice – 
KKS Bzura-2006 Łowicz 81:63 
(18:17, 20:15, 22:20, 21:11)
Bzura-2006: Oliwier Kołaczyński 
18, Damian Czajka 15, Szymon 
Mostowski 13, Norbert Wojda 12 
i Michał Zawadzki 4 oraz Antoni 
Kowalczyk 1 i Kacper Szymański.
9. kolejka:

 �KKS Bzura-2006 Łowicz – ŁKS 
II Szkoła Gortata Łódź 78:80 
(19:25, 19:16, 15:28, 25:11)
Bzura-2006: Damian Czajka 24, 
Szymon Mostowski 18, Oliwier Ko-
łaczyński 17 (1x3), Norbert Wojda 
15, Adrian Śmigiera 4, Michał Za-
wadzki, Antoni Kowalczyk, Kacper 
Szymański.

1. ŁKS I Szkoła Gortata Łódź (2) 7 14 835-313

2. PKK 99 Pabianice (1) 6 11 556-382

3. MKS Ósemka II Skierniewice (3) 6 11 475-393

4. ŁKS II Szkoła Gortata Łódź (6) 7 10 418-658

5. UMKS Piotrcovia Piotrków Tryb. (4) 8   9 479-379

6. KKS Bzura-2006 Łowicz (5) 8   8 492-770

Koszykówka | Wojewódzka liga kadetów U-15 M grupa B

Kadeci Księżaka bez szans ze starszymi
W poprzednich artykułach pi-

saliśmy, że ciężko się walczy ze 
starszymi o rok rywalami w me-
czach koszykówki i to się potwier-
dza w kolejnych pojedynkach re-
prezentantów Łowicza w  lidze 
kadetów do lat 15 (U 15M). Pod-
opieczni trenera Bartosza Włu-
czyńskiego z  UMKS Księżak 
Łowicz w minionym tygodniu za-
grali dwa kolejne mecz i musieli 
przełknąć gorycz wysokich pora-
żek. 

W meczu z KS Kutno łowicza-
nie przegrali 36:99 i tu było widać 
nieznaczną poprawę w  stosunku 
do pierwszego starcia, zakończo-
nego porażką 33:132. 

W zaległym spotkaniu z MKS 
Ósemką I Skierniewice to już był 
pogrom (:202)21, ale warto pa-

miętać, że rywal jest o  rok star-
szy i jest jednym z lepszych ekip 
w  Polsce w  roczniku 2006. W 
pierwszym starciu Księżacy po-
radzili sobie lepiej i  przegrali 
11:143, zatem tym razem obrona 
była słabsza. 

– Dwa razy mocne „bęcki”. 
Z Kutnem, a  przede wszystkim 
z Ósemką była miazga. Mieliśmy 
problem z wyjściem do piłki. Bar-
dzo dobrze nas odcinali. Pojawi-
ło się pełno strat, wynikających 
z  mocnej obrony i  siły fizycznej 
przeciwników. Chłopcy są cały 
czas przestraszeni na boisku, je-
żeli grają ze starszymi. Musimy 
ciągle pracować nad podstawowy-
mi elementami gry. Nie może tak 
być, że poprzedni mecz gramy na 
jakimś poziomie, a teraz jest zro-

biona miazga. Spokojnie, będą 
jeszcze grać... – twierdzi optymi-
stycznie Bartosz Włuczyński, tre-
ner UMKS Księżak-2007.  zł

7. kolejka wojewódzkiej ligi ko-
szykówki kadetów U15 – grupa 
B:

 �KS Kutno – UMKS Księ-
żak-2007 Łowicz 99:36 (20:10, 
22:11, 25:4, 32:11)
Księżak-2007: Maciej Fudała 10, 
Dawid Gładki 8 (1x3), Jan Doroba 
6, Mateusz Pińkowski i Ryszard 
Kurczak oraz Szymon Szygulski 8, 
Krystian Dutkowski 4, Konstanty 
Boguszewski, Rafał Wojda, Antoni 
Pietrzak i Marcin Szczęsny.
Najwięcej dla Kutna: Piotr Cybul-
ski 33 i Norbert Koszański 22.
Zaległy mecz 3. kolejki woje-
wódzkiej ligi koszykówki kade-
tów U15 – grupa B:

 �MKS Ósemka I Skierniewice 
– UMKS Księżak-2007 Łowicz 
202:21 (52:7, 54:4, 52:6, 44:4)
Księżak-2007: Dawid Gładki 8, 
Jan Doroba 3 (1x3), Mateusz Piń-
kowski 2, Ryszard Kurczak 2 i Szy-
mon Szygulski oraz Krystian Dut-
kowski 6, Marcin Szczęsny, Rafał 
Wojda i Antoni Pietrzak.
Najwięcej dla Ósemki I: Dorian 
El-Ward 52 (1x3) i Igor Grzybowski 
40.

1. MKS Ósemka I Skierniewice (1) 8 16 1213-293

2. AZS PWSZ I Skierniewice (2) 7 13 719-376

3. SKS Start Łódź (3) 7 11 565-620

4. KS Kutno (5) 7 10 554-560

5. UMKS Księżak-2007 Łowicz (4) 8   9 247-962

6. AZS PWSZ II Skierniewice (6) 7   7 276-763

W akcji Szymon Mostowski, czołowy zawodnik KS Bzura. 
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Kadeci Księżaka czekają na drugą rundę, gdzie rywale będą w ich 
zasięgu. 

Piłka siatkowa | 1. kolejka SŁALS 

Jednak siedem drużyn 
w pierwszej edycji

Po wielu problemach związa-
nych z  zakończeniem ubiegłe-
go sezonu ligi SAM, pojawiły 
się nowe – ze zgłoszeniem od-
powiedniej liczby zespołów. Or-
ganizatorzy stanęli jednak na 
wysokości zadania i liga amator-
skiej piłki siatkowej, wprawdzie 
pod zmienioną nazwą – SŁALS, 
czyli Skierniewicko-Łowickiej 
Amatorskiej Ligi Siatkówki, ru-
szyła w sobotę 5 grudnia. 

Pieczę nad rozgrywkami, któ-
re będą się odbywać w  naszym 
mieście nadal trzyma Krzysztof 
Olko, sędzia główny łowickiego 
SŁALS, zaś osobą odpowiedzial-
ną w Skierniewicach jest pracow-
nik OSiR, Michał Kędzior.

W sobotę, 5 grudnia, zosta-
ła rozegrana 1. kolejka I edycji 
SŁALS, czyli Skierniewicko-Ło-
wickiej Amatorskiej Ligi Siat-
kówki, w której łącznie wystartuje 
7 zespołów, dwa z Łowicza i pięć 
ze Skierniewic. W ostatniej chwi-
li z gry zrezygnowała ekipa Mni-
chy z Południa Głowno. Pierwsze 
pojedynki rozegrano w Skiernie-
wicach. 

– Po trudnym ubiegłorocznym 
sezonie, którego nie udało się za-
kończyć przez pandemię, próbo-
waliśmy zaplanować rozgrywki 
tego sezonu. W obecnej sytuacji 
epidemicznej, nie udało nam się 
zorganizować ligi w  Łowiczu, 
ale doszliśmy do porozumienia 
ze Skierniewicami, połączyliśmy 
wysiłek, aby liga jednak ruszy-
ła i udało się. Początkowo z Ło-
wicza zgłosiły się cztery zespoły, 
ale ostatecznie potwierdziły go-

towość gry tylko dwa, natomiast 
ze Skierniewic jest pięć zespo-
łów, więc liga będzie liczyć sie-
dem zespołów. Bardzo mnie to 
cieszy, ponieważ zachowamy cią-
głość sezonu. Może ta formuła 
się przyjmie i będziemy rozgry-
wać mecze w Skierniewicko-Ło-
wickiej lidze siatkówki. Mecze 
będą rozgrywane naprzemien-
nie, jeden weekend w  Łowi-
czu następny w  Skierniewicach.  
W Łowiczu mecze będą roz-
grywane tradycyjnie w  piąt-
ki, w  godzinach 18.30-20.00, 
zaś w  Skierniewicach różnie, 
ale głównie w  soboty. Zaplano-
wanych jest osiem kolejek plus 
prawdopodobnie runda podzielo-
na na grupy, po cztery spotkania 
– opowiedział Krzysztof Olko, 
sędzia główny łowickiej SŁALS.

Po 1. kolejce liderem jest jeden 
z  faworytów: Skierniewicki Wę-
giel, który jednak rozegrał już dwa 
mecze, pokonując nasz team LKS 
Retki 3:1. 

Na drugim miejscu plasuje się 
UKS Korabka Łowicz. W 1. kolej-

ce łowiczanie pokonali 3:0 Pumę 
Puszcza Mariańska. 

W najbliższy piątek, 11 grudnia 
mecze rozegrane zostaną w Łowi-
czu w hali sportowej OSiR nr 2 na 
ul. Topolowej 2. Początek spotkań 
o godzinie 18.30.  zł
1. kolejka 1. edycji SŁALS:

 �SS Puma Puszcza Mariańska – 
UKS Korabka Łowicz 0:3 (15:25, 
11:25, 25:27)

 �Korabka: Jakub Zagórowicz 9 
(5 serwis, 5 atak i 1 blok), Rafał 
Dudziński 9 (3 serwis i 6 atak), Mi-
kołaj Roguz 7 (6 atak i 1 blok), Da-
wid Pawlak 5 (3 atak i 2 blok), Filip 
Jałoszyński 4 (atak), Mateusz Woż-
niak 3 (3 blok), Oskar Klimkiewicz 
2 (1 serwis i blok), Dominik Pacler 
2 (2 blok), Maciej Iwanow, Mateusz 
Kwasek, Oskar Panek, Adam Pie-
trzak i Dominik Zabost.

 �Skierniewicki Węgiel Skier-
niewice – LKS Retki 3:1 (22:25, 
25:21, 25:17, 25:20)
Retki: Piotr Głowacki 15 (1 serwis, 
13 atak i 1 blok), Mariusz Głowacki 
14 (14 atak), Marcin Głowacki 8 (8 
atak), Mateusz Guzek 5 (1 serwis 
i 4atak), Tomasz Ploch 5 (5 atak), 
Marcin Suder 1 (1 serwis), Daria 
Koza, Jacek Koza, Maciej Koza, 
Paweł Koza, Rafał Koza, Dawid 
Górski i Adrian Kubica.

 �OSK Ekonomik Skierniewice 
– Ignis Skierniewice 0:3 (18:25, 
19:25, 21:25)
Pauza: AZS PWSZ Skierniewice.

1. Skierniewicki Węgiel Skierniewice 2 5 6-3

2. UKS Korabka Łowicz 1 3 3-0

3. Ignis Skierniewice 1 3 3-0

4. AZS PZSZ Skierniewice 1 1 2-3

5. LKS Retki 1 0 1-3

6. OSK Ekonomik Skierniewice 1 0 0-3

7. SS Puma Puszcza Mariańska 1 0 0-3

UKS Korabka Łowicz w mocnym zestawieniu zaczął zmagania a SŁALS. 
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LKS Retki zaczął ligę od porażki z faworytem ze Skierniewic. 
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Tenis stołowy | II i III liga UMKS Księżak 

Powalczyli z wiceliderem 
Już ósmy mecz w II lidze w mi-

niony weekend rozegrali tenisiści 
stołowi UMKS Księżak Łowicz. 
W niedzielę, 6 grudnia w meczu 
rozegranym w  Łowiczu, pod-
opieczni trenera Cezarego Zny-
ka podejmowali wicelidera tabeli 
UKS Orlęta Bilcza. Łowiczanie 
mocno się postawili wyżej noto-
wanym rywalom, jednak przegra-
li 4:6. 

Goście, którzy byli faworyta-
mi spotkania, na nowy sezon po-

zyskali dwóch zawodników na 
pierwszy stół, ale Księżacy ro-
zegrali bardzo dobre spotkanie 
i byli bliscy remisu. Po grach de-
blowych przegrywali 2:4, dopro-
wadzili po dwóch wygranych do 
stanu 4:4 i o zwycięstwie gości za-
decydowały przegrane przez nasz 
zespół ostatnie dwie gry.

 �8. kolejka II ligi: UMKS Księżak 
Łowicz – UKS Orlęta Bilcza 4:6; 
pkt.: Michał Szczepanek 1,5, Piotr 
Podsędek 1,0, Mateusz Podsędek 
1,0 i Mateusz Guzek 0,5, LKS Bia-
ła Rawska – MKS Jedynka Łódź 
10:0, KS Energetyk Dzianiny Łódź 
– MLUKS Brzeziny 6:4, MUKS 
Włókniarz Pabianice – GLKS Bu-
rza Pawlikowice 6:4. Awansem 
mecz 11. kolejki II ligi tenisa stoło-
wego mężczyzn: UKS Orlęta Bilcza 
– LKS Biała Rawska 6:4.

1. KS Polonia MC Auto Serwis Kielce (1) 8 16 70-10

2. UKS Orlęta Bilcza (2) 9 16 63-27

3. LKS Biała Rawska (3) 9 14 65-25

4. UKS Agaris Maków (4) 6 10 43-17

5. KS Energetyk AMŁ Dziadziny Łódź (6) 8  9 38-42

6. UKS Meteor Wąchock (5) 7  7 36-34

7. MLUKS Brzeziny (7) 8  6 37-43

8. UMKS Księżak Łowicz (8) 8  6 34-46

9. MKS Jedynka Łódź (9) 6  4 26-34

10. ULKS Moszczenica (10) 7  2 23-47

11. MUKS Włókniarz Pabianice (11) 8  2 21-59

12. GLKS Burza Pawlikowice (12) 8  0 16-64

Bardzo dobrze w rozgrywkach 
III ligi radzi sobie druga drużyna 
Księżaka, która wygrała już po raz 
czwarty.

W niedzielę w Łowiczu nasi te-
nisiści zwyciężyli z drużyną LKS 
Jutrzenka Bychlew 8:2 (punkty: 
Mateusz Rudak 2,5, Przemysław 
Myczka 2,5, Dawid Papuga 1,5 
i  Szymon Sierota 1,5) i  zajmuje 
obecnie 5. miejsce w tabeli III ligi 
(4 zwycięstwa, 2 remisy i 2 poraż-
ki).  zł

Debel Michał Szczepanek  
i Mateusz Guzek to mocny punkt 
drugoligowego Księżaka. 
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PROGNOZA POGODY | 10.12.2020 – 16.12.2020

SYTUACJA SYNOPTYCZNA: 
Pogodę kształtuje zatoka niżowa.  
Napływa chłodna i wilgotna masa powietrza 
polarno-morskiego.

CZWARTEK - PIĄTEK: 
W czwartek pochmurno, okresami słabe 
opady śniegu. W piątek pochmurno,  
bez opadów.  Widzialność dobra.  
Wiatr wschodni, słaby, 3-4 m/s.  
Temp. max w dzień: od + 2 st. C w czwartek 
do + 4 st. C w piątek. Temp. min w nocy:  
+ 2 st. C do  + 1 st. C.

SOBOTA - NIEDZIELA: 
W sobotę pochmurno, miejscami słabe 
opady śniegu. W niedzielę zachmurzenie 
duże, bez opadów. Widzialność dobra. 
Wiatr wschodni, słaby, 3-4 m/s.  
Temp. max w dzień: + 4 st. C w sobotę  
do  + 5 st. C w niedzielę.  
Temp. min w nocy:  + 3 st. C do  + 2 st. C.

PONIEDZIAŁEK - WTOREK - ŚRODA: 
Zachmurzenie duże, miejscami 
przejaśnienia, bez opadów. Widzialność 
dobra. Wiatr południowy i południowo-
zachodni, słaby, 3-4 m/s.  
Temp. max w dzień: + 4 st. C do  + 5 st. C.  
Temp. min w nocy:  + 3 st. C do  + 2 st. C.

BIURO METEOROLOGICZNE CUMULUS

PROGNOZA BIOMETEOROLOGICZNA:  
Pogoda niekorzystnie wpływać będzie  
na nasze samopoczucie. 

Futsal | Kia Open I liga

Dobra skuteczność na starcie
Bardzo dużo goli padło 

w  pierwszej kolejce Kia Open I 
ligi, która zainaugurowała swoje 
rozgrywki w niedzielę 6 grudnia. 
Pierwszym liderem tabeli został 
ubiegłoroczny triumfator rozgry-
wek Ogrodowa Fruktus SMS 
Dąbkowice, która nie dała naj-
mniejszych szans Victorii Bie-
lawy, wygrywając aż 8:0. Pięć 
z ośmiu goli strzelili gracze Unii 
Skierniewice: trzy trafienia Dawi-
da Dzięgielewskiego i po jednym 
Damiana Makucha i Kacpra Ka-
raska.

W innych meczach również 
sporo się działo. Blokersi pora-
dzili sobie w meczu z Błękitnymi 
Dmosin, zwyciężając 3:0. Bloker-
sów do wygranej pociągnęli Paweł 
Graczyk (autor dwóch goli) i Ja-
cek Woźniak. 

Świetnie w  nowych bar-
wach spisał się Rafał Bogus, któ-
ry w  pierwszym meczu w  No-
vum Pędzących Imadłach strzelił 
aż pięć z siedmiu goli zdobytych 
przez zespół z Łowicza w starciu 
z  FC Łaguszew. Pozostałe dwa 
gole strzelili Piotr Gawlik i  To-
masz Dąbrowski. 

Cztery gole Radosława Kuciń-
skiego i prowadzenie Fantazji do 
przerwy 4:3 z Chińską nie pozwo-
liły na chociażby zdobycie jedne-

go punktu przez zespół z Głowna. 
Chińska podkręciła tempo w dru-
giej połowie i wygrała 7:4. Duża 
w tym zasługa Arkadiusza Błasz-
czyka, którzy strzelił cztery gole 
i doświadczonego Roberta Hyże-
go. 

W ostatnim meczu Druży-
na Kia Renix pokonała Bo Dach 
Grudze 5:3. W tym spotkaniu do-
brze wyglądała współpraca braci 
Trakul, którzy strzelili po jednym 
golu. 

W najbliższy weekend 12-13 
grudnia odbędą się dwie następ-
ne serie gier (mecze zarówno 

w sobotę jak i w niedzielę). Naj-
ciekawiej zapowiada się niedziel-
ne spotkanie Drużyny Kia Łowicz 
z Chińską, które zaplanowane jest 
na godzinę 19.00.  ever
1. kolejka XXVIII edycji Kia Open 
I ligi ŁoLiF: 

 �LZS Błękitni Dmosin – Bloker-
si Łowicz 0:3 (0:1); br.: Paweł 
Graczyk 2 (6 i 12) i Jacek Woźniak 
(19).

 �Ogrodowa Fruktus SMS Dąb-
kowice – LKS Victoria Bielawy 
8:0 (3:0); br.: Krzysztof Adamski 2 
(3 i 7), Dawid Dzięgielewski 3 (6, 12 
i 14), Damian Makuch (16), Kacper 

Karasek (17) i Tomasz Czajkowski 
(18).

 �Novum Pędzące Imadła Ło-
wicz – FC Łaguszew 7:0 (2:0); 
br.: Rafał Bogus 5 (3, 8, 13, 14 i 16), 
Piotr Gawlik (15) i Tomasz Dąbrow-
ski (20).

 �Fantazja Głowno – Chińska 
Dach-Lux Trans Expres Łowicz 
4:7 (4:3); br.: Radosław Kuciński 
4 (2, 5, 6 i 7) – Arkadiusz Błasz-
czyk 4 (2, 9, 18 i 19), Volodymir 
Molodczenko (10), Robert Hyży 
(17) i Michał Nowakowski (20). 
Żółta kartka: Przemysław Imiołek 
(1) – Fantazja.

 �Drużyna KIA Renix Łowicz – 
Bo-Dach Grudze 5:3 (4:2); br.: Ad-
rian Binienda (5), Bartłomiej Tkacz 
(6), Rafał Trakul (7), Mariusz Trakul 
(9) i Michał Świdrowski (19) – Karol 
Kruk (8), Robert Levente Tamas 
(10) i Michał Redzisz (20). Żółta 
kartka: Piotr Tkacz (1) – Drużyna.

1. Ogrodowa Fruktus SMS Dąbkowice (2) 1 3 8-0 

2. Novum Pędzące Imadła Łowicz (1) 1 3 7-0 

3. Chińska Dach-Lux Trans Expres Łowicz (6) 1 3 7-4 

4. Blokersi Łowicz (7) 1 3 3-0 

5. Drużyna Kia Renix Łowicz (3) 1 3 5-3 

6. Bo-Dach Grudze (8) 1 0 3-5 

7. Fantazja Głowno (5) 1 0 4-7 

8. LZS Błękitni Dmosin (4) 1 0 0-3 

9. FC Łaguszew (b) 1 0 0-7 

10. LKS Victoria Bielawy (10) 1 0 0-8

Futsal | Keeza II liga

Olimpia lepsza w derbach
W meczu Marbud – Olimpia 

czyli dwóch drużyn z Chąśna pa-
dło sześć goli, ale zdecydowanie 
więcej powodów do zadowolenia 
mieli gracze „Olimpijczyków”, 
którzy zwyciężyli 5:1 (1:1). Po 
dwa gole dla zwycięzców strzeli-
li Sebastian Witkowski i  Marcin 
Matuszewski, a  Marbud nie wy-
korzystał prowadzenia, na które 
wyprowadził ich Sebastian Lenar-
czyk.

W pozostałych meczach rów-
nież działo się sporo ciekawego. 
W meczu dwóch mocnych zespo-
łów lepsi okazali się Błękitni II 
Dmosin, którzy wygrali z Mikobą 
United Klewków 4:1.

Porażkę zaliczyli gracze Su-
biektu Nieborów, którzy mini-
malnie przegrali z  Mal-Budem 
Łowicz 1:2. Bramkę na wagę 
zwycięstwa w  23. minucie gry 
strzelił Damian Okupski. 

Osiem goli padło w meczu FC 
Jeziorko z  Promilem Let’s Dan-
ce Łowicz. Co ciekawe aż sześć 
z nich zdobyli bracia Trakul, dla 
których był to ostatni mecz w dru-
żynie z Jeziorka (obaj w niedzielę 
zagrali już w Drużynie Kia Renix 
Łowicz). 

Liderem są Błękitni II Dmosin, 
którzy mają na swoim koncie sie-
dem punktów. Po sześć „oczek” 
mają natomiast FC Jeziorko, Mi-
koba United i Subiekt.  ever
3. kolejka XXVIII edycji Keeza II 
ligi ŁoLiF: 

 �LZS Błękitni II Dmosin – Miko-
ba United Klewków 4:1 (3:0); br.: 
Piotr Mielczarek (4), Mateusz Lub-
czyński 2 (6 i 7) i Mariusz Supera 
(14) – Rafał Gala (20).

 �KS Stefan Łowicz – Vinci Ło-
wicz 1:4 (1:2); br.: Maciek Kosio-
rek (4) – Tomasz Wudkiewicz (7), 
Jan Sejdak 2 (8 i 23) i Arkadiusz 
Sobieraj (23). Żółta kartka: Tomasz 
Zimny (1) – Stefan.

 �Subiekt Nieborów – Mal-Bud 
Łowicz 1:2 (0:1); br.: Piotr Sko-
neczny (22) – Michał Kołudzki (3) 
i Damian Okupski (23). Żółta kart-
ka: Szymon Wódka (1) – Mal-Bud.

 �Marbud Chąśno – GKS Olimpia 
Chąśno 1:5 (1:1); br.: Sebastian 
Lenarczyk (6) – Przemysław Bury 
(8), Sebastian Witkowski 2 (14 i 23) 
i Marcin Matuszewski 2 (16 i 20).

 �FC Jeziorko – Promil Let’s Dan-
ce Dzierzgów 7:1 (2:1); br.: Rafał 
Trakul 4 (2, 6, 14 i 24), Mariusz Tra-
kul 2 (15 i 19) i Dominik Łukawski 
(16) – Kuba Niedźwiadek (11).
Pauza: Alcatraz Łowicz.

1. LZS Błękitni II Dmosin (3) 3 7 10-4

2. FC Jeziorko (5) 3 6 15-8

3. Mikoba United Klewków (1) 3 6 11-8

4. Subiekt Nieborów (2) 3 6 9-6

5. Mal-Bud Łowicz (7) 3 5 6-5

6. GKS Olimpia Chąśno (9) 3 3 13-12

7. Alcatraz Łowicz (4) 2 3 8-8

8. Vinci Łowicz (10) 2 3 5-6

9. Marbud Chąśno (6) 2 3 3-6

10. KS Stefan Łowicz (8) 3 1 3-9

11. Promil Let’s Dance Dzierzgów (11) 3 0 3-15

Futsal | Zina III liga

Vagat nadal wygrywa
Komplet punktów po trzech ro-

zegranych meczach mają zawod-
nicy Vagatu Domaniewice, którzy 
liderują w Zina III lidze. Tym ra-
zem Vagat poradził sobie z Team 
Kutno, ale wygrana nie przyszła 
łatwo. Vagat w dużej mierze dzię-
ki hat-trickowi Damiana Kostrze-
wy wygrał 5:3 (2:1).

Po bezbramkowej pierwszej po-
łowie, dopiero po przerwie padły 
gole w meczu Victorii Zabostów 
ze Startem Złaków Borowy. Lep-
si okazali się gracze Startu, którzy 
wygrali 3:1. 

W identycznym stosunku wy-
grali zawodnicy Bezedury, którzy 
okazali się lepsi od FC Jamno. 

Tylko jeden gol padł natomiast 
w meczu Ha Ha Ha! Łowicz ze 
Spartą Piątek, a strzelił gol Maciej 
Szymański, zapewniają wygraną 
drużynie z Łowicza. 

Hat-trick Bartosza Wojcie-
chowski oraz gole Huberta Kanii 
i Mariusza Rokickiego dały kom-
plet punktów Cartelowi Parma 
w starciu z  Imprezowym Klima-
tem Zielkowice. 

Najciekawiej było z  kolei 
w meczu Kolejarza Łowicz z Nie-
obliczalnymi Głowno. W meczu 
padł bowiem remis 5:5 (2:3), a aż 
trzy gole padły w samej końcówce 
tego emocjonującego starcia. 

W weekend odbył się również 
zaległy meczu pomiędzy Carte-
lem Parma a Team Kutno. W tym 
meczu lepsi okazali się zawodni-
cy z Kutna, którzy zwyciężyli 5:3 
(2:2).  ever
3. kolejka:

 �LKS Vagat Domaniewice 
– Team Kutno 5:3 (2:1); br.: 
Damian Jamroch (8), Damian 
Kostrzewa 3 (10, 19 i 23) i Adam 
Gibała (22) – Łukasz Waliszewski 
(6), Jakub Wojtczak (20) i Krystian 
Zdziarski (23).

Żółte kartki: Damian Kostrzewa (1) 
i Kacper Olesiński (1) – obaj Vagat.

 �LKS Victoria Zabostów Duży 
– LKS Start Złaków Borowy 1:3 
(0:0); br.: Roman Kucharski (21) 
– Szymon Bejda (15), Kamil Koła-
czyński (18) i Maciej Pełka (19).

 �Bezedura Łowicz – FC Jamno 
3:1 (1:0); br.: Sebastian Cichal (5), 
Paweł Karwat (17) i Konrad Grenda 
(24) – Bartłomiej Mitek (22).

 �Ha-Ha-Ha! Łowicz – Sparta 
Piątek 1:0 (1:0); br.: Maciej Szy-
mański (6).

 � Imprezowy Klimat Zielkowice 
– Cartel Parma 1:5 (1:0); br.: Jan 
Pawlata (8) – Hubert Kania (13), 
Mariusz Rokicki (15) i Bartosz Woj-
ciechowski 3 (17, 21 i 23).

 �Kolejarz Łowicz – Nieobliczal-
ni Głowno 5:5 (2:3); br.: Karol 
Moskwa 3 (2, 12 i 23), Damian 
Gendek (15) i Robert Jaros (24) – 
Piotr Plichta 2 (5 i 14), Mieczysław 
Chamera 2 (7 i 23) i Szymon Ko-
walczyk (9). 
Zaległy mecz 1. kolejki XXVIII 
edycji Zina III ligi ŁoLiF: 

 �Cartel Parma – Team Kutno 
3:5 (2:2); br.: Mariusz Rokicki 2 
(3 i 4) i Kacper Ledzion (24) – Łu-
kasz Waliszewski 2 (9 i 11), Jakub 
Wojczak (14), Kamil Krysiński (17) 
i Krystian Zdziarski (22).
Żółta kartka: Kacper Olak (1) 
i Grzegorz Jaska (1) – obaj Cartel.

1. LKS Vagat Domaniewice (1) 3 9 11-3

2. Ha-Ha-Ha! Łowicz (3) 3 7 6-4

3. Cartel Parma (6) 3 6 11-8

4. LKS Start Złaków Borowy (7) 3 6 7-9

5. Kolejarz Łowicz (2) 3 5 13-12

6. FC Jamno (4) 3 3 9-5

7. Team Kutno (10) 2 3 8-8

8. Imprezowy Klimat Zielkowice (5) 3 3 8-9

9. Bezedura Łowicz (11) 3 3 5-8

10. Sparta Piątek (9) 3 1 5-7

11. LKS Victoria Zabostów Duży (8) 2 1 2-4

12. Nieobliczalni Głowno (12) 3 1 5-13

Blokersi Łowicz (seledynowe stroje) wygrali z Błękitnymi Dmosin.
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Szachy | I Turniej Mikołajkowy

Kacper Zakrzewicz z kompletem punktów
W sobotę 5 grudnia w Restau-

racji „Polonia” w Łowiczu odbył 
się niecodzienny turniej szacho-
wy przeznaczony dla najmłod-
szych adeptów tej popularnej 
w powiecie łowickim dyscypliny. 
Po raz pierwszy miłośnicy spor-
tu w Łowiczu Robert Chojnowski 
i  Krzysztof Gajda wspólnie zor-
ganizowali turniej szachowy przy 
okazji Mikołajek. 

Zawody były przeprowadzone 
systemem szwajcarskim na dy-
stansie 7 rund w tempie P-10’+5”. 
Do rywalizacji o  przygotowane 

przez miejscową firmę Robkol 
puchary i  medale przystąpiło aż 
33 młodych szachistów. 

Po czterech godzinach rywali-
zacji „na deskach” triumfatorem 
zawodów został Kacper Zakrze-
wicz, który zwyciężył we wszyst-
kich swoich pojedynkach nie da-
jąc żadnych szans rywalom. Drugi 
ze stratą punktu do zwycięzcy był 
Franciszek Wojciechowski, a trze-
cie miejsce na podium przypa-
dło kolejnemu przedstawicielowi 
UKS „Pałac” Nieborów Dawido-
wi Grzelakowi (5,5 pkt.). 

W klasyfikacjach dodatkowych 
medale otrzymali zawodnicy do 
lat 14 i  do lat 10. Grupę „star-
szą” wygrał Ernest Wolski (UKS 
„Pijarski KS” Łowicz), drugi 
był Piotr Jabłoński (UKS Pałac), 
a  trzecia była Wiktoria Mitręga 
(UKS Pałac). Klasyfikację do lat 
10 wygrał Szymon Siekiera (UKS 
Pijarski), przed Aleksandrem Dą-
browiczem (UKS Pijarski) i Ma-
ciejem Ciesielskim (UKS „Jedyn-
ka” Łowicz). 

Wszystkie puchary i  medale 
wręczał Krzysztof Gajda, a  każ-

dy z  uczestników tych zawodów 
otrzymał nagrodę rzeczową oraz 
przepysznego słodkiego Mikołaja.

 Fischer

Najlepsi zawodnicy  
ze sponsorem Krzysztofem Gajdą.
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Halowa piłka nożna | „CUP Róża Kutno” Futsal 2020

Andrzejkowe 
rozgrywki młodych 
adeptów halówki
28 listopada w hali SP Nr 1 
w Kutnie odbył się 
Andrzejkowy Turniej Piłki 
Halowej pod nazwą „CUP 
Róża Kutno” Futsal 2020 
dla piłkarzy z roczników 
2012 oraz 2013.

Organizatorem zawodów było 
SL Salos „Róża Kutno” w Woź-
niakowie. Turniej cieszył się bar-
dzo dużym zainteresowaniem, na 
boiskach zaprezentowało się bli-
sko 200 zawodników i  zawodni-
czek w kategorii wiekowej Żak. 

W zawodach wzięły również 
udział drużyny: SPMKS Żychlin 
oraz GKS Bedlno. Ekipy te upla-
sowały się kolejno na trzecim 
i czwartym miejscu w klasyfi kacji 
końcowej zawodów. 

Rozgrywki stały na bardzo wy-
sokim poziomie zarówno spor-

towym, jak i  organizacyjnym. 
Uczestnicy bardzo żywiołowo re-
agowali na przebieg poszczegól-
nych spotkań. Mecze były bardzo 
wyrównane. 

Po zmaganiach sportowych 
wszyscy uczestnicy otrzyma-
li puchary, medale, dyplomy 
oraz gadżety ufundowane przez 
sponsorów. Wszystkim małym 
piłkarzom należą się słowa uzna-
nia za udział, zaangażowanie, wal-
kę do ostatniego gwizdka oraz za 
ducha fair-play, jaki przyświecał 
podczas rozgrywanych meczów. 

W roczniku 2012 najlepsza oka-
zała się drużyna KS Kutno. Ty-
tuł Króla Strzelców zdobył Rafał 
Albinowski (SPMKS Żychlin). 
W rozgrywkach najmłodszej gru-
py z  rocznika 2013 zwycięży-
ła drużyna KS Kutno. Najlepszy 
strzelec w  młodszej kategorii to 
Alan Pęgowski (KS Kutno).  mr 

Skład drużyny SPMKS Żychlin: 
Sebastian Zdziarski, Hubert Budzik, 
Adam Jankowski, Jakub Okupski, 
Filip Kamiński, Rafał Albinowski. 
Trener: Daniel Albinowski. 
Skład drużyny GKS Bedlno: Wa-
chowiak, Karwacki, Józwik, Szy-
mański, Tuwalski, Piórkowska, Rze-
pecki. Trener: Szczepan Kacprzak.
�SL Salos Róża Kutno – SPMKS 
Żychlin 3:3

 �GKS Bedlno – KS Kutno 1:2
 �SL Salos Róża Kutno – GKS 

Bedlno 1:1
 �SPMKS Żychlin – KS Kutno 1:2
 �SL Salos Róża Kutno – KS Kut-

no 1:0
 �SPMKS Żychlin – GKS Bedlno 

3:0
Klasyfi kacja turnieju:

1. KS Kutno 6 pkt. 4:3

2. SL Salos Róża Kutno 5 pkt. 5:4

3. SPMKS Żychlin 4 pkt. 7:5

4. GKS Bedlno 1 pkt. 2:6 Drużyna GKS Bedlno zajęła czwarte miejsce w Andrzejkowym Turnieju CUP Róża Kutno Futsal 2020.
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Drużyna SPMKS Żychlin zajęła trzecie miejsce w turnieju futsalu w Kutnie. 
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Koszykówka | 13 kolejka Suzuki I Liga Mężczyzn

Księżak Łowicz jeszcze wysoko w tabeli I ligi 
Koszykarze Księżaka 
nie zdołali przełamać złej 
passy i przegrali trzeci mecz 
z rzędu. W sobotę 5 grudnia 
podopieczni trenera Michała 
Spychały podejmowali ekipę 
PTG Rawlplug Sokół Łańcut 
i przegrali 64:101.

Drużyna trenera Dariusza Ka-
szowskiego w ostatnich meczach 
pokazała świetną grę, a tym razem 
wykorzystała osłabienie Księżaka 

(brak w składzie Macieja Kuchar-
ka i Macieja Leszczyńskiego). Po 
tej porażce Księżacy nadal plasu-
ją się na 6. miejscu, ale za nimi 
są jeszcze drużyny z  zaległymi 
meczami i utrzymać tę pozycję 
do końca pierwszej rundy będzie 
trudno.  

O pierwsze zwycięstwo wal-
czyła drużyna MKS Zetkama Do-
ral Nysa Kłodzko, ale w  starciu 
z   STK Grupa Sierleccy Czarni 
Słupsk nie miała większych szans 
i nadal jest jedynym zespołem bez 

wygranej w Suzuki I lidze Koszy-
kówki Mężczyzn.  

KS Górnik Trans.eu Wał-
brzych  podejmował  KKK Mia-
sto Szkła Krosno i pokazał, że 
nie przypadkiem jest wicelide-
rem, wygrywając 97:68. Trzecia 
obecnie siła Suzuki I ligi WKK 
Wrocław zagrała u siebie der-
bowy mecz ze Śląskiem II i wy-
graną 85:65 pokazała kto rządzi 
we Wrocławiu. Do zakończenia 
pierwszej rundy spotkań pozosta-
ły już tylko dwie kolejki.  zł

 �Wyniki 13. kolejki Suzuki I Ligi 
Koszykówki Mężczyzn: KS Księ-
żak Łowicz – PTG Rawlplug So-
kół Łańcut 64:101, MKS Zetkama 
Doral Nysa Kłodzko – STK Grupa 
Sierleccy Czarni Słupsk 70:98, KS 
Górnik Trans.eu Wałbrzych – KKK 
Miasto Szkła Krosno 97:68, TS Wi-
sła Chemart Kraków – KS Pogoń 
Prudnik 76:95, MUKS Energa Ko-
twica Kołobrzeg – KK Decka Pel-
plin 80:72, Dziki Warszawa – We-
egree AZS Politechnika Opolska 
Opole 98:88, Elektrobud-Invest-

ment MKS Znicz Basket Pruszków 
– GKS Tychy 86:80, WKK Wrocław 
– TBS Śląsk II Wrocław 85:65. 

 �Zaległy mecz 3. kolejki Suzuki 
I Ligi Koszykówki Mężczyzn: KS 
Pogoń Prudnik – PTG Rawlplug 
Sokół Łańcut 80:98. 

 �Zaległy mecz 4. kolejki Suzu-
ki I Ligi Koszykówki Mężczyzn: 
Elektrobud-Investment MKS Znicz 
Basket Pruszków – Dziki Warsza-
wa 81:72. 

 �Zaległy mecz 7. kolejki Suzu-
ki I Ligi Koszykówki Mężczyzn: 

WKK Wrocław – STK Grupa Sier-
leccy Czarni Słupsk 71:87.
Tabela I ligi: 

1. STK Grupa Sierleccy Czarni Słupsk (1) 13 24 1102-929

2. KS Górnik Trans.eu Wałbrzych (2) 13 24 1124-1000

3. WKK Wrocław (3) 13 23 1106-1012

4. GKS Tychy (4) 13 21 1121-1110

5. TBS Śląsk II Wrocław (5) 12 19 1001-994

6. KS Księżak Łowicz (6) 13 19 1093-1122

7. Weegree AZS PO Opole (7) 13 19 1106-1140

8. PTG Rawlplug Sokół Łańcut (10) 12 18 1079-969

9. Dziki Warszawa (11) 12 18 975-966

10. MUKS Energa Kotwica Kołobrzeg (12) 13 18 915-936

11. KK Decka Pelplin (8) 13 18 1095-1155

12. Elektrobud-Investment ZB Pruszków (13) 13 18 870-948

13. TS Wisła Chemart Kraków (9) 13 18 1029-1115

14. KS Pogoń Prudnik (15) 12 16 960-1025

15. KKK Miasto Szkła Krosno (14) 10 15 782-782

16. MKS Zetkama Doral Nysa Kłodzko (16) 12 12 953-1116

Uczestnicy Andrzejkowego Turnieju Halowej Piłki Nożnej CUP Róża Kutno Futsal 2020, jaki został rozegrany w Kutnie.
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Koszykówka | II Liga Mężczyzn

Przegrana koszykarzy KS Kutno w Kielcach 
W sobotę 5 grudnia 
koszykarze kutnowskiego 
KS udali się do Kielc, 
aby rozegrać spotkanie 
przeciwko tamtejszej 
drużynie AZS WJK Kielce. 
Był to mecz 11. kolejki II Ligi 
Piłki Koszykowej Mężczyzn 
Grupy B. Podopieczni 
Bartłomieja Szczepaniaka 
przegrali mecz 86:74. 

Początek należał do zespołu 
z Kutna. Goście szybko objęli pro-
wadzenie i  sukcesywnie je po-
większali – w pewnym momencie 
prowadzili nawet 12 punktami, ale 
końcówka kwarty pozwoliła kiel-
czanom nieco zmniejszyć swoją 
stratę. 

W drugiej odsłonie znów lepsi, 
choć nieznacznie, byli koszykarze 
z Kutna. Pierwsza połowa meczu 
zakończyła się wynikiem 35:44 
dla KS Kutno. 

Trzecia kwarta przebiegała już 
pod dyktando kieleckich koszyka-
rzy, którzy w pewnym momencie 
rzucili 16 punktów z rzędu. Odsło-

na ta zakończyła się 27:10 dla go-
spodarzy, a na tablicy widniał wy-
nik 62:54. 

W czwartej, ostatniej kwarcie 
gry, kielecka drużyna AZS WJK 
pokonała zespół z  Kutna 24:20, 

zapewniając sobie tym samym 
zwycięstwo 86:74. Obecnie ko-
szykarze KS Kutno znajdują się 

na jedenastym miejscu w tabeli li-
gowej z jedenastoma punktami na 
swoim koncie.

Podczas następnej, 12. kolejki 
ligowej kutnowski zespół będzie 
pauzował. Natomiast 13. kolejkę 
II Ligi Piłki Koszykowej Męż-
czyzn Grupa B rozegra w niedzielę 
20 grudnia 2020. KS Kutno będą 
podejmowali we własnej hali 
sportowej (SP nr 9 w Kutnie) dru-
żynę KK ZAS UW Warszawa.  mr

 �AZS WJK Kielce – KS Kutno 
86:74 (20:26, 15:18, 27:10, 24:20)
KS Kutno: Krawiec 18, Grzeliński 
16, Poznański 11, Ćwirko-Godycki 
17, Podworski 4, Ślebocki, Popław-
ski 2, Wiercioch 2, Stachera 4. Tre-
ner: Bartłomiej Szczepaniak

 �MKS Ochota Warszawa – KK 
AZS UW Warszawa 87:69

 �Profi  Sunbud PKK 99 Pabiani-
ce – Isetia Erzurum 81:86

 �ŁKS AZS UŁ SG Łódź – UNB 
AZS UMCS Start Lublin 59:79

 �Żubry Białystok – UKS Trójka 
Żyrardów 92:80

 �Sokół Ostrów Mazowiecka – 
KKS Tur Basket Bielsk Podlaski 
69:67.

Piłka siatkowa | Łódzka III Liga Mężczyzn 

Volley Team Żychlin 
pokonani w Bełchatowie
W pierwszą sobotę 
grudnia drużyna 
seniorska Volley Teamu 
rozegrała kolejny mecz 
w rozgrywkach III Ligi 
piłki siatkowej mężczyzn. 
Tym razem siatkarze 
z Żychlina udali się 
na mecz do Bełchatowa, 
aby walczyć o ligowe 
punkty ze Skrą II.

Był to mecz walki, bardzo wy-
równany, w  którym siatkarze 
PGE Skra Bełchatów II popełnili 
mniej własnych błędów i ostatecz-
nie wygrali 3:1. 

Ze zwycięstwa pierwszego 
seta cieszyli się gospodarze, któ-
rzy uzyskali minimalnie więcej 
punktów z zagrywki w stosunku 
25 do 23. Jednak w drugim secie 
role się odwróciły na korzyść Vol-
ley Team, który tym razem okazał 
się lepszy, kończąc set 26 do 24. 
PGE Skra Bełchatów II wykaza-
ła jednak większą skutecznością 
w rozegraniu trzeciej partii, którą 
wygrała wynikiem 25 do 15. 

Czwarty set był bardzo podob-
ny w przebiegu do seta rozpoczy-
nającego sobotnie spotkanie, na-
wet efekt końcowy był identyczny: 

Skra II wygrała 25 do 23 – usta-
lając tym samym rezultat całego 
spotkania 3 do 1. Udział Volley 
Team Żychlin w rozgrywkach III 
Ligi Mężczyzn jest współfi nanso-
wany ze środków Gminy Żychlin. 

Następnym spotkaniem, jakie 
rozegra zespół Volley Team Ży-

chlin będzie rywalizacja w sobotę 
12 grudnia z SMS PZPS Spała III. 
Mecz ten odbędzie się w hali spor-
towej w Żychlinie. mr

 �PGE Skra Bełchatów II – Volley 
Team Żychlin 3:1 (25:23, 24:26, 
25:15, 25:23)

Volley Team: Kuba Pasikowski, 
Waldemar Marczak, Damian Ja-
strzębski, Mateusz Rubacha, Piotr 
Kosielski, Michał Kostrzewski, 
Przemysław Ciechoński, Mateusz 
Matusiak, Bartłomiej Kujawiak, Ad-
rian Kapusta, Tomasz Wojciechow-
ski. Trener: Bartłomiej Kujawiak.

 �SMS PZPS Spała III – KS Wifa-
ma Łódź 3:2 (25:13, 22:25, 25:18, 
23:25, 15:11)

1. SMS PZPS Spała III 3 8 9:3

2. KS Wifama Łódź 4 7 9:7

3. Volley Team Żychlin 3 6 7:4

4. PGE Skra Bełchatów II 3 3 5:7

5. MKS Volley Żelazny Opoczno 3 0 0:9

SOBOTA, 12 GRUDNIA:
 �17.00 – Hala sportowa w Żychli-

nie, ul. Łukasińskiego 21; Łódzka 
III Liga Piłki Siatkowej Męż-
czyzn; Volley Team Żychlin – 
SMS PZPS Spała III.

Po ubiegłotygodniowej wygranej kutnowscy koszykarze KS zostali pokonani w wyjazdowym meczu 
11. kolejki II Ligi Piłki Koszykowej Mężczyzn wynikiem 86 do 74 przez AZS WJK Kielce.
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Siatkarze Volley Team Żychlin niestety przegrali 3:1 wyjazdowy mecz w ramach III ligi piłki siatkowej mężczyzn, 
podczas którego zmierzyli się z zespołem PGE Skra Bełchatów II. 
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Liga strzelecka

Żychlińskie 
drużyny 
w zawodach 
„Za Państwo 
Podziemne”

W ramach projektu „Powiato-
wa Liga Strzelecka” w listopadzie 
odbyły się zawody strzeleckie pod 
nazwą „Za Państwo Podziemne”. 
W rywalizacji wzięło udział czter-
naście drużyn w kategorii senio-
rów i juniorów. 

Wśród nich wystąpiła rów-
nież reprezentacja LO im. Ada-
ma Mickiewicza w Żychli-
nie, w  składzie: Kacper Fuss, 
Filip Walczak, Klaudia Krysiak, 
Natalia Kompa, Martyna Kom-
pa, Klaudia Studzińska. Opiekun: 
Cezary Ejzenchart, która zajęła 
pierwsze miejsce w kategorii Ju-
niorów. 

Zwycięzcami w  kategorii Se-
niorów został WWSH Kutno 
(Wojsko Polskie). Także w  ka-
tegorii seniorskiej rywalizowała 
drużyna reprezentująca Zespół 
Szkół w Żychlinie, która upla-
sowała się na trzecim miejscu 
w zawodach. 

Obostrzenia związane z epide-
mią wymusiły na organizatorach 
nieco inną formułę sportowej ry-
walizacji. Każda drużyna odby-
wała samodzielne strzelania do 
jednolitych tarcz, jedynie w obec-
ności sędziego. 

W zawodach wzięły udział tak-
że drużyny: Polski Klub Kawale-
ryjski; Kolejarz Azory, ZK Gar-
bolin, SP Dąbrowice, SP Ostrowy, 
SP Nowe, MOS Żychlin, STS 
Lechita, OSP Tomczyce, Moto-
cykliści Kutno oraz SP im. 37pp 
w  Pleckiej Dąbrowie. Nad ca-
łością czuwało Społeczne To-
warzystwo Sportowe „Lechita”. 
Pamiątkowe medale i  dyplomy 
ufundowało Starostwo Powiatowe 
w Kutnie. 

Obecnie trwają kolejne zawody 
pod nazwą „Za Niepodległą”, na-
tomiast podsumowanie Ligi w ra-
mach Powiatowej Ligi Strzeleckiej 
nastąpi podczas zawodów w dniu 
12 grudnia w Bedlnie. mr 

Zamiast SAM
ruszyła SŁALS
– siatkarze-amatorzy po 1. kolejce. str. 29




